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devetmesečni poslovni 
ispehi SOZD Iskra

^evet^1 mesecih letošnjega leta je 
OZD Iskra ustvarila za 24,8 mrd din 

Proizvodnje, izvozila je za 149,8 mio $, 
J^ega za 113,6mio$na konvertibilno 
Nročje, dohodek je porastel na 24,6 
5ddin in akumulacija na 4,3 mrd din. 
'rezultati so bili doseženi ob zelo neu- 

Nnih gospodarskih pogojih, ob slabi 
j vbi s surovinami, ob pomanjkanju 
.farnih sredstev, tako deviznih kot 

j "Tarskih in ob visokih obveznostih iz 
jL°hodka predvsem obresti za najete
bedite.
Zato je še zlasti pomemben rezultat 

"l proizvodnji, kjer je z velikimi napori 
sPelo obdržati dokaj ugoden trend 
®sti, tako da se je proizvodnja izkazana 
™ stalnih cenah iz leta 1980 v primer
ki z lanskim devetmesečnim obdob
ja povečala za 26,9 %. Pri tem so bili 

j' porasti izkazani v DO Električna 
"rodja, za 46%, v DO IEZE, za 38% 
'lv DO Avtomatika, za 39 %. DO Mi- 
'oelektronika in DO Delta sta povišali 

"oizvodnjo na več kot dvakratno 
.rednost, ugodni porasti pa so bili dose
gi tudi v DO Baterije ZMAJ, DO 
kondenzatorji in DO Široka potrošnja. 
po metodologiji Zavoda za statistiko 

i je proizvodnja v SOZD Iskra pove
va za 7,8 %, medtem ko je elektroin- 
."strija v SRS zabeležila 10,2 % rast in 
pOustrijska proizvodnja v celoti 2,9 %. 
.p tem je potrebno upoštevati, da je 
,la lanskoletna proizvodnja na po
bočju elektroindustrije zelo nizka in 
k Predvsem zaradi tega prihaja v le
žajem letu do izkazovanja višje rasti, 
’!?de na leto poprej, kot jo izkazuje 
,ra- Ne glede na to pa je dosegla sio
nska industrija v letošnjem tretjem 

i artalu dokaj ugodne rezultate. Do 
kletja je izkazovala padajoči trend, 
akar je prišlo do povečanjarasti indu- 
rrjske proizvodnje in do ugodnejših 
'nizvodnih rezultatov, kar pa ne velja 
a celotno državo, saj večina republik 
kazuje po polletju zniževanje rasti.
V devetmesečnem obdobju je Iskra 
°zila za 149,8mio $, kar pomeni za 
>5 % več kot v istem obdobju lani. Pri 

ar,i ostaja struktura izvoza glede na po- 
^ezna svetovna tržišča nespreme- 
Ipa, saj gre boljša realizacija izvoza v 
eloti na račun konvertibilnega področ- 

> medtem ko zaostajamo pri izvozu v 
ežele SEV. Tako se je konvertibilni

izvoz povečal za 21,6 %, v dežele SEV 
pa se je zmanjšal za 11 % v primerjavi z 
lanskimi devetimi meseci. Med uspeš
nejšimi izvozniki so bile DO Elek- 
trooptika, DO Avtoelektrika, DO 
IEZE in DO Široka potrošnja, medtem 
ko je bil izvozni rezultat pri ostalih DO 
manj uspešen, predvsem glede na spre
jete obveznosti iz letnega plana izvoza.

Izvozni rezultati po posameznih dr
žavah so pokazali pomembna poveča
nja v nekatera področja v primerjavi z 
lanskim letom, kar kaže na izvozne 
možnosti, ki jih je potrebno upoštevati 
kot del izvozne politike. Tako je letoš
nji- devetmesečni izvoz v ZDA in Ve
liko Britanijo povečan za 53 %, v ZRN, 
Švico in Skandinavijo za 28 %, v dežele 
Beneluxa za 40 %, v nekatere dežele 
Bližnjega in Daljnjega vzhoda ter 
Afrike pa celo za 70% ali celo 100%, 
vendar je v teh deželah marsikdaj 
vprašljiv rok deviznega priliva. Devizni 
priliv pa dodatno zmanjšujejo tudi 
druge oblike izvoza, kot so kooperacije, 
kompenzacije, maloobmejni promet 
itd., ki se jih poslužujemo za vzdrževa
nje proizvodnje, vendar s tem zmanjšu
jemo redni izvoz. Sprejet letni program 
izvoza je Iskra do zaključka tričetrletja 
izpolnila v višini 56,7 %, medtem ko je 
bil plan konvertibilnega izvoza izpol
njen z 62,1 %. Slovensko gospodarstvo 
je izvozni plan izpolnilo z 62%, me-
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RAZGOVOR Z MAG. D. KRSTIČEM

Nova IT

Ker smo slišali, da se v okviru 
že znanega raziskovalnega pro
jekta ZISI- zasnova informa
cijskega sistema Iskre, ki ga vo
di, kot vemo, mag. Džordž Krs
tič, spet dogaja nekaj novega, 
smo vodjo projekta poprosili za 
krajši razgovor.

3. ZASEDANJE DS SOZD ISKRA

V četrtek, 15. novembra, je bilo pod predsedstvom Janeza"Kerna 3. 
zasedanje delavskega sveta SOZD Iskra. Delegati so najprej potrdili 
sklepe 2. zasedanja in sprejeli informacijo o izvršitvi in izvajanju 
Omenjenih sklepov. Prav tako so sprejeli na znanje informacijo člana 
KPO Zorana Poliča o poteku planskih aktivnosti pri pripravi letnega 
Programa, oceno poslovanja SOZD Iskra v prvih devetih mesecih 
letošnjega leta in informacijo o poteku projekta McKinsey.

Stane Preskarje informiral delgate o nadaljnem poteku razreševanja 
Problematike v DO Elektrozveze, medtem ko je Miloš Resnik poročal 
delegatom o Iskrini zunanje trgovinski menjavi v prvih desetih mesecih 
letošnjega leta ter podal oceno o izvozu do konca tega leta. Dalje je DS 
na podlagi obrazložitve Miloša Resnika in predloženega gradiva 
sprejel na znanje informacijo o poteku 13. konference mednarodnega 
trženja Iskre in potrdil sklepe te konference. (Sklepe smo objavili v 
Prejšnji številki.)

Marjan Trojar je v nadaljevanju zasedanja poročal o predlogu SaS o 
skupnih osnovah in merilih za delitev sredstev za osebne dohodke na 
Podlagi minulega dela v SOZD Iskra in predlagal referendum za 
sprejem tega sporazuma. Zato je DS sklenil, da morajo biti ustrezni 
referendumi izvedeni do 31. 12. 1984.

Delavski svet je dalje soglasno sklenil, da naj se imenuje za člana 
kolegijskega poslovodnega organa SOZD Iskra za kakovost in za 
Pomočnika predsednika KPO SOZD Iskra Gojmir Blenkuš.

Prav tako je delavski svet razrešil dosedanji Odbor za varstvo pri 
delu in humanizacijo dela in imenoval novi odbor, ki mu predseduje 
Alojz Ramuta.

Ob koncu je delavski svet odobril TOZD Elektroakustika Sežana 
Podaljšanje sedanjega kratkoročnega kredita iz rezervnega sklada 
SOZD Iskra v petletni dolgoročni sanacijski kredit z enoletnim mo
ratorijem in 12% obrestno mero.

Ob koncu zasedanja pa je delavski svet SOZD sprejel še na znanje 
Pisni odgovor na delegatsko vprašanje DO Elektrozveze.

D. Ž.

Kaj je pravzaprav to, o čemer smo 
novega slišali o dosežkih iz okvira 
projekta ZISI?

V okviru projektne naloge ZISI 
smo v zadnjem času med drugim us
peli izdelati univerzalno in natančno 
metodo, s pomočjo katere je mogoče 
ob uporabi računalnika izračunavati 
optimalne proizvodne plane tako, 
da s tem obvladujemo tudi najbolj 
neugodna pokritja uvoza z. izvozom.

To je videti pomemben dosežek v 
vašem projektu. Ali pa nam lahko kaj 
podrobneje poveste o tem, kaj vasje k 
razvitju takšne metode neposredno 
napeljalo?

Vemo, da se ta čas nahajamo v fazi 
najbolj intenzivne priprave planov 
za leto 1985 in da premišljujemo o 
vseh podrobnostih tudi v zvezi s 
srednjeročnim obdobjem. Znano je 
tudi, da nas vse skupaj pritiska težak 
gospodarski položaj tudi v Iskri.

Glede na vse je jasno, da je 
dobrodošel vsakršen nov pristop ali 
metoda, ki utegne pripomoči k stabi
lizaciji razmer znotraj OZD. Ob tem 
mislimo, da je eden izmed najtežjih

(Nadaljevanje na 3. strani)

Med dvodnevnim uradnim obiskom v Sloveniji minuli teden je zvezni 
sekretar za ljudsko obrambo admiral flote Branko Mamula s sodelavci 
obiska! tudi Iskro. Med drugim si je ogledal delovno organizacijo v usta
navljanju Mikroelektroniko v Stegnah ter se s predstavniki Iskre pogova
rjal o dosedanjem in prihodnjem sodelovanju med Iskro in JLA.

Ob tej priložnosti je predsednik KPO SOZD Iskra Boris Lasič izročil ad- 
miralu Mamuli simbolično darilo —prvi rezini v N/M O S oz v C/MOS 
tehnologiji, izdelani v Jugoslaviji.
Namen obiska uglednega gosta v Sloveniji je bi! preučiti aktualna 
vprašanja stanja, razvoja m krepitve obrambnih in samozaščitnih priprav 
v republiki in vključevanja slovenskega gospodarstva v obrambne naloge.

Predsednik KPO SOZD ISKRA Boris 
Lasič izroča admiralu flote Branku 
Mamuli simbolično darilo.
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sečni podatki o gibanju izvoza pa ka
žejo na veliko odvisnost izvoznih rezul
tatov od višine uvoza. Nenehno zmanj
ševanje uvoza je sicer prispevalo k 
zmanjševanju primankljaja v blagovni 
menjavi, vendar pa je že močno zmanj
šalo tudi izvozno ekspanzijo gospodar
stva.

Uvoz repromateriala in opreme je 
znašal 76,5$, od tega je odpadlo na 
opremo le 4,7 mio $. V primerjavi z lan
skim devetmesečjem se je uvoz repro
materiala povečal za 3,6%, uvoz

(Nadaljevanje na 3. strani)

PRED REFERENDUMOM V NOVEM MESTU

Združitev bo koristila
obojim

V torek, 4. decembra se bodo na referendomu delavci TOZD Ela in 
TOZD Napajanja iz DO Avtomatika z referendumom odločali o združi
tvi TOZD Ela v TOZD Napajanja ter prenehanju TOZD Ela. Kaj menijo 
o dosedanjih pripravah na referendum, o njegovem izidu in sploh proble
matiki obeh novomeških TOZD, smo se napotili v Novo mesto, da bi se na 
kraju samem informirali o tem pomembnem in za nadaljni razvoj 
novomeških Iskrašev pomembnem dogodku, oz. odločitvi. Naši sogovor
niki so bili direktor TOZD Ela Janez Požar, v. d. direktorja TOZD Na
pajanja Marjan Recelj, predsednik občinskega sveta zveze sindikatov 
Slovenije Novo mesto Janko Goleš, predsednik izvršnega sveta občinske 
skupščine Novo mesto Jože Suhadolnik in Hugon Zaplotnik, član KPO 
DO Avtomatika.

^ _ «■*«>** obe lokaciji v Novem mestu izkoristili
do popolnosti tako s prostorskimi ka
pacitetami, kot tudi s strojnimi in 

31 I IZ C 1 kadrovskimi zmogljivostmi. V novem
* f f\ C,, subjektu bomo delovali skupaj za iste

planske cilje v letu 1985, o čemer 
bomo odločali na referendumu 4. 12.

, , 1984. Glede na to, da so referen
dumske aktivnosti potekale preko 
političnih organizacij in samouprav
nih organov tudi po strokovni plati v 
naši temeljni organizaciji dokaj dobro, 
računamo, da ni nobenih odklonov 
glede združitve in da je čutiti pri
pravljenost in sodelovanje celotnega 
kolektiva naše temeljne organizacije, 
da bi združitev uspela, in da bi si s tem 
zagotovili boljši kos kruha in boljši 
jutri.«

V. d. direktorja TOZD Napajanja 
Marjan Recelj pa je o združitvi in 
referendumu takole razmišljal:

Na zgoraj zastavljena vprašanja 
nam je direktor TOZD Ela Janez 
Požar odgovoril:

»Priprave na združitev obeh temelj
nih organizacij potekajo zadovoljivo 
in v določenih rokih že od lanskega le
ta, oz. od polletja letošnjega leta 
dalje, ko je komisija v naši temeljni 
organizaciji ugotovila, da s takim pr
oizvodnim programom nismo več 
sposobni plačevati anuitet za našo 
novo gradnjo. S tem v zvezi se prog
ramsko povezujemo v eno celoto na 
eni lokaciji — Cikavi — tako da bi

Magister Džordže Krstič.

»Priprave so se začele z opredeli
tvijo delovne organizacije o tehnolo
ški prestrukturiranosti Iskre v Novem 
mestu, nakar so v TOZD Ela formirali 
komisijo, ki je pregledala stanje v 
obeh kolektivih in predlagala najbolj 
smotrno razrešitev problematike 
obeh kolektivov s tem, da bi se le-ta 
združila. S tem bi se razrešile tekoče 
motnje v poslovanju TOZD Ela in 
razrešena bi bila tudi problematika 
TOZD Napajanja, ki sicer trenutno ni 
najbolj pereča, vendar ima težave z 
ozirom na nadaljnji razvoj in rast, to 
pa zaradi premajhnih prostorskih ka
pacitet in zaradi zastarelosti delovnih 
sredstev in opreme, zlasti razvojne in 
kontrolne. Tako bi torej tudi TOZD 
Napajanja slej ko prej prišel v težje 
stanje v kolikor ne bi razrešili proble
matike prostora in opreme.

S predvideno združitvijo bi se torej 
v novem subjektu ob ustrezni dobri 
programski usmeritvi TOZD Napaja
nja in s pridobitvijo proizvodnih prog- 

(Nadaijevanje na 2. strani)



Združitev bo koristila 
obojim
ramov iz TOZD Ela lahko realizirala 
dejavnost proizvodnje novega subjek
ta, ki bi bila perspektivna z ozirom na 
tržišče in program kot tak.

Kot rečeno, je bistvena prednost 
obeh kolektivov pri združitvi v tem, da 
bi bilo potrebno uresničiti investicij
ski projekt, ki ga TOZD Napajanja 
skuša realizirati že nekaj let, kar pa 
pomeni pridobitev potrebne proizvod
nje, razvojne in testne opreme. Zato 
ocenjujemo v TOZD Napajanja, da 
brez realizacije te investicijske na
ložbe, tudi novi subjekt ne bo 
sposoben nadaljnjega razvoja.

Na podlagi poročila komisija je 
potem stekel proces informiranja de
lavcev v kolektivu v okviru sindikalnih 
skupin, ko sta delavska sveta obeh 
TOZD to poročilo oz. analizo komi
sije sprejela in se opredelila, da je za 
opredelitev o združitvi potrebno opra
viti še dopolnilno gradivo. Komisija je 
bila torej zadolžena, da izdela elabo
rat. iz katerega bodo razvidne predno
sti obeh dosedanjih kolektivov v 
bodočem novem subjektu. To delo je 
komisija opravila, predložila je gra
divo, nakar so stekle razprave, infor
miranje delavcev itd. Tako sta se oba 
kolektiva do sedaj na zboru delavcev 
opredelila za elaborat o združitvi, de
lavska sveta obeh kolektivov sta 
elaborat nato potrdila in razpisala ter
min za referendum, ki bo 4. 12. 1984.

Da bi bil novi subjekt sposoben nor
malnega razvoja, bo potrebno v okvi
ru delovne organizacije izvesti določe
ne ukrepe v tem smislu, da bo tekoče 
poslovanje možno brez večjih motenj 
tako, da bi bili urejeni finančni tokovi 
tako na področju dinarskih sredstev 
kot tudi na področju deviznega poslo
vanja. S tem mislim, da naj bi imel no
vi subjekt možnost razpolaganja s .vv- 
ojimi dinarskimi in deviznimi sredstvi, 
ki bi jih s svojim poslovanjem pridobi
val in kar predstavlja v današnjem 
času motnjo glede na možnosti, da vse 
to izvaja TOZD samostojno z ozirom 
na obveznosti v okviru samoupravnih 
sporazumov, ki predvidevajo združe
vanje teh sredstev na ravni delovne or
ganizacije oz. na nivoju interne banke.

Torej je za novi subjekt nadaljnji 
predpogoj ta. da ima določeno 
potrebno svobodo pri razpolaganju s 
svojimi sredstvi, čemur pa predvsem 
danes ni tako.

Nadalje je treba razrešiti tudi 
problematiko, ki se kaže v tem, da 
TOZD do sedaj niso priznavali njene
ga deleža pri izvozu.

To so osnovni pogoji za normalno 
poslovanje bodočega subjekta — torej 
realizacija potrebne investicijske na

ložbe, razpolaganje s finančnimi 
sredstvi novega subjekta, kot tudi

(Nadaljevanje s 1. strani)

razpolaganje s pravicami do dinarskih 
in deviznih sredstev. Da bi ta proces 
uspešno stekel, bi morati biti ti pogoji 
izpolnjeni. V tem primeru ocenjujem, 
da bi imel bodoči subjekt z ozirom na 
svojo gospodarsko usmeritev možnos
ti za normalen razvoj in poslovanje v 
okviru splošnih pogojev gospodarje
nja.

Glede izide/ referenduma, je bilo v 
tem obdobju poudarjeno v okviru 
TOZD Napajanja, da bi z združitvijo 
delavci TOZD Napajanja ne imeli 
nižjega standarda kot doslej in da mo
ra biti zagotovljeno delo vsem de
lavcem obeh kolektivov. To so bila 
osnovna izhodišča, na katerih je teke! 
proces združitve.

Vse prednosti, ki naj bi jih prinesla 
združitev, ob omenjenih izpolnjenih 
pogojih, so bile v predhodnem obdobju 
podrobneje prikazane delavcem obeh 
kolektivov. Ocenjujem, da kljub dolo
čenim pomislekom, ki so prisotni zlas
ti prt delavcih TOZD Napajanja o up
ravičenosti združitve, bo le prevladal 
razum, tako da bi bil rezultat referen
duma lahko pozitiven.«

Predsedniku občinskega sveta zve
ze sindikatov Slovenije Novo mesto 
Janku Golešu smo zastavili vpraša
nje, kako so se sindikati vključili v 
akcijo za združitev in referendum. 
Gotovo ni manjkalo tvornosti in 
vsestranskega prizadevanja, da bi 
referendum uspel.

»Reči moram, da je vaša ugotovitev 
o tem, da smo se tvorno vključili v 
integracijska prizadevanja, na mestu. 
Ce konkretiziram našo aktivnost, naj 
povem, da smo sodelovali na dveh 
razgovorih obeh izvršnih odborov 
osnovnih organizacij sindikata, ki so 
se jih udeležili tudi predstavniki sindi
kata iz delovne organizacije in 
poslovodne strukture.

V konfrontaciji o teh integracijskih 
namerah smo se poenotili in ugotovili, 
da je edino s tem združevanjem

RAZPIS REFERENDUMA 
o predlogu samoupravnega 
sporazuma o skupnih osnovah in 
merilih za delitev sredstev za 
osebne dohodke na podlagi 
minulega dela v SOZD Iskra

Delavski svet SOZD Iskra je na svojem 3. zasedanju dne 15. 11. 1984 
sprejel soglasno naslednje sklepe:

1. DS določi na osnovi 466. člena ZZD in 71. člena Samoupravnega 
sporazuma o združevanju v SOZD Iskra predlog Samoupravnega spo
razuma o skupnih osnovah in merilih za delitev sredstev za osebne 
dohodke na podlagi minulega dela v SOZD Iskra v besedilu, kije bil 
objavljen v časopisu Iskra št. 40/41 z dne 29.10.1984in s.spremembo 
oz. dopolnitvijo kot sledi:
— k 22. členu se doda nova alinea z naslednjo vsebino:

j— ki jih je dal k povečanju dohodka temeljne organizacije z 
izumom, inovacijo, racionalizacijo ali drugo obliko ustvarjalnosti
— ta prispevek povečanja dohodka temeljne organizacije in višino 
delavčevega deleža osebnega dohodka iz tega prispevka ugota
vljamo v skladu s splošnim aktom, ki ureja spodbujanje in 
vrednotenje ustvarjalnega dela.«,
— črta se druga alinea 23. člena

2. DS razpisuje o predlogu samoupravnega sporazuma na osnovi 8. čle
na zakona o referendumu in drugih oblikah osebnega izvajanja ter 42. 
in 43. člena Statuta SOZD Iskra glasovanje na referendumu po 
temeljnih in enovitih delovnih organizacijah v SOZD Iskra. 
Referendumi morajo biti izvedeni do 31. 12. 1984, datume izvedbe 
referendumov v TOZD in enovitih DO. OZD izvedejo referendum v 
skladu s svojimi splošnimi akti. Organi za izvedbo referendumov v DO 
pošljejo komisiji za ugotovitev izida referenduma SOZD do 10. 1. 
1985 izvirne zapisnike o ugotovitvah izida referendumov po TOZD in 
enovitih DO.

3. Za izvedbo predhodnih obravnav predloga samoupravnega sporazu
ma v OZD so odgovorne osnovne organizacije sindikata in strokovne 
službe, s strani SOZD pa DO ZORIN (TOZD Bil). Za povezavo 
OZD z DO ZORIN so odgovorni koordinatorji, kijih imenujejo DO.

mogoče v prihodnosti pričakovati nad
aljnji razvoj in. kar je za delavce sindi
kata najpomembnejše, socialno var
nost delavcev. Dejstvo je, da gre v tej 
integraciji za subjekta, ki, kakorkoli 
gledano, morata združiti svoje moči in 
sredstva za boljši jutri. Namreč, eden 
od njiju — TOZD Ela — razpolaga s 
prostori, medtem pa TOZD Napaja
nja te teh nima, ima pa zagotovljen 
program, je pa omejen s svojim nad
aljnjim prostorskim širjenjem.

Skratka, tako ekonomska, kot tudi 
čisto človeška nuja silita oba subjek
ta, da preko te integracije iščeta in tu
di najdeta stične točke za skupni nad
aljnji razvoj.

Na sestanku z obema sindikalnima 
organizacijama smo bdi priča podpori 
tej ugotovitvi. Dogovorili smo se tudi, 
da je potrebno na široko zastavili ak
cijo konfrontiranja in informiranja 
med delavci in to preko sindikalnih 
skupin. Menimo, da mora biti sleherni 
delavec seznanjen s to integracijsko 
namero, s tem, kaj prinaša združitev 
in preko te združitve tudi vedeti in bili 
prepričan, da gre za boljši jutri. Mor
da ta perspektiva ne bo resnično takoj
šnja, z gotovostjo pa lahko trdim, da 
je razvoj možen le v smislu načrtovane 
integracije.

Po informacijah predsednikov OO 
sindikata je bila omenjena aktivnost 
tudi izvedena. Naj povem, da smo tudi 
predstavniki občinskega sindikalnega 
sveta sodelovali na teh zborih in ob 
konfrontaciji z delavci smo se v načelu 
poenotili, da je integracija na mestu in 
daje od nje mogoče pričakovati boljši 
gospodarski učinek, racionalnejšo pr
oizvodnjo, večjo produktivnost, skrat
ka večji dohodek, kar je tudi smoter 
takšne integracije.

Lahko rečem, da, ko smo povpraša
li delavce, kaj menijo in ati bodo tudi 
ob dnevu referenduma imeli v mislih te 
integracijske namere, so v večini zatr
dili, da vedo, zakaj to hočejo in da ni 
nobene bojazni, da ne bi referendum 
uspel.

Mislim pa, da je kljub temu še 
potrebno pred referendumom marsi
kaj postoriti v smislu informiranja in 
tudi preko pisane besede seznaniti 
kolektiva o nekaterih zadevah, ki jih 
ni bilo mogoče ustno posredovati ta
ko, da bo sleherni delavec obveščen o 
razvoju, ki mu zagotavlja svetlejšo 
bodočnost.«

Jože Suhadolnik, predsednik IS 
skupščine občine Novo mesto pa 
nam je ob koncu te naše novomeške 
ankete o integraciji in referendumu 
povedal:

»Izvršni svet je ves čas, ko so tekle 
priprave na referendum, vključen v te 
priprave, sproti je obveščen o poteku 
priprav, o samih gradivih za zd
ružitev, kar je tudi obravnaval na seji 
izvršnega sveta in se pozitivno oprede
lil za predloge o integraciji TOZD Na
pajanja in TOZD Ela. V izvršnem sve
tu menimo, da je to integracijo nujno 
potrebno uresničiti, če hočemo omog
očiti nadaljnji razvoj obeh TOZD. 
Kot je znano, ima TOZD Napajanja 
sodoben, perspektiven program, nima 
pa ustreznih prostorov niti ustrezne 
sodobne tehnološke opreme. Eta pa ni
ma ustreznega programa, ji pa je us
pelo v zadnjih letih zgraditi sodobne 
prostore, ki pa so predimenzionirani 
za njihovo sedanjo dejavnost. Ela je 
zaradi svojega neustreznega progra
ma seveda letos zaključila prvo 
polletje z izgubo. V vsakem primeru bi 
morala Eta dobiti nov program, skrat
ka sprejeti sanacijsko-razvojni prog
ram, v kolikor bi ostala organizirana 
tako, kot je danes, medtem ko bi mo
rala TOZD Napajanja, če ne bi hotela 
v svojem razvoju zaostajati, zgraditi 
nove prostore in poskrbeti za novo 
opremo. Zato menimo, da je nujno 
potrebno, da integracija uspe, kajti z 
integracijo se izognemo velikim inves
ticijam v zgradbe, poslovne prostore 
in lahko sredstva namenjamo /e v 
sodobno tehnologijo, ki bo služila

Nova tovarna v Novem mestu.

obema kolektivoma. Pri integraciji pa 
je nujno potrebno upoštevati tudi to, 
da bodo vsi delavci imeti perspektivo 
— delo, da bodo v skladu s svojo 
strokovno usposobljenostjo razporeje
ni na deta in naloge, da se ne bo njihov 
standard slabša/, in prepričani smo. 
da se ne bo — seveda če bodo ustrezno 
delali, dosegali dobro produktivnost, 
če bodo svoje proizvode izvažali in če 
bodo sposobni zadovoljevati tudi do
mače tržišče. Ne nazadnje pa je 
potrebno v teh dneh pred referen
dumom v SOZD Iskra, predvsem pa v 
delovni organizaciji dokončno pove
dati, da je osvojen njihov razvojni 
program in da bodo v skladu s tem 
razvojnim programom zagotovljena 
sredstva za Jinanciranje tega progra
ma v naslednjih letih.«

posebej aktualna pa je postala v se
danjih zaostrenih gospodarskih raz
merah, ki imajo za posledico, da ena ®a| 
temeljna organizacija dela v n o vi
proizvodno-poslovni stavbi v sla-. . - 
izkoriščenih prostorih z izgubo, drU' L 
ga pa — na oddaljenosti le nekaj k01 J 
— načrtuje gradnjo enakih Pr' q 
oizvodnih prostorov, ki so zanj0 L 
življenjskega pomena, saj so pog°J L 
za doseganje takšne kvalitete Pr' ^ 
oizvodov, kot jo zahteva tuji trg. f 

Integracija TOZD v Novem mesu1 
ko ni modna muha v obdobju km ,3,tako

Hugon Zaplotnik, član KPO DO 
Avtomatika:
n—a

v f
Kii

ličnega ocenjevanja ustreznosti se- j 
danje organiziranosti združenega de' Ed 
la na sploh in naše DO še posebej, tj, 
temveč ekonomska nujnost za obe 
temeljni organizaciji, ki se lahko 1° 
združeni z ustreznimi vlaganji v 
opremo in tehnologijo uspešn0 
vključujeta v mednarodno delitev |9 
dela oz. sicer nastopata v hudi kon- r 
kurenci tudi na domačem trgu. ^ 

Ta zavest je prodrla tudi med de- ^ 
lavce obeh TOZD, ki so se na svoj111 !„ 
zborih pred referendumom, po šte'
vilnih vprašanjih, ki so terjala doda-, ^ 
tna pojasnjevanja oz. analize, dj' ^
korekoč soglasno odločili za z°' h j 
ružitev, kot jo predvideva elaborat0 L 
ekonomski upravičenosti te združit' L
ve.

V DO Iskra Avtomatika smo si že 
v letu 1983 zastavili za cilj smotrnejšo 
organiziranost proizvodnje s tehno
loško zaokrižitvijo po lokacijah: 
Savska. Novo mesto in Stegne. Tako 
je.že v letu 1983 prišlo do določenih 
sprememb ha lokaciji Savska 3, v le
tu 1984 pa se je proces nadaljeval v 
Novem mestu, kjer se je ideja o ta
kšni tehnološko-proizvodni poveza
nosti obeh tam lociranih temeljnih 
organizacij ponujala že dalj časa.

Cilj združitve je torej ustanovitev 
ekonomsko močne in prodoru6 
temeljne organizacije s tehnološk0 fj(j 
zaokroženo proizvodnjo, ki bo v jEf 
okviru DO Iskra Avtomatika nudil3 p 
svojim delavcem ne samo social'10 M 
varnost v obliki zagotovljenega dd318,; 
temveč tudi v obliki ustrezneg3 \ 
družbenega standarda.

Za to ima bodoča temeljna orga
nizacija z delovnim imenom Ener" 
getska elektronika po dosedanjih hj 
žnih in programskih analizah tud1 
vse pogoje. Vsi skupaj si morah10 
torej prizadevati, da nova organiz3’ 
cija ne dobi samo formalne potrdit^ 
na referendumu dne 4. 12. 1984. af1'
pak tudi dejansko čimprej zaživi 
interesu delavcev obeh TOZD 1,1
naše družbe kot celote.

imV sredo, 14. t. m. je v prostorih Centra sistemov za avtomatizacijo v’ Stegti« ’ 
potekal krajši razgovor, ki so mu prisostvovali:predsednik zunanjega korriMf 
za promet in zveze Mustafa Pljakič in predsednica republiškega komite]0 - 
promet in zveze Julka Žibcrt. S strani Iskre pa član poslovodnega oi>b°r^ 
SOZQ Iskra za koordiniranje, proizvodnjo in trženje telekomunikacij. 
sander Mihev, član poslovodnega odbora delovne organizacije Avtomati^0' 
programsko-tehnično področje, dr. Bruno Štiglic, svetovalec poslovodne^ 
odbora za izvoz sistemov, Drago Podlogar in predsednik poslovodnega odb°r 
TOZD Naprave za energetiko. Miroslav Jere.

T razgovoru so predstavili delovno organizacijo, seznanili goste z razvojn0 
proizvodnim programom Avtomatike, se s poudarkom na tistem delu, kije no 
menjen železniškemu oz. cestnemu prometu, z izvoznimi načrti in možnostmi1 
pokrivanje potreb na domačem trgu.

Bralce Jskre" obveščamo, da bo naslednja številka našega glasila izšla 

8. decembra 1984.

iskra2. STRAN 27. november 1984



Devetmesečni poslovni 
Uspehi SOZD Iskra

v se
li raz- 
laena

(Nadaljevanje s 1. strani)
l^eme pa je kar dvakrat večji, vendar 
Neni to le majhno pridobitev glede 
Jto, da je uvoz opreme v zastoju že 
n obdobij zapored in da grozi zaradi 

tehnološka zastarelost. Tudi uvoz 
;Promateriala je pod načrtovano 
?ednostjo, saj je bil letni plan dosežen 
'2 59,1%.
prodaja na domačem trgu izven 
rZD Iskra je dosegla 34,3 mrd din, to 
'kar za 71,6% več kot v lanskem de- 
t!ltiesečnem obdobju. "Vendar pa se 
^ prodaji na domačem tržišču vedno 

kopičijo problemi. Politika visokih 
j11 in obrestnih mer močno zmanjšuje 
Učilno sposobnost kupcev, neplačana 

, v-, Alzacija se povečuje in zmanjšuje 
nov1 alizacijo dohodka. Značilno pri tem 

slab0 ne, da se močno povečuje neplačana 
dru- Njzacija tudi iz naslova neplačanih 

i<ni lr)atev iz medsebojnega prometa zno- 
pr- “i Iskre.

zanj0 L"evetmesečna nabava izven SOZD 
pogojila je znašala 16,2 mrd din. Od 
e Pr' MPne vrednosti je bilo porabljeno za 
re. i 11(6 črne metalurgije 2,5 mrd, 
^ lU yVne metalurgije 3,2 mrd, kemične 

11 vri- sli rij6 I’2 mrd, za elektromaterial 
u. ‘ mrd, embalažo 800 mio in za ostalo 
b , p mrd. Cene repromaterialov še 

i j?110 m°eno prehitevajo cene naših 
’ebS 'ielkov, kar se tudi odraža v obračunu 
i ot^ eiotnega prihodka. 
k° 5-elotni prihodek je dosegel vrednost 
nji ,>idin in je od lanskega devetmesečja 
iešn° isji za 67 %. Prihodki od prodaje 
elitev ,%a so znašaij 49 9 mr(j ^in, kar po- 
kofi' cni 60,5 % rasi, s prodajo na tujem 

je bilo ustvarjeno 23,7 mrd din oz. 
d d0' ^0,7 % več, s prodajo v okviru 
vojib 2D Iskra je bilo ustvarjeno 9,5 mrd 
i šte- L11 oz- za 73,3 % več, na ostalo pa je 
iod3' apadlo 6,2 mrd din, to je za 36,9 % več 
. ta- ^ob lanskem tričetrletnem obračunu.
! zd' v^terialni stroški so porasli za 
>rat° ‘n 80 dosegli vrednost 62,1 mrd 
ružit- p' Amortizacija po predpisanih stop- 

Pj1 je znašala 2,5 mrd din in tako je za 
viteV rpdek ostalo 24,6 mrd din. Porast
loffi6 Mi*3 zna8al 46>9 njegova 

šk0 C e^ba v celotnem prihodku pa je 
° v i- v primerjavi z lanskim devetme- 

|ila Pem m sicer iz 31,4% za 27,7%. 
u , 0 Ha pa je tudi v primerjavi z letošnjim 
‘de!;1 81™ obračunom, ko je znašala še

neg*1 j V delitvi dohodka se je del za SIS po- 
Cal za 37,3 %, del za pogodbene ob
čosti za 65 % in del za druga plačila 
,45%. Vendar so udeležbo skupnih 
Veznosti v dohodku močno potisnile 
°zadje obresti, ki so od lanskih de- 
‘Hiesečnih porasle več kot na dva- 

|atno višino, saj znaša indeks porasta 
, >3. Devetmesečne obresti pa so do- 
'§le vrednost 6,5 mrd din in so s tem 
'Jele kar 26,3 % vrednosti dohodka.

788 mio din. Stanovanjski prispevek je 
višji za 31,4 % in je porastel na 494 mio 
din, sklad skupne porabe pa je bil for
miran v višini 350 mio din, kar pomeni 
11 % več kot ob lanskem devetmeseč
nem obračunu.

Akumulacija, ki vključuje poslovni 
in rezervni sklad ter amortizacijo nad 
predpisano stopnjo, je dosegla vred
nost 4,3 mrd din in je porastla za 
88,4 %. Akumulacija skupno z amorti
zacijo po predpisani stopnji pa je dose
gla vrednost 6,8 mrd din oz. za 67,8 % 
več kot V lanskem enakem ,obdobju. 
Dosežek akumulacije je potrebno sma
trati kot zelo ugoden spričo visokih cen 
repromaterialov, visokih obresti in vi
soke neplačane realizacije. Vendar je 
ugodno rast akumulacije izkazalo le 
nekaj DO (Elektrooptika, IEZE, 
ERO, Elektrozveze, Kondenzatorji, 
Delta), medtem ko so se pri devetme
sečnem obračunu poslovnega uspeha 
ostalih DO pokazale bolj ali manj izra
zite posledice neugodnih gospodarskih 
razmer.

Izgubo je izkazalo 11 TOZD. Od 
tega kar 4 TOZD v okviru DO Telema- 
tika in sicer ATC 728 mio din, PTN 187 
mio. Periferne naprave 366 mio iz ZTS 
347 mio. Skupna izguba v DO Telema- 
tika je tako znašala 1.628 mio din. 
Velja izguba je bila izkazana tudi v DO 
Široka potrošnja in sicer za 521 mio 
din. Izkazale sta jo dve TOZD in sicer 
Gospodinjski aparati v višini 245 mio 
din in Televizijski sprejemniki v višini 
276 mio. Izguba je nastala še v dveh 
TOZD v DO Avtoelektrika in to v 
Malih zaganjalnikih v višini 39 mio in v 
Vžigalnih tuljavah v višini 15 mio, 
skupno torej 54 mio din. V DO Avto
matika je izkazala izgubo TOZD ELA 
in sicer v višini 45 mio, v DO Baterije 
ZMAJ, TOZD Baterije v višini 13 mio 
din, izgubo pa je izkazala tudi TOZD 
Prodaja Iskra Commerce v višini 29 
mio. Skupno je tako v SOZD Iskra iz
guba znašala 2.290 mio din, kar je več 
kot polovica dosežene akumulacije. To 
pomeni močno poslabšanje poslovnega 
rezultata glede na leto poprej, ko je bila 
ob devetmesečnem obračunu v celotni
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9 \fl A>sti dohodek je bil dosežen v višini 
- 1 mrd din, rast glede na lanski triče- 

p. Areni obračun pa je znašala 53,9%. 
—'1'bruto osebne dohodke je bilo razpo- 

Fno 10,0 mrd din oz. za 48,6 % več. 
r° ugodna rast je bila dosežena pri 
plovnem skladu in sicer za 86,3 %, 
^Vrednostno predstavlja 3,4 mrd din. 
■ Zervni sklad je porastel še bolj in 
ter z indeksom 214,6, dosegel pa je

Nova metoda
(Nadaljevanje s 1. strani) 

problemov jugoslovanskega gospo
darstva tudi v vprašanju, kako dos
eči optimalno ali vsaj čim bolj 
ugodno devizno bilanco, ki bi hkrati 
večala tudi notranjo akumulacijo 
gospodarstva.

Analize so nam pokazale, da se v 
naši proizvodnji pojavljata v bistvu 
dve različni vrsti izdelkov. Prvi so tis
ti, ki dosegajo visoko dinarsko pok
ritje na domačem trgu, drugi pa ta
kšnega pokritja ne dosegajo in celo 
ustvarjajo izgubo, čeprav gredo ti 
izdelki v izvoz in so zato pomemben 
vir naših deviz.

Ob tem je seveda znano dejstvo, 
da obe vrsti izdelkov potrebujeta 
delež teh deviz za uvožene dele. K te
mu je treba seveda dodati, da družba

TOZD Antene, Vrhnika — Smrečica na robu strešne konstrukcije 
°vega objekta, ki ga gradijo na dvorišču vrhniške Tovarne anten in 

^jenskih naprav, označuje, da se naglo bliža uresničitev dolgoletne želje 
Krašev na Vrhniki. Prihodnje leto, ko bodo praznovali 30. obletnico 
stoja, bodo z delom že lahko pričeli v novih, za delo mnogo primerne- 

Is,h prostorih od sedanjih. Vrhniški Iskraši pa si poteg pričetka dela v no- 
'h Prostorih nič manj ne želijo novih pogojev, pod katerimi bodo morali 

jjPodariti — denimo nekoliko bolj usklajenega gibanja cen aluminija in 
zdelkov iz aluminija (v njihovem primeru so to antene) za trohico boliših

bili

:ra

SOZD Iskra izkazana izguba v višini 61 
mio din, hkrati pa pomeni to tudi po
slabšanje glede na letošnje polletje, ko 
je izguba znašala še 890 mio din.

Zaloge obratnih sredstev so porasle 
za 61,3% in so vrednostno dosegle 32,5 
mrd din. Največja rast je bila izkazana 
pri nedovršeni proizvodnji in sicer za 
75,5 % nadalje pri zalogah surovin in 
repromateriala, ki so se povečale za 
60%. Z enakim procentom so se pove
čale tudi zaloge blaga, zaloge gotovih 
izdelkov pa za 44 %. Od lanskega de
vetmesečnega obračuna so se zaloge 
povečale za 12,4 mrd din, od letošnjega 
polletnega obračuna pa za 1,4 mrd din.

Investicijska dejavnost je v letu 1984 
zelo skromna. V devetmesečnem ob
dobju je bilo investirano le v višini 32 % 
letnega plana oz. za 3,1 mrd din. Sred
stva so bila vložena predvsem v nabavo 
opreme, le da je bila vrednost mnogo 
prenizka glede na potrebe obnavljanja 
in moderniziranja proizvodnih zmog- 
Ijivpsti v Iskri.

V devetmesečnem obdobju je bilo v 
SOZD Iskra povprečno 32.740 zapo
slenih. Od lanskega devetmesečnega 
povprečja se je število povečalo za 4 %. 
V vsej slovenski industriji je povečanje 
znašalo 2,2 %, v slovenski elektroindu
striji pa 2 %.

Povprečni neto osebni dohodek na 
zaposlenega je v celotni SOZD Iskra 
znašal 25.807 din, oz. za 44,7 % več kot 
v lanskem obdobju.

V tretjem trimesečju je skladno z na
raščajočo inflacijo ponovno močno po
rastla obrestna mera, v mesecu juliju je 
bil uveljavljen predpis o zagotavljanju 
obratnih sredstev. Oboje je močno 
poostrilo pogoje gospodarjenja, med
tem pa se obljubljena razbremenitev 
gospodarstva le počasi uveljavlja. V za
četku leta so se nekoliko zmanjšale ob
veznosti iz dohodka, v mesecu septem
bru pa je bil v pkladu z Zakonom o kon
verziji del kratkoročnih kreditov iz 
primarne emisije pretvorjen v dolgo
ročne kredite za obratna sredstva, kar 
je nekoliko omililo finančno stanje 
izvoznikov. Vendar so učinki zelo nizki 
glede na rast materialnih stroškov in 
obresti. V devetih mesecih je bila dose
žena že skoraj 60 % inflacija kar pome
ni, da je rast dohodka v SOZD Iskra že 
pod realno rastjo.

uspešna
vzame kar lep delež pridobljenih de
viz, pač za vračanje dolgov inozem
skim upnikom. K vsemu temu mo
ramo nadalje prišteti omejitve raz
nih vrst.

Tako se na primer v proizvodnji 
marsikje pojavljajo takoimenovana 
»ozka grla«, neredkokdaj nas pesti 
pomanjkanje surovin, nizka finan
čna likvidnost ter razne tržne ome
jitve, ko je marsikdaj na posameznih 
tržiščih možnost prodaje ali izvoza 
omejena. Vse to nam jasno kaže, da 
določanje oziroma izračunavanje 
optimalnega proizvodnega plana 
sploh ni enostavna zadeva, kajti zelo 
hitro se ob vsakršni predvideni reši
tvi vse prerado pokaže, da je bil pr
oizvodni plan postavljen nerealno.

Menili smo, da je vso to raznovrst
no problematiko v zvezi z izračuna
vanjem proizvodnih planov treba 
obravnavati kot ustrezni del uprav- 
Ijalno-informacijskih sistemov. Prav 
te pa v Iskri preučujemo v okviru 
projekta ZISI. Tako smo se torej lo
tili v tem projektu tudi problema 
izdelave ustrezne matematične me
tode za izračunavanje optimalnih pr
oizvodnih planov za razmere, v kate
rih je neizogibno treba upoštevati 
razne vrste deviznih omejitev in za 
katere vemo, da se v naši praksi poja
vljajo dokaj pogosto.

Kaj ste torej storili, govorjeno nek
oliko konkretneje o oblikovanju omen
jene metode za izračunavanje optimal
nih proizvodnih planov?

Najpreje naj ob tem vprašanju 
poudarim, da tovrstna problematika 
doslej matematično še ni bila rešena. 
Mi pa smo k problemu pristopili ta
ko, da smo uporabili takoimenovani 
»linearni program«, za katerega smo 
popreje ustrezno strukturirali vse za 
tak program potrebne vrste po
datkov in metodoloških omejitev.

Reševanje problema se nam je to 
pot posrečilo celo do takšne stopnje 
uporabnosti, da smo izračunavanje 
optimalnih proizvodnih planov mo
gli prenesti tudi na računalniški teh
niki v obliki praktičnih simulacij 
planov. Prav to pa predstavlja tudi 
novo kakovost, ki nam jo je uspelo

Razgovori o nadaljnjem razvoju 
TOZD Montaža v Sp. Idriji

V torek, 20.11.1984 so v Iskrin(temeljni organizaciji Montaža v 
Spodnji Idriji potekali razgovori med predstavniki te temeljne or
ganizacije, predstavniki delovne organizacije in predstavniki 
SOZD Iskra, ki jih je vodil predsednik PK SOZD Iskra Boris La
sič. Razgovora so se poleg poslovodnih organov udeležili tudi 
družbeno politični predstavniki te temeljne organizacije ter 
družbeno politični predstavniki, tako Skupščine občine Idrija, 
kakor tudi družbeno politične organizacije občine Idrija, ki jih je 
vodil predsednik skupščine občine Idrija Stanislav Brelih.

V zelo obširnem in konkretnem razgovoru je bilo obdelano zlasti se
danje poslovanje temeljne organizacije z zelo uspešnimi poslovnimi 
zlasti izvoznimi rezultati in to na konvertibilnih tržiščih. Po podatkih 
naj bi v letu 1984 znašal izvoz 11.300.000 dolarjev ter se v letu 1984 
predvideva že 176% stopnja pokritja uvoza z izvozom.

Vse te pozitivne usmeritve namerava temeljna organizacija ohraniti 
tudi v bodoče ter po svojem gospodarskem planu namerava v letu 1985 
izdelati 5,1 milijona elektromotorjev, izvoziti pa za 14 milijonov 
dolarjev. Seveda s tem razvojem je bilo precej govora o nadaljnjem 
investiranju v to temeljno organizacijo, pri čemer bo seveda treba 
investicijsko dejavnost usklajevati v skladu s tržno zanimivostjo pr
oizvodnje, izvozno uspešnostjo in seveda na drugi strani z razpoložlji
vimi, tako deviznimi kot dinarskimi sredstvi.

Govora je tudi bilo o organiziranosti'temeljne organizacije, tako v 
okviru DO, kot SOZD ter o odnosih, ki se na teh relacijah porajajo. 
Tukaj je bilo dosti kritičnega razmišljanja. Predstavniki delovne orga
nizacije so predočili, da se začenja razprava o reorganizaciji in samou
pravni organiziranosti v tej DO, s katero bi se odnosi med TOZD in 
DO razčistili in vsekakor lahko izboljšali.

Predstavniki SOZD Iskra pa so pojasnili, v kakšni smeri naj bi se v 
bližnji prihodnosti razvijala samoupravna organizacija kompleksne 
SOZD, pri čemer so bile navedene zlasti štiri osnovne programsko- 
tehnološke in tržne usmeritve in sicer: teleinformatika, avtomatizacija, 
elementi in široka potrošnja, ki bodo avtomatično potegnili za sabo 
ustrezno organizacijsko-pravne spremembe. Seveda je potrebno 
predhodno, zlasti v teh štirih smereh vrsto programsko-tehnoloških, 
tržnih in poslovnih vezi analizirati ter nato postaviti tudi samoupravno 
organizacijo, ob upoštevanju, da bodo lahko delovni ljudje v Iskri 
čimbolj odločali o rezultatih svojega dela, hkrati pa, da bo poslovno 
čim bolj učinkovita, kar je tudi eden izmed pomembnih elementov 
dolgoročnega programa gospodarske stabilizacije.

P. G.

Naj ob tem poudarim dejstvo, da 
gre za matematično ekonomsko ek
saktno metodo, v katere uporabi iz
hajamo iz podatkov o različnih 
poslovnih procesih v OZD, kot so 
podatki tehnološke, ekonomske in 
tržne situacije. Pomembno je, da je 
metoda prilagodljiva za izdelavo us
treznih izračunov optimalnega pr
oizvodnega asortimana v razmerah 
različnih TOZD, ki pripelje da iz
računa različnih proizvodnih količin 
za različna tržišča.

Vaši dosežki so videti ne le zanimivi 
temveč tudi pomembni predvsem 
glede njihove uporabnosti in prilagod
ljivosti? Ali ste si nalogo oblikovanja 
te metode zastavili zgolj teoretično, 
ali pa ste se ob tem tesneje povezovali 
tudi z našo prakso?

Teorija brez praktične preverbe 
pač nima vrednosti. Zato smo se v 
našem razvijanju potrebne nove 
metode vse od začetka tesno povezo
vali s prakso naših delovnih orga
nizacij. S konkretnimi izračuni po 
omenjeni metodi smo začeli v DO 
ŠIPO in DO KIBERNETIKA.

Že prvi dobljeni rezultati pa so bili 
zelo spodbudni za naše delo. Po
kazalo se je, da so izračuni na raču
nalniku izredno hitri in tudi poceni. 
Oboje je izrednega pomena, kajti po 
peš metodi, to je z zgolj ročnim iz
računavanjem bi bili takšne vrste iz
računi praktično neizvedljivi, pred
ragi in prepozni ter zategadelj za 
praktično rabo v dinamiki pr
oizvodnega planiranja povsem ne
uporabni.

Nasprotno temu pa naša metoda 
skupaj z njeno uporabo na računal
niku omogoča ekonomsko korist, ki 
je izražena z optimalnim dohodkom 
in sicer na podlagi upoštevanja 
možnosti za najbolj ugodno devizno 
uglašenost.

To pa je v današnjih pogojih 
poslovanja in proizvodnega planira
nja izrednega pomena. Prihranki so 
izredno veliki. Dodatno k vsemu te
mu pa naj tu povem tudi to, da je s 
takšno računalniško podprtostjo iz
računavanja optimalnih proizvod
nih planov mogoče' reševati ne le 
»linearne« temveč tudi »nelinearne 
probleme« podobne vrste, pri kate
rih je treba upoštevati naprimer tudi 
še odvisnost prodajnih cen od ve
likosti naročil in podobno.

Kljub očitni široki uporabnosti vaše 
nove metode, pa le-ta vendarle ni vi
deti tako zelo enostavna za uporabo v 
praksi uporabnika. Kaj bi rekli k 
temu?

Morda imate prav. Toda poudaril 
bi posebej naslednje: Kljub navi-

razmeroma enostavna, razumljiva in 
tudi računalniško dokaj priročno 
izpeljana. Zdi pa se, da se v njej za 
poslovno odločujočega človeka skri
va tudi nek poseben mik, saj omog
oča tudi analize tiste vrste, ki jih oz
načuje vabljivo vprašanje: »Kaj bi se 
zgodilo, če bi...?«.

Že iz tega razloga pa moramo trdi
ti, da je naša metoda kar močno up
ravljavko usmerjena, saj nudi od
lične možnosti za precej boljše odl
očanje, kot pa ga poznamo v naši 
praksi doslej. To pa je izrednega 
pomena za zagotavljanje uspešnosti 
ne le proizvodnega planiranja tem
več tudi celotnega poslovanja v 
OZD.

Ker sem skupaj s svojimi kolegi- 
—soustvarjalci te metode, o tem v 
celoti prepričan, si želim le to, da bi 
se organizacije Iskre čim bolj odl
očale za uporabo te metode in si po 
tej poti zanesljiveje zagotavljale 
svoje dohodkovne uspehe. V tem 
smislu smo v CAOP vsakomur vselej 
na razpolago za posvete, nasvete in 
pomoč tudi z izvedbo konkretnih iz
računov na računalniku.

Skoraj bi lahko torej rekli, da je 
vaša metoda nared za uporabo za 
vsakogar, ki bi se za njeno uporabo 
navdušil. Zdi se, da vam je v projektu 
ZISI s tem uspelo ustvariti pomemben 
dosežek. Ali vas glede na vse to lahko 
poprosimo za vašo lastno oceno te 
metode glede na njeno izvirnost in 
novost? Kaj bi ob tem mogli ali želeli 
posebej poudariti?

Novost je v pristopu. Sicer sam 
računalniški princip ni nov — pa tu
di pretirano star ni, saj sodi v opera
cijske raziskave, ki so jih razvili v 
ZDA po drugi svetovni vojni — .

Vsekakor pa mislim, da je po
membno, da bodoči uporabnik ve, 
da je optimum v ekonomskem siste
mu možno doseči in da tu ne gre za 
neko loterijo, temveč je možen tak 
izračun; seveda pa je zanj treba izko
ristiti vse možnosti. Pri tem pa ne 
pozabljamo, da je bistvo našega 
samoupravnega sistema človek. Prav 
zato ustvarjamo pogovor med člo
vekom in računalnikom. Končna 
odločitev je torej vsekakor na člove
ku, ki ima ob rezultatih nove metode 
sedaj močno podporo.

Dosedanje delo in bodoči razvoj 
metode, o kateri smo se pogovarjali, 
pa ni možen brez tesnega sodelova
nja z uporabniki. Že za dosedanje 
delo in podporo pa bi se rad ob tej 
priložnosti zahvalil vsemv ki so 
sodelovali z menoj v DO SIPO in 
DO Kibernetika. Še zlasti gre beseda



Politika mednarodnega 
trženja Iskre do leta 2000

Celovita ponudba na tržišču, nujnost dolgoročnega načrtovanja, 
vključevanje v mednarodno delitev dela, Iskrini proizvodni programi so 
osnova za slovensko in jugoslovansko elektronsko industrijo, pogoj za 
ponovno rast Iskrinega izvoza so nove naložbe in inovirani programi, nad
aljevati je treba proces pomlajevanja, dopolnjevanja in šolanja kadrov, 
odločilna sestavina v nadaljnjem razvoju Iskre so raziskave in razvoj.

XIII. KONFERENCA MEDNARODNEGA TRŽENJA

To je le nekaj misli, ki jih je v 
uvodnem referatu tretjega dne kon
ference mednarodnega trženja Iskre 
na Brdu pri Kranju izrekel predsed
nik KPO SOZD Iskra Boris Lasič. V 
tej slavnostni številki objavljamo po
vzetke njegovega govora, prav tako 
pa tudi povzetke govorov uglednih 
gostov na konferenci — Antona Sti- 
paniča, Erika Vrenka, Ferdinanda 
Trupeja, Stojana Jakopiča, Lojzeta 
Sočana, Kreša Puhariča in Staneta 
Flandra.

POUDARKI IZ REFERATA PRED
SEDNIKA KPO SOZD ISKRA BO
RISA LASIČA

Vsebina konference, naravnane v 
dolgoročno politiko Iskre, je odraz 
procesa, za postopno tesnejše po
vezovanje delovnih organizacij Iskre 
v programske skupine, ki bodo imele 
dovolj kompletno ponudbo za po
trebe velikih odjemalcev Iskre in ki 
bodo dovolj močne za uveljavljanje 
ob konkurenci na svetovnem tržišču.

Vsebina mednarodnega trženja 
Iskre terja dolgoročno načrtovanje. 
Celo sprotni načrti niso smiselni, če 
ne obsegajo vsaj dveh let vnaprej.

Iskra se usmerja v mednarodno 
poslovanje predvsem zaradi vključe
vanja v mednarodno delitev dela ter 
tokove znanja, zaradi pridobivanja 
novih tržišč, ker je domače pre
majhno za ekonomičen obseg pr
oizvodnje — Je posledično pa iz de
vizno bilančnih razlogov in za zago
tavljanje uvoza.

Leta 1984 bo Iskra izvozila za 230 
milijonov dolarjev, kar je nekoliko 
pod načrtom, vendar bo konvertibil
ni izvoz dosegel načrt, zaostaja pa 
nekoliko klirinški izvoz. Uvoz bo 
dosegel približno 100 milijonov 
dolarjev iz konvertibilnega in 15 mi
lijonov dolarjev in klirinškega podr
očja. Uvoz opreme bo okrog 9 mi
lijonov dolarjev, kar je še bistveno 
premalo, šele leta 1985 bo ta uvoz, ki 
omejuje investicijsko izgradnjo, spet 
dosegel minimalno potrebnih 25 mi
lijonov dolarjev.

V Jugoslaviji predstavlja Iskra 
30% elektroindustrije, vendar ima v 
izvozu 40-odstotni delež, izvoz Iskre 
je več kot 2% vsega jugoslovanskega 
izvoza in manj kot 1% vsega uvoza.

Programi Iskre so pravi za sred
njeročno in za dolgoročno obdobje. 
V Iskri in še posebej v družbi pa je 
potrebna selekcija programov, saj za 
vse ni dovolj moči. Vsekakor so 
programi Iskre osnova za razvoj 
slovenske in jugoslovanske elektro
nike. Da bi z njimi bolje spoznala 
odločilne dejavnike v družbenem in 
gospodarskem okolju, ter zmanjšala 
nerazumevanje V nekaterih struktu
rah, bo Iskra še pred koncem leta 
1984 izdala »Modro knjigo« o prog
ramski (naložbeni) usmeritvi Iskre.

Pravočasno upoštevanje teh prog
ramov je nujno, saj potečejo od za
misli o naložbi do trženja vsaj 2—3 
leta, zadnji dogovori z IFC so ob ve
liki ekspeditivnosti trajali 16 mesecev 
— vsako leto tehnološkega zaostaja
nja pa je usodno. Izvoz Iskre že us
iha, pogoj za ponovno rast so na
ložbe in inovirani programi.

Čeprav organiziranost Iskre v 
splošnem ustreza, pa so še težnje za 
drobljenje enot — v nasprotju s 
težnjo v svetu, kjer poteka hitro zd
ruževanje v vse večje industrijske 
enote in celote. — V Iskri se kažejo 
tudi šibke točke, zlasti v Telematiki, 
zaradi prepočasnega inoviranja ter v 
Široki potrošnji zaradi Škarij med 
stroški in cenami.

V enotah Iskre, ki zaidejo v 
težave, je treba dosledno ocenjevati 
vodstvene kadre ter upoštevati ob
jektivne in subjektivne dejavnike. 
Nadaljevati se mora proces pomlaje
vanja in dopolnjevanja kadrov v Isk
ri. — Pri tem je pomembno dopol
nilno izobraževanje, ki ga za med
narodno poslovanje zelo uspešno 
opravlja ZT šola Iskre, ob oklevanju 
pri prijavljanju sposobnih sode
lavcev je odveč strah, da bodo prišli 
v Iskra Commerce — od dosedanjih

Boris Lasič.

76 diplomantov sta prišla le 2 v Iskra 
Commerce, dva pa v mrežo enot.

V kakovosti delovanja Iskre ima 
pomembno vlogo oblikovanje, ki 
zaostaja za razvojem Iskre, stroški 
za design so majhni, odločilno je 
kadrovanje zares dobrih obliko
valcev. Posebno pozornost terja tudi 
pravilnik o razpoznavnem znaku, 
slogu, obeležjih Iskre, ki je v 
razpravi.

Iskra kot velik sistem ima pomem
bno vlogo v okolju — bodisi pri 
odprtem in tvornem sodelovanju s 
konkurenti v Jugoslaviji — bodisi na 
drugih področjih, nedavne težave s 
strupenimi snovmi v odpadkih Kon
denzatorjev Semič nas opozarjajo ne 
nazadnje tudi odgovornost, ki jo 
imamo do naravnega okolja.

Posebno odgovornost prevzema 
Iskra v trženju namenskim odje
malcem, ki postaja izredno pomem
bno po obsegu in vsebini, terja pa 
specifično usposabljanje v razvoju, 
proizvodnji in trženju.

Odločilna sestavina v nadaljnjem 
razvoju Iskre so raziskave in razvoj. 
Na tem področju ima Iskra za polo
vico manj kadrov v primerjavi s kon
kurenco. Opremljenost te dejavnosti 
ostaja nezadostna, čeprav jo z obvez
nim deležem vključujemo v vse na
ložbe — potrebni pa so večji koraki. 
— Za dopolnilni razvoj se mora Isk
ra še bolj povezovati z zunanjimi ins
titucijami in ustvarjati dolgoročne 
navezave, dober primer je sodelo
vanje z Institutom J. Štefan, kjer Isk
ra financira že približno 1/3 razvojne 
dejavnosti. — Delež pridobljenih 
licenc je v Iskri odločno premajhen 
in je eden izmed razlogov za 5 — 7 
letno zaostajanje v tehnologiji za raz
vitimi deželami.

Konferenca mednarodnega trže
nja je ponovno potrdila, da Iskra 
ima lasten strateški koncept in ga 
dosledno izvaja, treba pa ga je 
nenehno razvijati in dopolnjevati. — 
Na konferenci obravnavana prog
ramska poročila so za to dobra osno
va. — Usmeritev Iskre izhaja iz tr
žnih osnov: letna rast proizvodnje v 
naslednjem obdobju naj bi dosegala 
10 do 12%, rast izvoza naj bi bila toli
kšna, da bi leta 1990 obsegal že 1/2 
proizvodnje«, je na konferenci med
narodnega trženja Iskre med drugim 
poudaril predsednik KPO SOZD 
Iskra Boris Lasič.

Besede gostov 
na 13. konferenci 
na Brdu
ERIK VRENKO, IS SRS:

Če na Iskro pogledamo drugače, kot na del 
slovenskega gospodarskega sistema, bi s tega 
vidika skušal dati nekaj poudarkov, oz. 
komentarjev na to. kar sem slišal v izvlečkih iz 
vašega tridnevnega dela. Mogoče najprej 
majhna podrobnost, ki kaže na to. kako Iskro 
letos vidijo drugi faktorji (družbeni) v 
slovenskem prostoru. S tovarišem Kosinom, 
predsednikom komiteja za mednarodno teh
nično sodelovanje sva bila določena, da pride
va na to ZT konferenco.

V tem okviru smo prišli do ugotovitve, da se 
zdaj nahajamo v času. ko izredno intenzivno 
in konkretno poteka vrsta pomembnih obrav-

(Nadaljevanje na 5. strani)

DO—AVTOMATIKA

Avtomatika tudi v Makedoniji
Poročali smo že, da so junija 

preteklega leta makedonske 
železnice razpisale mednarodno 
licitacijo za avtomatizacijo žel
ezniškega prometa na področju 
Titov Veles — Gevgelija. Poleg 
signalnih in teleinformacijskih 
naprav je investitor podal za
htevo tudi za naprave za da
ljinsko vodenje železniškega 
prometa za celotno magistralno 
progo v SR Makedoniji od 
srbsko-makedonske meje do 
Gevgelije.

Po licitaciji oz. končni odločitvi 
investitorja je signalno varnostne 
sisteme in večji del telekomunikacij 
prevzel El — Niš, ki je nastopal s 
»Titovimi zavodi« iz Skopja kot no
silcem. Avtomatika pa je prevzela 
projektiranje, dobavo, ugradnjo, 
testiranje, spuščanje v pogon in 
vzdrževanje v času poskusnega ob
ratovanja mikroračunalniškega tele
komunikacijskega sistema TI—30 in 
MIN—30 za elektrovleko.

Iskrin telekomunikacijski sistem 
je v celoti plod lastnega razvoja in 
bazira v celoti na uporabi lastnih pr
oizvodnih in tehnoloških dosežkov. 
Z velikimi napori smo uspeli združi
ti sredstva za uvedbo mikroračunal- 
niške tehnologije ter se istočasno 
uvrstiti med najpomembnejše to
vrstne firme v svetu. Omenjeni 
sistem smo do sedaj vgradili na delu 
železniških prog v Sloveniji in na Hr- 
vatskem. V težki in neposredni kon
kurenčni borbi s firmo Ericsson in 
drugimi vodilnimi svetovnimi fir
mami, pa smo ga uspeli plasirati tudi 
v Bolgarijo, kjer pravkar doko
nčujemo modernizacijo 150 km 
dolge proge Sofija-Plovdiv ter v Tu
rčijo na 600 km železniške proge 
odseka Iskenderum —Divrigi. Obs
tajajo tudi možnosti, da bomo s tem 
sistemom uspeli prodreti tudi v 
sosednjo Grčijo.

S prevzemom del za makedonsko 
železniško gospodarstvo se je Iskra 
oz. njena delovna organizacija Avto
matika aktivno vključila v moder
nizacijo železniškega omrežja v 
Jugoslaviji. Poleg omenjene je na
mreč v teku tega leta sklenila tudi 
pogodbo za prevzem del na podr
očju ŽG Ljubljana (vozlišče Jese
nice), ŽG Hrvatska (vozlišče Zagreb, 
postaja Kutina in proge Tovornik — 
Nova Kapela) in ŽG Bosna in

S slavnostnega podpisa pogodbe.

Hercegovina (proga Bosanski novi 
— Knin). Kar z drugimi besedami 
pomeni, da s kvalitetno opremo in

Slavnostnemu podpisu so prisostvo- (jr 
vali še: Namestnik glavnega direkto- la 
rja ŽTO za tehnična vprašanj^ 'ap-   • • * ' — — v 1 111 J** — v-' L V**l 11 Vil c* Y |_/1 -.J . .

najnižjim deležem uvozne kompo- Aleksandar Pavlovskj, namestnik Jst
glavnega direktorja ŽTO za ekO' Hnente nadaljuje s svojo prisotnostjo 

pri izgadnji in modernizaciji do
mačega omrežja, ki je po nekaj 
letnem zastoju, na osnovi pridoblje
nih kreditov mednarodne banke za 
obnovo in razvoj, evropskih bank in 
lastnih sredstev ponovno zaživela.

Slavnostni podpis pogodbe za 
modernizacijo makedonske magist
ralne proge, ki je ocenjena na 200 
miljonov djn, je bil v torek, 13 t. m. v 
prostorih Železniške transportne or
ganizacije Skopje. Pogodbo je v ime
nu omenjene organizacije podpisal 
glavni direktor ZTO Skopje, Alek
sandar Varnaliev, za delovno orga
nizacijo Avtomatika pa predsednik 
poslovodnega odbora, Marcel Božič.

nomska vprašanja, Katarina BahcC' arj 
vanijeva, direktor DO ŽTO Nikitf Ptiš 
Cancievski, direktor TOZ za invest1' fa|j 
cije, Dragoljub Iliev, vodja oddeli 'ih

in študij, Aleksandar loči
'at,

z-ti F3ZVOJ m dtuuij,
Durkov, glavni ing. za SS in 
TOZD za investicije, Jankulovsk1 JUn, 
Nabojša, predsednik republiškega a$t 
komiteja za promet in zveze, Ton16 'ra 
Malevski, in Drago Podlogar, sveta' <aj 
valeč poslovodnega odbora za izv°z 
sistemov, Ivo Dremelj, direktor 
TOZD Sistemi, Miro Kragelj, Pr<?' 
duktni vodja v TOZD Trženje rz 
delovne organizacije Avtomatika-

Š. D'

Zavzeto in odkrito 
po 13. seji CK ZKJ 
na razširjenem sestanku 
v Avtoelektriki

Minuli petek je bil v novogoriški Iskri Avtoelektriki pomemben ses
tanek, ki ga je sklical predsednik predsedstva konference OO sindikata 
Miloš Vodopivec. Povabljeni so bili člani izvršilnih odborov OO sindika
ta, sekretaiji OOZK, predsedniki OO ZSMS, predsedniki delavskih 
svetov, direktorji dvoriščnih TOZD, predstavniki DPO na nivoju delovne 
organizacije in vodstvo delovne organizacije. Sestanku so prisostvovali 
tudi gostje iz Nove Gorice, člani občinskega sindikalnega sveta in 
občinskega komiteja ZK.

Sestanek je bil praktično razdeljen vak, kjer je zbranim spregovoril o 
v dva dela, kot celota pa je vseboval pomenu 13. seje CK ZKJ in povedal 
predvsem vključevanje osnovnih or- o dosedanjih aktivnostih, ki so jih
ganizacij zveze sindikatov Iskre 
Avtoelektrike v javno razpravo o 
predlogu sklepov 13. seje CK ZKJ z 
vidika ocene uresničevanja progra
ma dolgoročne gospodarske stabi
lizacije v delovni organizaciji in 
ocene resnične idejne in politične 
vloge zveze komunistov v delovni 
organizaciji.

Uvodno besedo je imel Rajko No-

imeli komunisti v vseh OO po 13. se
ji. Le-te so bile razdeljene v dva dela. 
V prvem delu so bile razprave us
merjene predvsem v lastno delo in k 
tistim nalogam, ki izhajajo iz spreje
tih akcijskih programov in ne
nazadnje tudi izpolnjevanje letnih 
programov.

Zlasti velja to za komuniste v to
varni malih zaganjalnikov in v to

varni vžigalnih tuljav Bovec, saj s? 
dve TOZD poslovali nekoliko slab®6 
od začrtanih programov.

Opaziti je kvaliteten premik P1 
obravnavanju in odpravljanju nasta' 
lih težav in problemov,.je podreta 
Rajko Novak, najsi bo to pri Pr' 
oizvodnji, delovni disciplini, vzdrži 
vanju strojev, prodaji itd., kjer s° 
bile tudi podane in izvaja11 
konkretne zadolžitve.

Drugi del je bil posvečen kritiki 
oceni razmer znotraj vsake OO™ 
od odgovornosti posameznih članov- 
akcijskemu povezovanju znotraj D0 
od koordinacije do problernsk6 
konference itd. Izpostavljena pa jc 
bila ugotovitev, da je ovira za ^ 
večjo učinkovitost slaba idejn^' 
politična usposobljenost članov TM 
prav tu bo potrebno najti ustrezne)^ 
oblike usposabljanja.

Izpostavljena je bila tudi odgovof 
nost posameznih članov, forumsk0 
delo, kadrovanje v ZK, odnos mla- 
dih do ZK in nenazadnje vstop 
dih v zvezo komunistov.

Po uvodnem delu je sledila boga13 
razprava, v katero seje vključil tud1 
namestnik glavnega direktorja Lu' 
dvik Jelinčič in med drugim dejaj' 
»Ves čas, od obstoja, torej 24 let.Je 
naša delovna organizacija strmela 7-" 
boljšim gospodarjenjem. Res, 
nismo bili vedno med najbolj donU"
snimi v primerjavi z drugimi panog3' 
mi, vendar smo vztrajali in dane
smo na naša prizadevanja in vztraja' 
nja ponosni.

O tem pričajo tudi rezultati, 0 
letošnjem 9 mesečnem obračun3’ 
čeprav sta dve TOZD poslovali 
rdečimi številkami. i

:li

Med razpravo v Avtoelektriki

K temu so vsekakor pripornog 
tudi ukrepi, ki smo jih sprejeli lel 
1982,.povzele in analizirale pa soj’ j 
vse TOZD in DSSS. Obrestovala ^ 
se naša prizadevanja ob zagotovi 
učinkovitosti v organizacijskem P®' 
gledu, ob varčevanju na vseh p0"

I

(Nadaljevanje na 5.
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ko SOZD ISKRA IN PROJEKT McKINSEV:

iRazgrnjene ugotovitve bodo morale vplivati
Ha Iskrino usmeritev

V petek, 16. novembra, je član KPO SOZD Iskra Zoran Polič v Lju
bljani predstavil vsebino projekta McKinsey najodgovornejšim družbeno
političnim delavcem Iskre. Z zaključki, o katerih bo v delovnih in temelj
nih organizacijah znotraj Iskre še precej razprave, so se na uvodni preds
tavitvi seznanili člani KOS SOZD Iskra, predsedstva KS ZSMS SOZD 
Iskra in koordinatorji ali predsedniki akcijskih konferenc osnovnih orga
nizacij ZK Iskrinih DO.

Po izčrpni predstavitvi obsežnega 
| ^alitičnega in sintetičnega dela 
|rojekta McKinsey so prisotni pou- 
prili nujnost samoupravne verifika- 

j |e zaključkov projekta (kar naj bi 
5zgodilo decembra) z oceno, daje 

I kojekt primeren za širše obravnave 
1 "j seveda lahko služi za podlago pri 
.^likovanju programov ukrepov. 
IV začetku bo to predvsem splet 
jltivnosti, ki se bodo morale za- 
.JUčiti z oblikovanjem celovitega 
Vormacijskega sistema v SOZD ter 

nove temelje postaviti delovanje 
!froškovnega knjigovodstva. Oosta- 
ji1 nalogah, ki bodo morale teči 
^Poredno ali z manjšim časovnim 
^tnikom, bodo konkretneje spre- 
Norili po delovnih organizacijah, 
'Jer bodo podobne predstavitve v 
Prihodnjih mesecih. Obvezujoče skle- 
I s tem v zvezi bo seveda sprejel de- 
!vski svet SOZD Iskra na decembr-

.^Razprava je dregnila v nekaj kriti-

!StvO' (j
ekto-

točk dosedanjega dela družbe- 
°Političnih organizacij, ki je obšlo 
Mo slabosti o katerih govori Mc- 
Mseyeva analiza. Tako seje živah- 
a debata razvnela okrog vprašanja 
a'' 'a temeljnih oreanizacii v;anja< Opiranja temeljnih organizacij 

istniK - -
dj0' ^ovnih organizacijah, kjer se živo- 

a*lCe' ?rjenje kot logična posledica pre- 
kit0.v_ ™šča stihijskemu razpletu (kar se zr 
vest1 tali na velikih težavah zaradi drnh.
delka 
indajj

sicer dobro zamišljenih sklepov, sk
riva neznanje in nizko produk
tivnost z vsemi spremljajočimi po
sledicami.

Zato se, kot je poudaril eden 
izmed razpravljalcev, moramo vpra
šati ali smo pripravljeni in ali znamo 
prebrati vsebino. McKinseveve ana
lize, še posebej najodgovornejši 
družbenopolitični delavci, ki bodo 
morali bdeti nad prakso, ko bo na 
vrsti izvajanje bolj ali manj neodl
ožljivih ukrepov. Zelja Iskre, da že 
deset let pred zaključkom tega stolet
ja polovico svoje proizvodnje name
ni za tujega kupca, nas ne sme porini
ti v revščino; nasprotno, nujnost 
trženja v bodoče bo predvsem Za
služek, pot navzgor in ne obratno.

Koliko bodo zahteve, ki jih nare
kuje projekt McKinsey glede na našo 
družbenopolitično in gospodarsko 
okolje sprejemljive tudi s stališča 
naše samoupravne zakonodaje, bo 
bolje pokazal čas. Vendar je bilo na 
tem sestanku ocenjeno, da zakono
daja nikakor ne bi smela postati ovi
ra za sprejemanje daljnosežnejših 
odločitev, neizbežnih za kvalitetnej
še gospodarjenje Iskre kot celote.

V nadaljevanju sestanka so se 
prisotni seznanili tudi s potekom 
planskih aktivnosti v Iskri. Medtem 
ko po besedah Zorana Poliča kljub 
nekaterim pomanjkljivostim delo 
pri pripravi gospodarskega načrta za 
prihodnje leto poteka bolj ali manj 
nemoteno, ni vzroka za zadovolj
stvo, ko gre za nastajanje srednje
ročnega plana za obdobje 1986 — 
1990.

V DO odstopajo od sprejetega na
črta aktivnosti, čeprav tekoči proble
mi ne bi smeli biti izgovor za pre
počasno delo pri oblikovanju sred
njeročnega planskega dokumenta. V 
začetku prihodnjega leta naj bi bil 
sprejet dolgoročni plan Iskre za 
obdobje do leta 2000. Dokument so 
sooblikovale številne izredno široke 
razprave, v kratkem pa naj bi ga že 
obravnaval tudi kolegij direktorjev 
na ravni SOZD Iskra.

O investicijski dejavnosti v Iskri v 
prihodnjem letu bo še obilo razprav, 
saj prijavljene želje daleč odstopajo 
od resničnih možnosti. V tem trenut
ku čaka na odobritev 24 naložbenih 
projektov v predračunski vrednosti 
skupno 23 milijard dinarjev, vendar 
v seštevek niso vključene strateške 
Iskrine investicije, nujne za izg
radnjo Iskrine infrastrukture.

Že zdaj je jasno, da bo združenih 
sredstev premalo, da bo treba določi
ti prioritetno listo in tudi sicer v okvi
ru SOZD Iskra smotrneje določiti 
merila za oblikovanje takih razpo
redov.

Stane Fleischman
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Mladenu Trišiču 
v slovo

na velikih težavah zaradi drob- 
I pomanjkljivosti, kot je manjka- 

"rT tisoč dolarjev zaradi
M ’aterih obtiči proizvodnja in ustvari 

[togo večjo škodo); tudi skrivanje 
,$tnih slabosti za plaščem samou- 

rofl1 ’rave v Iskri ni neznan pojav, saj do- 
ve£°' Nj uspešno omogoča neizvajanje 
izvoz 
2ktof 
pro- 

ije =z 
ika.
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Zavzeto in odkrito
po 13. seji CK ZKJ 
na razširjenem sestanku 
v Avtoelektriki

Sredi oktobra je nastala v de
lavnici ISKRE v Kranju prazni
na, le fotografija in šopek rož na 
'aroju sta molče pričala, da komaj 
~ I-letnega Mladena Trišiča ni več 
nied nami.

Vsi se zavedamo, da se življenje 
konča s smrtjo, kadar pa preneha 
Življenje mlademu Človeku, člo
veku, ki je pravzaprav šele pre
stopil prag življenja, je žalost še 
toliko večja.

Sredi dela nas je nepričako
vano dohitela žalostna in kruta 
'esnica, da našega sodelavca 
Mladena nikoli več ne bo med 
nami.

Mladen se je rodil 3. 2. 1963 in 
/c bil po poklicu avtomehanik, 
dan ZK. Lansko leto se je takoj 
Po zaključeni vojaščini zaposlil v 
'taši DO kot kovinostrugar.

Le eno leto je delal med nami, 
toda dovolj, da smo ga vzljubili in 
venili kot prijatelja in sodelavca in 
Ra bomo ohranili v trajnem spo- 
'ninu Priiatelii in sodelavci

(Nadaljevanje s 4. strani) 
očjih, prednosti izvozu in izdelkom 
za drugo vgradnjo, vendar ob 
zagotovitvi polizdelkov za finalne 
proizvode, ob iskanju novih izdelkov 
za širši krog kupcev, ob tipizaciji ses
tavnih delov, ob poglobitvi v tehno
loško resnico, ki bi pomenila tudi 
večjo kakovost, ob iskanju cenejših 
virov sredstev, ob zniževanju zalog 
itd.

Vse to dosledno izpolnjujemo, 
čeprav še vedno nekje bolj, nekje 
manj. Vendar mislim, da uspeh je, da 
smo na poti za še boljše gospo
darjenje in da ti rezultati niso le 
posledica dviga, oziroma vsklajeva- 
nja cen. In ti naši napori so vsekakor 
uglašeni s težnjami, ki nam jih je na
ložila 13. seja CK ZKJ«.

V teh dneh bo v javni razpravi 
strokovni osnutek plana za srednje
ročno obdobje 1986-1990. V njem so 
zapisane velike naloge, ki bodo te
rjale hud napor vseh zaposlenih. Naj 
naštejem le nekaj teh nalog: — 
prenova in prestrukturiranje delov
nega procesa, iz sedanjih 99 odstot
kov proizvodnje avtoelektrike, naj 
bi jo imeli leta 1990 nekaj manj kot 
80%, to pomeni, da bomo uvajali tu-

pr-di druge programe v našo 
oizvodnjo, leta 1990 naj bi bilo v naši 
DO 4000 zaposlenih, vendar 700 več 
s tako strokovno izobrazbo, da bi bi
li kos novim programom, izvoz naj 
bi povečali za dvakrat in z njim izt
ržili 40% celotnega prihodka itd.

Torej smo pred velikimi naloga
mi, ki jim bomo kos le z zavzetostjo 
vseh zaposlenih, je zaključil Ludvik 
Jelinčič.

Nadaljna razprava, v kateri je na 
odprta vprašanja odgovarjal pomo
čnik glavnega direktorja Robert 
Žerjal je bila predvsem usmerjena v 
družbeni standard, stimulativno na
grajevanje in vrednotenje integralne
ga sistema delitve po delu (1SDD), 
izkoriščanju delovnega časa itd.

Sestanek je prinesel določene za
ključke, izhodiščne točke za nad- 
aljne delo in kup koristnih informa
cij, predvsem tistim udeležencem, ki 
nimajo vedno priložnosti prisostvev 
vati skupom, kot je bilo petkovo 
srečanje. In prav od takih udeležen
cev, sestanka zvejo največ-tudi sodd- 
lavke in sodelavci, saj je bil tudi tp 
eden izmed ciljev sestanka.

Marko Rakušček

rani)

Če imate veselje do plesa in 
Pesmi, pridružite se FOLK
LORNI SKUPINI ISKRA.

Pokličite predsednico sku
pine v DO Kibernetika telefon; 
2234!

Pred kratkim se je poslovila od sodelavk in sodelavcev Ana /■'ur/an. de
lavka na liniji tuljav in slikal iz TOZD — Tovarne malih zaganjalnikov 
no vogoriške Iskre — A vtoelek trike. Prišel je čas njene upokojitve. V Isk
ri seje zaposlila 9. junija 1975. leta. Bila je tiha in skromna, priljubljena v 
krogu sodelavk in sodelavcev, zato je bilo slovo nadvse prisrčno. V spomin 
na dolgoletno delo, so ji najbližji podarili rože in spominsko darilo, Ana 
pa je obljubila, da bo ob vsaki ponujeni priliki še prišla na obisk.

sKra

Besede gostov na 13. konferenci
mednarodnega trženja iskre na Brdu

(Nadaljevanje s 4. strani)
nav v skupščini, ki zadevajo vprašanja poli
tičnega sistema, srednjeročnih in dolgoročnih 
planov in smo torej — kadrovsko gledano — 
fizično izredno močno razprodani in, ko nas 
je na primer, v slovenskem IS tovariš Šinigoj 
razporejal na naloge, so člani IS najprej, pač 
glede na urgentnost vrste vprašanj, predlagali, 
da sploh ni treba predstavniku izvršnega sveta 
iti na to. Iskrino, zunanjetrgovinsko konfe
renco. Vendar je ob tem tovariš Šinigoj menil, 
da bi bila udeležba člana IS na takšni 
konferenci vendarle dobra stvar, kajti, kot je 
poudaril, je slabo, da se IS ukvarja samo s ta
kšnimi organizacijami, ki so v sanaciji in, da je 
le dobro, če se član IS pojavi tudi tam, kjer sa
nacija ni potrebna.

Skratka, če povzamem na kratko, vsi, 
vključno z našim IS, se zavedamo, daje Iskra 
v slovenskem prostoru pomemben podsistem, 
saj le s pet odstotki zaposlenih v Sloveniji us
tvari skoraj trikrat večji prispevek k sloven
skemu družbenemu produktu SRS. Zato je 
nedvomno dejstvo, da SOZD Iskra predsta
vlja pomemben sestavni del slovenskega 
gospodarstva. Že samo zaradi tega dejstva nu
jno vsi pozorno spremljamo ta poslovni 
sistem, ne glede na to, ali smo kot posamezni
ki fizično v njem ali izven njega. Zato je v IS 
zmagalo stališče, daje Iskrina ZT konferenca 
vsekakor ena izmed takšnih priložnosti, ko si 
Iskro, kot poslovni sistem, lahko ogledamo 
tudi od blizu. Tu izrabljam tudi priložnost, da 
v imenu Izvršnega sveta pozdravim vse, ki ste 
se na tej konferenci zbrali, še zlasti pa delavce, 
ki bijete trdo bitko za obstoj in prodor vsega 
poslovnega sistema na zunanjetrgovinskem 
področju, ki vsekakor predstavlja eno izmed 
težavnih področij za doseganje za nas zadov
oljivih rezultatov. Iz vaših poročil nam je 
mogoče jasno videti, da ste rezultate tudi 
dosegli.

V imenu našega IS vam ob tej priložnosti 
tudi čestitam in vam želim, da bi v prihodnosti 
dosegali še večje uspehe.

Sami ste že ugotovili, da imamo opravka s 
pravcatim napadom svetovnega trga na 
izdelčnem asortimanu, ki g: ima Iskra in kije 
moderno zastavljen. Poudarjali ste tudi, da 
pomeni le-ta izhodiščno orodje za osvajanje 
svetovnega trga. Boris Lasič je nakazal tudi 
vrsto sistemskih zadev v Iskri, ki so relevantne 
glede na čim večje Iskrine uspešnosti na zuna
njih trgih. Torej lahko ocenjujemo, daje prav 
tak pristop tisti, ki si ga danes v naši družbi 
želimo in ga potrebujemo. To je rired drugim 
tudi v skladu s konceptom inovacijske družbe, 
za katerega smo se že zavzeli tudi v naši širši 
družbeni skupnosti. Tako torej v nekem poli
tičnem jeziku skušamo opredeliti sposobnost 
naših podjetij, da bi postala adaptibilna do 
kar največje mere glede na sledove gibanj na 
svetovnem trgu. Vse analize pač kažejo, da 
bomo uspeli preživeti samo, če bomo prav
očasno razvili ustrezne sposobnosti za 
izjemno hitro reagiranje na vse tisto, od česar 
se dejansko živi; tu mislim predvsem na pro
dajo naših proizvodov, kije v tem trenutku vi
deti odločilnega pomena.

Ta adaptibilnost pa ima vrsto elementov, 
izmed katerih bi tu omenil samo enega — pač 
tistega, ki se, od zunaj gledano, kaže kot naj
pomembnejši in ki se ga da realizirati le v širši 
družbeni skupnosti, ne samo s koncentrira
nim bančnim kapitalom, ampak tudi z drugi
mi dejavnostmi, ki se razvijajo v družbi. Na
mreč, nikakor ne zadošča zgolj to, daje neka 
firma trenutno dobro organizirana. Danes je 
očitno tako pri nas, kot tudi drugje v svetu, 
prevladalo spoznanje, daje goleg dobre orga
niziranosti treba dosegati še neko novo kva
liteto. Tej novi kvaliteti pravimo običajno kar. 
inovacijska sposobnost. Danes je znana vrsta 
študij, ki jih delajo na primer v ZDA, ki jih 
štejemo za eno izmed ekonomsko najbolj 
agresivnih držav. Težišče vseh analiz je us
merjeno v vprašanje, kako pravzaprav v resni
ci ta inovacijska kvaliteta nastaja. Tukaj bi v 
zvezi s tem rad poudaril naslednje: blagovni 
producenti se srečujejo z naslednjim pro
tislovjem: po eni strani razpolagajo s tehnolo
škimi zmogljivostmi, ki pa so po naravi 
inertne ne samo pri nas, ampak tudi drugje v 
svetu in zato posamezne firme pač ne morejo 
odpuščati ljudi kar tako, po drugi strani pa 
mora vsak producent z izdelčnim asorti- 
manom bliskovito slediti vsem spremembam 
v tržnem povpraševanju. Vprašanje je torej 
aktualno tudi za Iskro v naslednjem: mislim, 
da je odgovor v tem. da se gre v tehnološko 
specializacijo, da tehnološke kapacitete spe
cializiramo in ustrezno dimenzioniramo, da 
pa izdelčno proizvodnjo organiziramo kot di
namične projekte, ki niso organizacijsko fik
sni. ampak so rezultatna upravljalskega odl
očanja. To je tisto, čemur na zapadu pravijo, 
menažerska sposobnost, vendar je mogoče 
reči, da ni nobenih ovir, da tega ali podobnega 
ne bi zmogli razviti tudi pri nas. Mislim pa,da 
pri tem moramo narediti še nekakšen poprav
ni izpit, ki se nanaša na vprašanje, kako smo 
se v temeljnih organizacijah konstituirali. 
Temeljne organizacije morajo namreč očitno 
odstopiti od svoje zgolj izdelčno opredeljene 
identitete in morajo čimprej prerasti v 
tehnološko specializirane punkte; iz sociolo
ških razlogov so naši tozdi stabilne formacije, 
kar pa je treba razumeti v tehnološkem, ne pa 
le v izdelčnem smislu. Izdelčni output je treba 
postaviti kot predmet in nalogo predvsem 
poslovodnim strukturam na ravni DO. l.e-te 
morajo to proizvodnjo organizirati s tem. da 
se proizvodnja v bistvu začne že predvsem pri 
razvoju izdelka, pri odkrivanju tistega, kar 
svetovni trg potrebuje. Vsi vemo, da zunanja 
trgovina ni zgolj enostranski akt, da to ni zgolj 
neka naša odločitev, ampak je praviloma

Erik Vrenko
zraven še nekdo, ki se s tabo včasih ne strinja 
povsem. Možno je namreč, to pa predstavlja 
danes nevarnost v zunanji trgovini, da že 
razprodajamo t. im. svojo substanco. Na to 
kaže naš neenakopraven položaj, ki ga doži
vljamo v zunanji trgovini. Toše kaže vtem, da 
sicer lahko vse prodate, seveda pa le po dovolj 
nizki ceni. Neko ceno, ki vam daje vsaj navi
dezno enakopraven položaj, pa lahko doseže
te le, če imate proizvode, kijih nekdo resnično 
potrebuje. Brez tega preprosto ne morete ure
sničevati svojih interesov. To višjo kvaliteto 
pa se doseže samo z inventivnim razvojem 
proizvodov.

Zato bi rad prišel do detajla, ki ste ga ome
njali vsi, ko ste govorili —sicer bolj na grobo 
— o kadrih, vendar prav okrog inovacijske 
sposobnosti ne gre za kadre kar take, ampak 
gre za to, da se inovacijska sposobnost ustva
rja in pridobiva zgolj v obliki in pogojih dina
mičnega pretoka kadrov. Inovacijska spo
sobnost v razvoju izdelkov obstaja samo 
toliko časa, kolikor časa kadri dotekajo. Čim 
pa se dotok novih kadrov ustavi, ta 
sposobnost uplahne in to je zadeva, ki jo mo
ramo v našem pogledu na organiziranost še 
dopolniti. To pa je tudi tisto, kar spoznavajo 
vsi razvitejši, ki gredo v detajlne analize svoje 
konkurenčne sposobnosti. Ni slučajno, na 
primer, dejstvo, da naš dober znanec, firma 
IBM, postavlja svoje enote izključno poleg 
uglednih univerzitetnih centrov. S tem ubije 
dve muhi na en mah. Prvič pobira diferen
cialno rento na kadre, ki so jih vzgojile razne 
družbe, skratka pobira profit iz njihovih na
ložb v kadre, in drugič, ima kadre vedno takoj 
na razpolago, in to ne statično, ampak dina
mično. Ta pretok je treba organizirati z dru
gačnim sodelovanjem z univerzo, z razisko
valnimi organizacijami, le-te pa morajo pos
tati na trdnejši način tudi sestavni del Iskre.

Ob tem bom omenil še četrto komponento, 
ki ste se je sicer že dotikali — gre za vodenje 
sozda kot sistema in sodelovanje med direkto
rji delovnih organizacij.

Delovne organizacije so pri nas sedaj pos
tavljene kot blagovni producenti in kot taki 
morajo pač na trgu preživeti. Smisel sistema 
celotne Iskre pa je treba razvijati še naprej, saj 
je doslej ta optimizacija na nivoju sozda sicer 
že obstajala, vendar pretežno le v finančnem 
in komercialnem smislu. Postati pa mora tudi 
bolj sistemska in bolj celovita. To pomeni da 
je treba na nivoju sozda začeti obvladovati 
celotno tehnološko strukturo Iskre kot celote, 
vključno s kadrovsko sklopitvijo Iskre z njeno 
okolico — z univerzo, z raziskovalnimi orga
nizacijami in podobno.

To mora postati predmet nadaljnje koordi
nacije in preokupacije vodenja na ravni 
SOZD. To je, seveda, izredno težka naloga, 
ker poskuša te spremembe implementirati, 
pač tudi upoštevajoč različne lokalne interese, 
konflikte in podobno. Le v tej smeri pa bomo 
mogli v celoti izkoristiti možnosti, kijih ponu
ja tako velik poslovni sistem, kakršen je 
SOZD Iskra. Vse to po mojem mnenju zadeva 
koncept inovacijsko orientirane firme, pri 
čemer je posebej treba poudariti tisti pretok 
kadrov, ko le ti iz znanosti prehajajo v aplika
tivno inovacijsko dejavnost. Organizacije ne 
smemo gledati le kot nekaj statičnega, temveč 
kot nekaj, kar se nenehno spreminja. To mo
ramo sprejeti, ker drugače dolgoročno na 
svetovnem trgu očitno ne bomo mogli 
preživeti.

Zdaj pa mogoče še nekaj replik na nekatere 
zadeve, ki so bile omenjene pri raznih referen
tih. Uvoz opreme je v resnici omejevan po eni 
strani s sredstvi, po drugi pa tudi s predpisi. 
Rad pa bi opozoril na to, da uvoz opreme za 
raziskovalno dejavnost vendarle ni omejen in 
da lahko uvažamo vse potrebno za naše 
raziskovalne enote. Mislim pa, glede na to. da 
bi se morala v raziskovalnih enotah vaša bod
oča tehnološka struktura začeti kazati — kot 
bi bilo pričakovati, — da boste v bodoče več 
naporov vložili prav v ta del vaše interne orga
niziranosti. Bilo je tudi rečeno in eksplicirano, 
da po svetu številne vlade neposredno skrbijo 
posebej za mikroelektroniko in za druge, 
zanje pomembne programe. Tudi pri nas 
skušamo z IS dajati podporo naprednejšim 
programom in tehnologijam in v zvezi s tem bi 
rad opozoril, da Izvršni svet lahko kanalizira 
alokacijo akumulacije, vendar šele potem, ko 
vsi blagovni producenti — tudi tisti, ki so no
silci naprednih programov, te svoje programe 
ustrezno argumentirajo.

Bela knjiga, ki ste jo napovedali, bo pri tem 
gotovo koristna zadeva, je pa to, seveda, hk
rati samo ena izmed oblik borbe za razdelitev
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akumulacije. Pri tem pa je, seveda, žal še 
močno prisoten lokalni interes in moč IS ni ta
ko daljnosežna, da bi lahko z zakonodajnim 
instrumentarijem odločilno prerazporejal aku
mulacijo v korist samo ene panoge. Čeprav se 
vsi zavedamo, daje, na primer, mikroelektro
nika nenadomestljiva infrastrukturna tehno
loška podlaga in je dobila zato svoj odraz v 
vseh tistih dokumentih, na katere ima IS svoj 
vpliv. Delno je tudi res, da kdor odpre več 
vrat, dobi ta hip več denarja, vendar vrata mo
rajo odpirati predvsem tisti, ki so v zelo težki 
— sanacijski gospodarski situaciji; danes smo 
res pod pritiskom številnih kriznih žarišč, ki 
so vsem znana, po drugi strani pa imamo še 
vedno tudi politiko neke inercije naložb, ki pa 
jo je treba res spremeniti. Tukaj se z vami zelo 
strinjam. Vrnil pa bi se nazaj na vaše razvojne 
projekte, ki bodo nedvomno pripomogli, da 
se z argumenti doseže potrebne spremembe.

Za zaključek še misel: človek vedno teži k 
temu, da ocenjuje, na primer, daje Iskrin izv
oz dober, Iskra dobra itd.. To je večali manj le 
moralna kategorija, vendar naj opozorim, da 
je bistvo v materialnih kategorijah; vaše mate
rialno stanje pa terja samo eno in sicer ta hip 
moramo oceniti, kaj je treba storiti. Ugotovili 
na primer ste, da je tristopetdeset milijonov, v 
izvozu določene vsote dolarjev, pomembnih, 
hkrati pa veste, na kakšen način boste to izpe
ljali. To pa je edino, o čemer se zdajle splača 
res intenzivno razmišljati.

Ocenjujemo lahko torej, da — tako kot ste 
v Iskri analizirali to problematiko in kakor se 
tega lotevate v svojih ciljih za prihodnost, ste 
dovolj celoviti in poglobljeni. Zato vam lahko 
zagotovim, da bomo skupaj, vi in izvršni svet 
po svojih zmožnostih, skušali realizirati te za
misli. Bitka, ki nas v tem čaka, seveda ne bo 
lahka in verjetno tudi ne bomo dosegli prav 
vseh strateško pomembnih točk. Vendar vam 
pri tem želim veliko nadaljnjega uspeha.

ANTON STIPANIČ 
GOSPODARSKA ZBORNICA 
JUGOSLAVIJE:

Anton Stipanič.

»Najprej vas najlepše pozdravljam v imenu 
predsedstva Gospodarske zbornice Jugosla
vije in se vam zahvaljujem za poslano vabilo, 
ki mi je omogočilo, da sodelujem na dvanajsti 
od trinajstih zunanjetrgovinskih konferenc 
Iskre. Ne bi rad ponavljal tega, kar je že bilo 
rečeno v besedah gostov, želel pa bi le pouda
riti nekaj stvari...

Prihodnje leto bomo gospodarili približno 
v pogojih, kakršne smo imeli letošnje leto, saj 
se zaradi materialnih razlogov vsebina ne bo 
mnogo spremenila. To pa ne pomeni, da ni 
potrebna močna prisotnost, daje vsaj takoz- 
vani »zaokret« k popravljanju situacije na
rejen v smeri, o kateri je pravkar govoril Lojze 
Sočan.

Rad bi se pridružil njegovi misli, tudi po iz
kušnjah, ki sem jih dobil ko že drugo leto de
lam v vrhovnem forumu jugoslovanskega 
gospodarstva, — namreč v tem, daje pritisk t. 
im. naprednejših tehnologij, oz. nosilcev teh 
tehnologij na spreminjanje pogojev, pre
majhen. Upam si celo »trditi, da bi se mnoge 
stvari lahko spremenile, če bi argumentirano 
pristopali k spreminjanju nekaterih pogojev, 
ki jih proizvajamo — tako npr. tekoča 
ekonomska politika kot tudi njeni ukrepi, pa 
vgraditve nekaterih ukrepov v tako imeno
vane sistemske rešitve,« je poudaril Anton Sti
panič in nadaljeval:

»Še vse premalo je konzorcijskega povezo
vanja in preveč razdrobljenosti na številnih 
področjih v elektroindustriji, omenimo samo 
mikroelektroniko, računalništvo, telekomu
nikacije, kjer je vse polno zgodovinskih 
razlogov, da bo povezovanje morda težje 
teklo, kot je v energetiki, vendar druge poti 
kot poti povezovanja ni. In, če se v tem 
skupnem pritisku, v dani politični konstelaciji 
v Jugoslaviji, znajdejo glavni nosilci te pr
oizvodnje v Jugoslaviji, na primer ti, ki so v 
EKIPE ali nekateri drugi, se bodo pogoji 
spremenili. Ni res, da ima administracija, od 
vrhovnega izvršilnega organa Zveznega iz
vršnega sveta pa do Gospodarske zbornice in 
njenega aparata, — najbrž to velja tudi za re
publiške in pokrajinske zbornice in Izvršne 
svete, — samo negativna stališča do tako 
imenovanih naprednih rešitev.

Na žalost gre za nekaj bolj tragičnega, saj, 
če bi bili nosilci samo nekateri ljudje, potem bi 
te ljudi zamenjali in zadeva bi bila urejena; na 
žalost je materialna konstelacija tega gospo

darstva takšna, da se dosti drugače ne morejo 
obnašati, na drugi strani pa je pri nekaterih 
nosilcih teh funkcij prisotno še izredno 
majhno znanje s tega področja. Na žalost je to 
res. Argumentirani in prav napisani predlogi, 
da bi jih razumeli tudi tisti, ki niso delali na 
področjih, ki so tehnološko tako bogata, — 
kot je npr. elektronika, — bi nam pripomogli 
do mnogih rešitev.

LOJZE SOČAN, INŠTITUT ZA 
EKONOMSKA RAZISKOVANJA, 
LJUBLJANA:

J udi jaz vas lepo pozdravljam in vam želim 
še naprej mnogo uspehov. Poleg želj, pa bi rad 
povedal še nekaj misli in dal nekaj nasvetov 
pač glede na izkušnje, oz. nekatera prepriča
nja, do katerih se je dokopal Inštitut za 
ekonomska raziskovanja v zadnjih letih, pri 
tem, ko se tam predvsem ukvarjamo s struk
turnimi razvojnimi vprašanji.

Zaradi prekratkega časa bom skušal le 
grobo definirati nekaj misli o razvojnih 
vprašanjih Jugoslavije in Slovenije. Podrob
neje so ta vprašanja obravnavana v našem za
ključnem poročilu tovrstnega večletnega 
projekta, ki je zdaj objavljen in jih bom po
skušal aplicirati posebej na nekatera razvojna 
vprašanja Iskre.

Najprej bi rad rekel, da se vsi zavedamo, da 
je položaj Jugoslavije težak. V srednjeročnem 
obdobju ne moremo pričakovati bistvenih 
sprememb, vsaj ne takih, .ki bi ustvarjale 
osnovne pogoje za vrednotenje znanja, za mo
tivacijo, za selekcijo programov, za podpi
ranje prodornih idej, prodornih programov, 
itd. Za tem stoje pač velike in tudi močne st
rukture, tako gospodarske kot tudi politične, 
ki pa jih bo zelo težko premakniti in, seveda, 
če bomo hoteli preživeti, jih bomo pač morali 
začeti premikati. Mislim, da gre tu tako za 
vprašanje plana in trga — kajti jugoslovanski 
plan in trg še vedno nimata osnovnih vzvodov 
za usmerjanje našega gospodarskega razvoja.

To pomeni, ker smo dovolili, — posebno v 
sedemdesetih letih, — tako velike dispartitete 
proizvodnih vložkov, faktorjev, — pa naj gre 
za podcenjen kapital, za podcenjeno energijo, 
devize itd., —smo v Jugoslaviji zgradili celo 
vrsto takšnih proizvodenj, kot so jih želele 
pokrajine, republike, občine in podjetja, in ne 
tistih, za katere je bilo realno možno, v struk
turi stroškov, — le-te danes narekuje svetovni 
trg — pričakovati, da bi se ustvaril dohodek in 
izvoz. Tu je cel kup kriznih žarišč, katera bo 
treba postopno ozdravljati, vendar bo morala 
Jugoslavija najprej ekonomsko in politično 
sprejeti načela, da je to treba zdraviti, pa naj 
gre za optimalizacijo metalurgije, za vpraša
nje aluminija, energije, za predelavo nafte, ali 
naj gre za razvijanje novih projektov, 
predvsem na področju računalništva, elektro
nike, itd.

V tej smeri tudi pozivam Iskro, da da temu 
bolj vsebinski pristop, pri tem pa, seveda, ne 
odklanjam teh drobnih intervencij, zato ker se 
zatakne pri kakem dovoljenju. To smo delali 
in bomo še naprej v najboljši veri, da delamo 
prav. V tej smeri povezovanja slovenske 
elektroindustrije z ostalimi sposobnimi part
nerji v Jugoslaviji, bi lahko bistveno do- 
prinesdli k temu, da se splošna mentaliteta 
spreminjanja pogojev v tej smeri popravi. 
Omenjena je bila bela knjiga; prav bi bilo, da 
jo naredite skupaj in da še koga povabite 
zraven in ne odlašati, da ne bi bila izdaja za
mujena. Predlagam, dajo naslovite »modra«, 
saj boste s tem bliže Iskrinemu dizajnu, pa tu
di sama beseda ima drugi pomen.

V njej obdelajte probleme, povabite še koga 
iz Jugoslavije, ki bi bil pri tem pripravljen 
sodelovati — širše za področje ene od nosilnih 
tehnologij v svetu. — in morda se bo s skupni
mi močmi dalo premakniti nekatere stvari. 
Drugače pa je orientacija, ki je predlagana o 
tem, kot smo slišali na tej ZT konferenci danes 
od direktorja 1C, kot tudi od direktorja izv
oza, kar pravilna; v tej firmi je bila prisotna še 
od takrat, ko je imela 19 milijonov dolarjev 
izvoza — leto zatem smo imeli prvo 
konferenco, — na kateri sem prisostvoval tudi 
sam — in smo imeli to orientacijo kljub 
ocenjenosti. oz. precenjenosti dinarja, in 
podcenjenosti tujih valut že tedaj. Ta žrtev je 
doprinesla k temu položaju, v katerem Iskra 
trenutno je.

V glavnem le lahko opravlja svojo funkcijo, 
da približno lovi svoj razvoj in da mora to v 
okviru danih parametrov gospodarjenja dela
ti tudi zdaj. Pri tem je opiranje na zunanje 
punkte tudi v razvojnem smislu — najprej 
smo imeli trgovino, potem smo imeli pr- j

(Nadaljevanje na 7. strani)
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RAZGOVOR Z RADOM FALESKINIJEM, v. d. ČLANA KPO ZA RR 
DEJAVNOST IN INOVACIJE:

Da se naše znanje ne bo 
sprevrglo v neznanje!

Normalno je, da na odgovorna mesta prihajajo novi ljudje, ki prinašajo 
med drugim tudi nove ideje in le-te se ob novih ljudeh tudi laže in hitreje 
uveljavljajo tudi v celotnem sistemu, za katerega uspeh in razvoj so 
odgovorni. Nekako tako bi mogli razumevati in sprejemati na položaju 
tako odgovorne funkcije, kot je biti član KPO SOZD Iskra za področje 
raziskovalno-razvojne dejavnosti in inovacij, pojav novega človeka. To 
pot je omenjeno funkcijo prevzel tovariš Rado Faleskini, diplomirani 
inženir elektrotehnike. Zaprosili smo ga za kratek pogovor, da se nam 
vsem Iskrašem nekoliko predstavi. Radi bi namreč vsaj nekaj več vedeli o 
tem, s kakšnimi zamislimi je pred kratkim prevzel omenjeni odgovorni 
položaj. RR dejavnost je pač nedvomno ena izmed tistih, ki odločilno obli
kuje prihodnost nas vseh in zato nam ne more biti vseeno, kakšen človek se 
pojavi na krmilu takšne vrste dejavnosti. Rado Faleskini.

Glede na to, da vas Iskraši še dokaj 
slabo poznamo — saj med drugim 
rečeno, sploh niste še dolgo Iskraš — 
ali bi se nam hoteli na kratko predsta
viti? Zanimalo bi nas posebej vaše 
dosedanje delo.

Res, prav imate, v Iskri še nisem 
prav dolgo časa. Vendar pa moram 
takoj tudi pripomniti k temu, da sem 
v resnici — rekli ste namreč, da bi naj 
vam predstavil predvsem moje dose
danje delo — prav z Iskro, oz. bolje z 
njenimi strokovnjaki, kolegi s študi
ja na fakulteti, z njeno dejavnostjo in 
izdelki povezan že dokaj dolgo in tu
di kar tesno. Z Iskro, njenimi izdelki 
in tudi z njeno problematiko sem se 
seznanil namreč že tedaj, ko sem de
lal na Podjetju za PTT promet. Tam 
sem na primer moral med drugim 
delati tudi na tako zanimivih nalo
gah, kot so statistične meritve zanes
ljivosti na Crossbar centralah Iskra. 
Naj povem, da sem prav ob te vrste 
delu odkril, da je kvaliteta obravna
vanih Iskrinih central nad svetovnim 
poprečjem.

Ko sem odšel s PTT, sem se zapo
slil na ljubljanski Univerzi, na raču
nalniškem centru Univerze, kjer sem 
delal kot načrtovalec računalniških 
sistemov šest let. Tudi na računal
niškem centru Univerze sem imel 
stalno stik z Iskro, kije bila eden od 
soustanoviteljev in souporabnikov 
računalnikov Republiškega račun
skega centra, kamor je bila vezana 
tudi naša univerza. Poleg dela na 
tehnični in planski problematiki sem 
se pri svojem delu seznanil tudi s 
problematiko izobraževanja kadrov 
in problematiko razvojno razisko
valnega dela vezanega na računal
ništvo, saj sem zaradi narave dela 
imel tudi pregled nad delom te vrste 
na Inštitutu Jožef Štefan, na obeh 
slovenskih univerzah in vseh sre
dnjih šolah. Naše stanje sem lahko 
obravnaval tudi v primerjavi z 
razmerami v tujini.

Nato sem leta 1980 odšel v 
Elektrotehno, da bi tam delal na 
enem od dveh pomembnih projektov 
razvoja računalništva v Sloveniji. 
Tja sem prišel posebej z vodilno mi
slijo: »Združiti vse naše relevantne 
potenciale!« V mislih sem imel 
predvsem tehnične, tehnološke in 
razvojne potenciale. Ta misel mi pa 
seveda ni mogla ostati le v ozkih 
okvirih ene same organizacije, tem
več mi je v viziji programsko zaobse- 
gala poleg Elektrotehne tudi Unive
rzo, Inštitut Jožef Štefan in seveda 
na prvem mestu Iskro. V tem smislu 
sem se že tedaj začel ubadati z 
vprašanjem, kako povezati različne 
struje, ki so se razvile pri nas na raču
nalniškem področju. Vedel sem, da 
razpolagamo vsi skupaj v družbi z 
različnimi kadrovskimi, tehnološki
mi, organizacijskimi, ekonomskimi 
zmogljivostmi, naše sile pa so bile 
nepolarizirane in razdrobljene v raz
na parcialna gibanja. Menil sem 
zato, da nam je potrebna neka nova 
polarizacija naših skupnih prizade
vanj, takšna, ki bi v neki končni 
konsekvenci učinkovala kot celota, 
in ki bi nam omogočila dosegati 
daleč boljše učinke.

Dogovarjanje med Iskro, Elektro
tehno in Gorenjem ni bilo lahko in 
bili so potrebni tudi kompromisi. 
Kmalu so si bili potem delavci Iskre 
in Elektrotehne soglasni v tem, naj se 
računalniška delovna organizacija 
formira v Iskri. Ta rešitev seje v re
snici doslej izkazala za izredno 
dobro, saj seje na tak način ustvarila 
ugodna podlaga za celovit pristop na 
področju računalništva od bazičnih 
tehnologij do sistemske ravni.

Predvsem pa je z združitvijo prišlo 
do osnovne koncentracije razvoj- 
nikov in tehnologov, kar je omog
očilo hiter in kvaliteten prenos razvi

tih izdelkov v proizvodnjo. Akumu
lirano znanje posameznih razvojnih 
timov smo povezali v nove celote in 
jih plasirali na trg v obliki računal
nikov, računalniških modulov in 
paketov programske opreme.

Združitev je omogočila razvoj 
brez nekih novih velikih vlaganj, 
kakršna bi bila sicer za računal
ništvo nujna, saj bi bilo tudi 
nepotrebno ustvarjati nekaj, kar je 
pri nas že obstajalo. Če Delta potre
buje na primer 50.00 plošč tiskanega 
vezja, je to sposobna v jugoslo
vanskem prostoru zagotoviti Tele- 
matika, ki pa je že tako in tako del 
Iskre same. Vlaganja je tako možno 
usmerjati v specifično računalniško 
in informacijsko tehnologijo. Naj k 
vsemu temu dodam še to, da smo si v 
Delti prizadevali za že nadaljnje zd
ruževanje, kooperacije in specializa
cije na primer z Gorenjem, s Sistemi 
za energetiko in podobno. Razvoj 
Iskrine računalniške proizvodnje v 
teh okvirih je bila moja naloga od le
ta 1982, ko sem začel delati tudi v RR 
kolegiju SOZD in se seznanjati s 
problematiko ostalih članic SOZD.

Zanimivo vsebinsko ste predstavili 
vašo pot do odgovornega mesta. Zdaj 
bi nas pa zanimalo, glede na vse, kar 
ste nam že povedali, kakšna je vaša 
ocena trenutnega položaja Iskre na 
področju, za katerega ste odgovorni in 
zadolženi skrbeti vnaprej. Vaše prime
rjave Iskre navzven so vam bile vse
kakor dovolj omogočene, kot je razb
rati iz vaše prve osebne predstavitve.

Imate prav. Res sem v Delti, pa tu
di že popreje, imel precej priložnosti, 
da sem videl, kako delajo druge hiše, 
tako v Jugoslaviji, kot tudi drugje v 
svetu, posebej na področju računal
ništva. V zvezi s tem bi najpreje pou
daril to, da mislim, da RR dejavnost 
kot takšna ni nekaj posebej izsto
pajočega v Iskri v primerjavi z drugi
mi, na primer z marketingom ali pr
oizvodnjo. Glede na obseg, status, 
rezultate v primerjavi z drugimi tuji
mi hišami je treba priznati, da nismo 
ne vrhunski in da tudi zaostajamo 
toliko kot nekateri drugi v Jugosla
viji.

Dalje naj povem, da je naša 
razvojna dejavnost dobro porazdel
jena po naših delovnih organizacijah 
in, da smo si v tem pogledu podobni 
s tujimi proizvajalci naše vrste. Dejal 
pa bi, da predvsem na makronivoju

odnos med marketingom in RR df 
javnostjo še ni najboljši, saj je tu s£ 
preveč neke ohlapnosti in

lis;>jtančne opredeljenosti povezovanj3.^, 
V tujini sem videl.to rešeno velij^V
bolje. Tam zna marketing bolj veš#
dajati sugestije razvijalcem, le-ti PaL; 
nasprotno tudi bolje znajo prisluhn|' |(j 
ti marketingu, ki sledi, seveda, nafk 
preje potrebam in smerem razvoja|rjj 
na tržišču. prj

Glede tega Iskra, po mojem m116 rai 
nju, še ne sodi med prave moder11 dj_ 
tehnološko vodilne firme. Pri njihsd tijs 
marketinški cilji, poznavanje din3' nil< 
mike trga, poznavanje tehnologij6 5 4v 
katero razpolaga konkurenca, P°z Rt 
navanje domačih tehnologij, pozn3' te> 
vanje problematike bazičnih tehn0 nj0 
logij, prisotni v razmišljanjih razvolj > 
nikov o performansah novih produ !prj 
ktov v mnogo jasnejši obliki kot pr. |S|, 
nas. Zato imajo manj problemov Pd n0 
formiranju najustreznejših razvP)' 
nih ekip in pri hitrem uvajanju in°' 
vacij v svoje programe.

Iskra danes — glede na tehnol°' ^ 
ško vrhunske firme v svetu zaosMIJjhi 
za nekaj let. To je odraz tudi našeS Jlj 
sistema rednega šolanja kadrov,531 jjl 
se naše šole premalo identificiraj0 5 "o 
problemi proizvodnje in nje01 j 
razvojem, hkrati pa se naši šolanlll)il 
strokovnjaki različnih strok nekak0 Pit
______ ■ _______ ________1 „hfll,!llane znajo pogovarjati med seb^ »aj 
predvsem ne tedaj, ko gre za razvl Prc
janje in uvajanje tehnološko no,vitilli 1
programov. Naši inženirji so pr■evMv***n_» r . lil v J H1 11 J\J s,

šolani le za fizikalno plat tehn>6I1l
problematike, premalo pa tudi ^ ^vinu luxv , vmaiv pa iv*'-*-

določanje primerne nove tehnol0-\av/ivzvaiijv piiiiicilic I1UVC ICim^
gije, nove organizacije itd. Očit,1|,j
nam razviti produkti ne gredo dovolj

w * n 2----- — -J_: _ . J : r\ Tzl (hhitro v proizvodnjo "tudi žara 
neustreznih komunikacij med ra?' 
vojem in tehnologijo.

Povsem nekaj objektivnega Prl||lj), 
tem pa je, seveda, vprašanje oprc^Lj 
Ijenosti Iskrine razvojne dejavnosti' ^ 
primerjavi s firmami visoke tehnolog ^ 
gije v svetu. Tu smo trenutno v ^ 
težkem položaju. Zaostajamo žet13! 
sploh v odstotku za RR dejavno51! ], 
namenjenega prihodka in dohodk3' 
v primerjavi z nekaterimi drugimitU' |j0] 
jimi firmami namreč vlagamo v R|< 
kar dvakrat ali celo tri krat manJ' ^ 
četudi smo — spet po drugi strani ^ L 
v tem pogledu znotraj JugoslavjJ6 ^ 
nad povprečjem. Pri sami tehničnl|ie (

(Nadaljevanje na 7. stranka

’ ■ i*.. i m «1F 'UF Jr Se
TOZD F/ektroniotorji, Železniki — Proizvodnja servomotorjev na obrlKt^i^&u 

način je draga, počasna in seveda v času. ko je visoka produktivnost predpo? - 'trn ] 
konkurenčnosti, le začasna rešitev. Tega se zavedajo tudi v Železnikih, kjer sP lčgle 
zabeležili trenutek ročnega izdelovanja servomotorjev. Zato se v Železniki'1 * vi 
skladu z načrtovano programsko preorientaeijo že pripravljajo na naložbo-' piči 
katero bodo bistveno posodobili proizvodnjo teh perspektivnih motorjev. Pr°^ ploj 
ram servomotorjev je tehnično mnogo zahtevnejši od programa motorji' p p3 n; 
široko rabo, zahteva bistveno več znanja in seveda ustrezno tehnologijo. jjijihc 
pa je tudi osnova nove naložbe, za katero so se v Tovarni elektromotorjev o(;.[ ^itn 
oči/i na podlagi dolgoročne pogodbe, ki sojo sklenili s podjetjem IN DRAMA j^gc 
ZRN; pomemben pri odločitvi pa je bil seveda tudi podatek o naraščajoč Hita 
potrebah po teh motorjih na domačem trgu. Vrednost naložbe, o kateri bomo * (1g, 
poročali, je 500 milijonov dinarjev. I^ar
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imfcer 1984



|t“RED REFERENDUMOM V NOVEM MESTU

rudi ekonomika 
narekuje združitev

Doseganje maksimalnih eko
nomskih rezultatov, višji osebni 
dohodki in večja socialna var
nost, boljša izkoriščenost stro
jev in prostorov ter skrb za tiste 
proizvodne programe, ki imajo 
prihodnost in so tudi najbolj 
akumulativni. To bi moralo biti 
vodilo delavk in delavcev v Na
pajanjih in ELI na bližnjem 
referendumu o združitvi teh 
dveh temeljnih organizacij v še 
kakovostnejši subjekt.

t <#' I
tu šč *° Je povzetek daljšega pogovora, 

na.'i smo ga imeli z direktorjem pro- 
' nja.l^jnega področja za napajalne na- 
ijUNve v TOZD Trženje v Avtomatiki

ren

-iJM sicer delujeta v okviru Avtoma-

.gče^rkom Zajcem pred bližnjim refe-
:iPa rendumom o združitvi obeh Iskrinih 

Jpvomeških temeljnih organizacij.

v0ja l|ke. Med sodelavci, pa tudi novina
rji, je naš sogovornik znan po 
Prizadevanjih o dograditvi organizi- 

0,1 £ Milosti v Iskri-Avtomatikaje, kot tr- 
^ Pi. skupek tovarn, ki med organiza-
II cijskimi spremembami niso sodile
III ^kamor, pa so jih nato »porinili«- v 
Ue Avtomatiko — pa tudi po prizade- 
P°jVrijih za krepitev vertikalne po- 
zn tezanosti med trženiun in proizvod- 
tno- »jo.

»Reka Krka ne bi smela in v 
j* ri mhodnje ne sme deliti novomeških 
Ljpkrašev. Različna in dokaj avto- 

''omna proizvodna programa Napa-;VQl'
ino- lanj in ELE nikakor ne bi smela biti 

tzrok za kakršne koli pomisleke o 
^pešnosti predvidenega subjekta,« 

0 . ^udarja Darko Zajc, sicer novo- 
:taj jtieščan, ki pa se vozi na delo v Lju- 
šeg bljano, pred tem pa je bil v Napaja- 
, ||jih. »Ustvariti moramo pogoje, da 
ijo1 * * * 5iiomo dosegali maksimalne eko- 
n,n! [jomske rezultate. Oba programa bi 
l311 !"ilo smiselno povezati predvsem ka- 
ak0 Pitalno, torej vlagati tja, kjer lahko 
boj« bajveč iztržimo, ter sanirati tiste 
zvl' Programe, ki so potencialno nagnje- 
^viljPi k izgubam, oz. odmiranju.
,vec! 
ičflf

Tovarna napajalnih naprav ima 
svoj proizvodni program v energet
skih izvorih. Ta program raste tudi v 
svetovnem merilu nadpoprečno. V 
ZDA je na primer odstotek rasti pr
oizvodnje energetske elektronike in 
energetskih izvorov za 5 in več 
odstotkov hitrejši kot v bazični ali 
predelovalni industriji. V Iskri se 
torej ne bomo zaplanirali, če bomo 
ta program še pospeševali. Zdaj smo 
nekje na kakovostni in tehnološki 
ravni Zahodne Evrope, za ZDA pa 
zaostajamo za nekaj let. Ta razkorak 
bo treba skrajšati.

Program Tovarne elekrtrospojnih 
vezij sega delno med naprave, delno 
med elemente. V normalnih pogojih 
bi se lahko ta program preživljal 
samega sebe, zaradi visokih anuitet 
po opravljeni investiciji pa tega ne 
more.«

Beseda ja zatem nanesla na pr
oizvodne prostore. Kot je znano, je 
Tovarna napajanj v Bršljinu pri 
Novem mestu. Tamkajšnji prostori 
so povsem zasedeni. V okolici tudi ni 
več nobenih možnosti za širitev to
varne. Po drugi strani si je ELA s 
preselitvijo v nove prostore na Cika- 
vi, to je v novomeški industrijski co
ni, zagotovila velike izredno kva
litetne površine, hkrati pa so tam 
možne tudi nadaljnje gradnje. Tudi 
to je lahko eden od odločilnih 
faktorjev za uspešnost referenduma, 
saj so Napajanja v razcvetu, ELA pa 
trenutno nima ekonomsko in tehno
loško perspektivnega proizvodnega 
programa.

Predvidena nova temeljna orga
nizacija bi seveda delovala na obeh 
lokacijah, v Bršljinu in Cikavi, pr
oizvodni program novega subjekta 
pa nikakor ne bi smel biti nek 
seštevek sedanjih programov Napa
janj in ELE, pač pa, če lahko temu 
tako rečemo, nekaj več. Seveda bi 
slonel na sedanjem programu Napa
janj — napajalnih naprav in sistemov

;^t)a se naše znanje ne bo 
Sprevrglo v neznanje!
raZ'

(Nadaljevanje s 6. strani) 
pri opremljenosti RR dejavnosti pajesi- 

efli- /tocija še mnogo slabša. Za nas je 
itj v Pomembno to, da vemo, kje smo v 
jlo- »ednarodnih primerjavah in zato 
, v rečujemo danes pri vseh investicijah 
itfpli del investicij za RR opremo.

Va,. Naše tesne povezave z univerzami, 
(U. »štitutom Jožef Stefan, Inštitutom 
gg °ris Kidrič in drugimi so naslednji 
jflj. 9 že n faktor RR dejavnosti. To je 
. ^ bednega pomena, četudi bi ob tem 
^Poudaril, da imamo tovrstnega

^delovanja z raznimi institucijami 
daleč premalo, saj zunanje firme1aiuz bav na tej osnovi dosegajo večje ko- 

/Ni kot mi.
teh odnosih pa ob današnjem 

E Posegu že čutimo negativne posle- 
| *>ce nedorečenosti pravnega in 
■ Fonomskega statusa industrijske 
M Nnine ter intelektualne lastnine v
I FRJ-
S « Znanje vsebovano v industrijski in 

Helektualni lastnini mora čimprej 
Ni pri nas postati povsem nor- 
Nen faktor‘gospodarjenja.

Zanimivo vas je poslušati, saj ste 
'•deti človek jasnih ocen situacije in 
Nraj bi rekli, človek brez dlake na

JjFiku. Prav gotovo pa ste si že izo-
■pkovali tudi prav tako jasne zamisli 
J6 * * tem, kako po kateri poti, naj bi Isk- 

na vašem področju ubirala poti 
Nrej, v prihodnost. Bi nam hoteli 
,eči besedo, dve še o tem?
.Najprej moram priznati, da še 

... "'tem prav povsem seznanjem z vso 
J/i, toječo problematiko Iskre na 

N področju. Vendar pa mislim, da 
j"v l glede na gospodarsko situacijo tre- 
'T9 vložiti vse možne napore za ure- 
' JNitev kratkoročno postavljenih 
f,, Nog, torej čimprej dokončati razvoj 
- a nalogah, kjer kasnimo in prenesti 
j, Jjhove rezultate v proizvodnjo, 
f., ditro pa se moramo organizirati in 
L izgovoriti tudi o pričakovanih re- 

Ntatih dolgoročno postavljenih na- 
5 l°g, torej o realizaciji tistega, kar 

Ttmo zapisanega v planih in drugih 
^ brinih knjigah programske narave.

V tej zvezi bi le opozoril na 
posebno slabost jugoslovanske vrste, 
ko nujne kratkoročne naloge pobe
rejo našim direktorjem, samouprav
nim organom in subjektivnim silam 
— ves čas tako, da jim ga za 
dolgoročne zmanjka, kar me spomi
nja na drvarja, ki se mu je vedno ta
ko mudilo sekati drva, da si ni uteg
nil nikoli nabrusiti sekire.

V zvezi z dolgoročnejšimi naloga
mi vidim nujnost opremljanja RR 
delavcev, timov oz. oddelkov s CAD 
(Computer aided design) računal
niško in programsko opremo. Hkra
ti z novimi načini dela v razvojno 
inovacijski dejavnosti bomo priča 
tudi uvajanju novih proizvodnih 
tehnologij z več CNC stroji, fleksibil
nimi proizvodnimi celicami, roboti, 
novimi internimi transportnimi sis
temi itd., kar je velik izziv za inova
tivnost v naši tehnologiji. Iskra se 
mora s temi novimi tehnologijami 
opremiti sama, dolžna pa jih je ponu
diti, kot proizvajalka sistemov tudi 
drugim industrijam.

Naša mikroelektronika nudi eno 
izmed možnosti modernizacije in 
prilagajanja svetovnim razvojnim 
trendom pri praktično vseh dana
šnjih Iskrinih produktih. Druge 
možnosti so npr. v računalnikih, 
informatiki, telematiki, avtomatiki, 
kibernetiki, elektrooptiki itd., če 
bomo le dovolj hitro povezali obstoj
eča znanja in jih prenesli v nove pr
oizvode zanimive za svetovni trg. 
Eden izmed pogojev za to so širša 
znanja o tem, kaj vse imamo v Iskri, 
ki jih je potrebno razširiti z izb
oljšanjem tehnološkega informacij
skega sistema (o proizvodnih, o 
postopkih, tehnologijah) in nova 
znanja za potrebe načrtovanja mik- 
roelektronskih vezij, načrtovanje ti
skanih vezij, mehanskih konstrukcij 
itd. na nov način (CAD), ki jih je 
potrebno pridobiti v določeni meri v 
internem Iskrinem izobraževalnem 
sistemu, v določeni meri pa na do
mačih in tujih univerzah.

Mara Ovsenik

Božidar Zajc.

ter elementov. Pri napajalnih siste
mih mislimo na brezprekinitvene 
sisteme izmeničnega karakterja, eno
smerne napajalne sisteme in različne 
druge napajalne sisteme. Med na
prave lahko vključimo tudi spajkal
nike, ki jih zdaj izdeluje ELA, med 
elemente pa naj uvrstimo konektorje, 
podsklope in ohišja.

Za proizvodni program predvide
ne nove temeljne organizacije je ve
liko zanimanja tudi drugod v Iskri, 
zlasti pa v Avtomatiki. Prav v Steg
nah, točneje v AVN, pričakujejo od 
novega subjekta, da bo razširil pr
oizvodni program tudi na nekatere 
varilne izvore, elektromotorne po
gone itd.

»Novi subjekt, njegov predvideni 
proizvodni program,« poudarja di
rektor Darko Zajc, »mora vsekakor 
stremeti k proizvodnji p/ofesional- 
nih naprav in sistemov. Časa za od
lašanje ni več in menim, da bi morali 
po uspešnem referendumu, vsaj pre
pričan sem, da bo uspel, čimprej 
prenesti na Cikavo nekatere pr
oizvodne programe bršljinskih Na
pajanj. Tamkaj je približno štiri tisoč 
neizkoriščenih izredno kvalitetnih 
proizvodnih prostorov in to bo 
lahko dalo Napajanjem oz. novemu 
subjektu nove možnosti za širitev in 
posodobitev proizvodnje.«

Lado Drobež

MINI ANKETA

Pred
referendumom

Ivanka Ivanež TOZD ELA (odde
lek elektrokonfekcije)

Glede na trenutno stanje v naši 
TOZD, je to edina rešitev. Poznano 
vam je, da imamo težave z nabavo 
repromateriala, s samim progra
mom, ki ni akumulativen itd. Delav
ci v naši TOZD pričakujemo, da 
bomo združeni lažje premagovali 
obojestranske težave, rešili prostor
sko stisko, ki bremeni proizvodnjo v 
Napajalnih napravah, za nas pa 
možnost, da bomo lažje odplačevali 
obveznosti, ki so nastale pri gradnji 
nove tovarne. Po drugi strani pa vsi 
pričakujemo, da se nam bo skozi 
skupne napore izboljšal tudi socialni 
položaj oz. osebni dohodki.

Rafael PLANTAN — TOZD 
ELA (urejevalec na avtomatu za 
konektorje)

Drugače ne gre. Pri nas je glavni 
problem z nabavo repromateriala, ki 
je vezan na devizno udeležbo. Od 
tod izhajajo tudi težave v proizvo
dnji, izkoriščenosti strojnega parka 
itd. Prepričan sem, da bo potem 
boljše. Lahko rečem, da v naši sredi
ni tudi ni bojazni, da ne bi sprejeli 

(Nadaljevanje na 8. strani)
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Besede gostov na 13. konferenci
mednarodnega trženja Iskre na Brdu

(Nadaljevanje s 6. strani)
oizvodnjo z mnogimi šolami in težavami, se
daj gremo naprej v razvojne enote. Santa Ga
ra je gotovo ena izmed njih, razviti je treba 
Koroško Iskro Delto v tej smeri, da bi se več 
dalo narediti tudi v Italiji, da bi v tem sklopu 
relativne gospodarske bližine, tudi nekaterih 
možnosti lažje menjave, nadomestili tisto, 
česar ne morete izvršiti preko lastnih planov 
uvoza, opreme, itd.

V tej smeri pa bi nam zelo pomagal tudi pri
tisk okrog uvoza opreme, kajti v vseh napisa
nih dokumentih, pripravljenih v letošnjem le
tu, oz. za leto 1985 ima do tega približno tak 
odnos kot doslej. Pri tem se veliko govori o 
prestrukturiranju. Prestrukturiranje ni mož
no samo na papirju, pač pa mora dobiti svojo 
materialno vsebino, recimo okrog vprašanja, 
zakaj v 10% letošnjih priznanih reprodukcij
skih potreb ni bilo omogočeno, da se uvaža 
tudi oprema in okrog tega bo še tekla beseda v 
skupščini in mislim daje prav, da svoje dele
gate povsod podprete in daje v prihodnjem le
tu treba, t. im. motive izdelati nekoliko dru
gače. čeprav je do tega mnogo odpora, motive 
v tem smislu, da bi vse, kar naredite več, kot je 
predvideno v resoluciji, uporabili sami po sv
oji presoji, tako kot najboljše mislite, 
predvsem pa za uvoz prepotrebne opreme.

S tem vam želim v prihodnjem letu pri izv
ozu. proizvodnji in pri celotnem razvoju soz
da Iskra obilo uspeha in dokler bom na tem 
položaju, kot sedaj, bi želel, da ta stik kot je 
sedaj ohranimo in da vam z nasveti pomagam 
pri realnem osvetljevanju nekaterih proble
mov in omogočanju boljšega dela.

Druga zadeva, ki prav tako ne kaže, da bo v 
kratkem času bistveno boljša, je vloga trga, 
katerega bistvo je selekcija. To se pravi, če je 
mogoče brez produktivnosti povečevati do
hodek ali z. administrativnimi cenami ali 
socializacijo izgub ali s skoraj štiridesetimi na
meni emisijske uporabe itd., potem seveda 
objektivno ostanejo v ozadju tisti elementi, ki 
povečujejo produktivnost, o čemer je bilo 
prav danes veliko govora, od kadrov, inova
cij, vlaganja v tehnologijo, opremo itd.

Tu si morajo taki sistemi, in je iskra 
prizadevati, ki tudi na področjih, kot so odno
si cen, itd., po eni strani upoštevati, da smo v 
Jugoslaviji, po drugi strani pa vendarle graditi 
na strategijo, kjer je treba izrazito upoštevati 
svetovno gospodarstvo. Če se tukaj skušam 
nekaj časa zadržati-na Sloveniji, bi vendarle 
lahko rekel, da je položaj izredno težak. 
Težak je ne samo zaradi jugoslovanskih in 
slovenskih hipotek, zaradi tehnološkega zaos
tajanja itd., pač pa je še posebej težak zato, ker 
ima danes Slovenija »pod mizo« 5 do deset 
projektov, ki pomenijo po stališčih našega in
štituta vlaganje v »tone« ne pa v znanje.

Če se bodo te domine po neki inerciji pač 
podrle — ena seje namreč že — potem Slove
nija v osemdesetih letih nima nikakršne 
možnosti, da bi kaj več vlagala v tiste prog
rame, ki nam bodo reševale osnovne razvojne 
cilje, to se pravi povečevanje izvoza, poveče
vanje tehnološke zrelosti, povečevanje rasti in 
integracije v jugoslovanskem gospodarstvu in 
učinkovito zaposlovanje.

Zato menim, da je izredno velika ekonom
ska in družbenopolitična odgovornost vseh 
inštitucij, tako vaše in drugih naših velikih 
sistemov, pa naj gre za vaš ali za katerikoli ve
liki sistem, TAM, Gospodarsko zbornico, 
Izvršni svet, bančni sistem, itd., da onemog
oči, da bi šla ta inercija naprej in da ne bi izgu
bili glave in da še tisto malo sredstev, ki jih 
imamo, ne bomo vložili v tone in v projekte, ki 
nam ne rešujejo razvojnih ciljev. Ne bom jih 
tukaj našteval, saj gotovo veste, kateri so to. 
Mi smo verjetno prvi, ki smo to pri nas jasno 
zapisali in obrazložili.

Naj povem nekaj še o projektih, ki jih ne
kateri nočejo videti, pa vendarle obstajajo v 
slovenskem gospodarstvu. To so, prvič, izvoz
ni programi, kjer mi danes rešujemo z 1FC in 
mednarodno banko, sicer, na žalost, namesto 
v dveh, treh mesecih, v dveh in letih, namesto, 
da bi jih reševali KM) do 150 letno jih uspemo 
mogoče 20 ali 30, skratka dimenzija pleme
nitenja teh programov za Slovenijo bi morala 
biti po mojem mišljenju najmanj 100 takih 
programov; drugo je vprašanje računalniško 
podprtih proizvodenj, pretokov materiala, 
sprejemanja poslovnih odločitev itd, kar 
omogoča ne samo učinkovitejšo proizvodnjo, 
ampak tudi čiščenje proizvodnih programov 
od Iskre, TAM, do Litrostroja itd. in selitev 
množice neustreznih programov, ki ne sodijo 
sem, v veliko industrijo, temveč v drobno 
gospodarstvo, itd.

Odprta so v sodobno infrastrukturo, 
predvsem za sistem pretoka informacij. Mi 
moramo več vlagati v učinkovito zaposlo
vanje. Spregledali smo namreč dejstvo da 
Slovenija. — če samo opremi svoje gospo
darstvo podobno kot je imela opremljenega 
Evropa v začetku osemdesetih let in da zma
njšamo administracijo na raven pred petnajs- 
timijeti, imamo takoj brez dela 150.0(K) ljudi. 
Se hujši problem je. kako zagotoviti, da bo 
mlada generacija, ki se danes šola, dobila no
va znanja. Res se je v zadnjem času začel 
proces zmanjševanja računalniške nepisme
nosti; če ne bomo vlagali v programe, ki 
zahtevajo nova znanja, ki so vključena v 
svetovne trge. ne bomo mogli te generacije 
vključiti v bodoče delovne procese in jih tako 
zaposliti doma.

V svoji knjigi »Pot v gospodarsko raz
vitost««. 1978. sem skušal opredeliti teoretično 
in razvojno prestrukturiranje in kvalitativno 

.preobrazbo. Smo pa dejansko zelo malo nare
dili v tem obdobju in celo smatram, da smo 
danes v enem najbolj kritičnih obdobij. Češe

nam bodo te domine po inerciji podrle se 
bomo popolnoma zainvestirali za nadaljnjih 6 
do 7 let. To pa pomeni, da kdor danes prespi 
pol leta, je isto, kot, če je kdo v šestdesetih le
tih prespal 5, 6 let. S tem pa lahko izraču
namo, kako hitro se danes povečuje naša 
tehnološka zaostalost.

Tu vidim nosilce, ki temeljijo na izvozni us
merjenosti, taki kolje npr. Iskra in še nekatere 
podobne organizacije in smatram, da so to tis
ti nosilci, ki jih je treba podpreti, pa ne samo 
zaradi sedanjega izvoza, ampak tudi zaradi te
ga, ker razpolagajo s kadri; v tem imajo neke 
vrste strukturni nukleus za inovacije in de
jansko absorbcijo bodočih sodobnih tehnolo
gij. S tem bodo sposobne vezati in zagotovili 
preko izvoza in tehnologije tudi rast in integ
racijsko večjo vključenost v celovito jugoslo
vansko gospodarstvo. V tem smislu taki nosil
ci razvoja potrebujejo večjo pomoč v 
slovenskem gospodarstvu in večjo podporo, 
ne glede na trenutni kritični finančni položaj 
pri nas. Namreč, tukaj ne bi smeli spregledati, 
da zaradi dva, pet ali več tisoč zaposlenih v or
ganizacijah. ki so sedaj v sanaciji, itd., spregle
damo generacijski obstoj in razvoj celotnega 
slovenskega gospodarstva. Mi in tudi druge 
sodobne družbe ne puščajo v težavah listih, ki 
se znajdejo na cesti.

Vprašanje je samo, ali naj zato, da rešimo 
dva ali štiri tisoč zaposlenih, vložimo v prog
rame. ki naj nam ne rešujejo razvojnih ciljev in 
torej vložimo v eno samo delovno mesto 30 do 
40 tisoč dolarjev, vaši (Iskrini) raziskovalci pa 
so opremljeni s 3 tisoč dolarji. To so dime
nzije, kijih je treba upoštevati.

Danes ste tukaj poleg drugega jasno na
kazali še en problem. Naš inštitut si je po«več 
letih močnega prizadevanja ustvaril dokaj 
soliden sistem baz informacij od zunanjetrgo
vinskih, proizvodnih, tehnoloških, s področja 
strukture stroškov, gospodarsko političnih 
ukrepov v Sloveniji, Jugoslaviji in v razvitem 
svetu. Prvi rezultati, ki jih dobivamo, — če se 
omejim le na zunanjetrgovinsko področje — 
pa kažejo katastrofalno situacijo. Na primer v 
Belgiji je imela Jugoslavija pred časom pri
bližno 1.800 pozicij, dostopnih za naš tržni 
delež oz. možnosti za naš položaj v katerikoli 
državi EGS ali razvitega sveta. To so hkrati 
države, ki so naši najmočnejši konkurenti. 
Odpira se vprašanje, kakšna je njihova pozici
ja, ali mi koga mečemo ven iz malega trga ali 
drugi mečejo ven vas, in podobno.

Jugoslavija je v države Beneluxa izvažala v 
70-tih letih 453 pozicij, 13 izmed njih je bilo 
tam redno prisotnih, 3 pa so imele tržni delež 
omejen na 5%. Danes — to je znano tudi vam, 
je situacija tam povsem drugačna.

Kdor želi le zgolj eksistirati, ne more us
tvarjati dovolj dohodka in nima realne 
pespektive za bodočnost. Tu se pridružujem 
tistim vašim stališčem, ki menijo daje treba v 
vaši strategiji izrecno poudariti selekcijo 
programov, nosilcem, vodilnim ljudem in eki
pam pa dati finančno in razvojno pomoč, da 
bomo, oz, boste take programe obvladali na 
vseh področjih, ne samo v neposredni pr
oizvodnji. Gre za tehnološko, kadrovsko, 
tržno, finančno, razvojno itd.

Prav tako je s prizadevanji za motivacijo. 
Ta naj preseže tista osnovna kvantitativna 
merila, ki jih včasih merimo zgolj s tem, da 
dosegamo pri nas le norme v primerjavi z nor
mami v zunanjem svetu. Te sicer res lahko 
dosegamo, vendar je ob tem pomembna še 
vrsta drugih elementov, ki vplivajo na pro
duktivnost, ki pa temeljijo predvsem na zna
nju, naj gre tu za razvoj, organizacijo, roke. 
dizajn, inovacije, trženje, finance itd. V tem 
smislu se, — če lahko tako rečem, — strinjam 
z vašimi pogledi na nadaljnjo usmeritev > -še
ga sozda.

Položaj v Jugoslaviji je sicer dovolj težak in 
zelo iluzorno bi bilo mislili, da bomo dočakali 
čas, ko se bo v našem gospodarskem sistemu 
vse idealno uredilo. Kdor bo čakal na. to, bo 
izgubil še eno generacijo, to pa danes pomeni 
pet let. Zato morate po mojem mnenju maksi
malno sprejemati takšne kriterije, ki veljajo v 
svetovnem gospodarstvu. Hkrati pa še enkrat 
poudarjam, da si morate kljub temu vzeti 
dovolj časa. da ste prisotni prt vsem. kar se 
sicer danes dogaja v Jugoslaviji, ker tudi to 
vpliva na razvojne odločitve, na ustvarjanje 
dohodka, itd. Češe tu obrnem na plan, ki gaje 
tu razlagal Stojan Jakopič, mislim vztrajati 
pri tem. da ni dovolj predložiti samo plan izv
oza oz. postaviti cilje, — do tu še gremo — 
ampak to pomeni tudi ugotoviti, kakšni so 
pogoji za to. kadrovski, finančni in drugi, 
koliko nas to stane, ali je Jugoslavija ali Slove
nija ali ožji sektor, kakšen finančni razvojni 
napor to pomeni, kdo so nosilci, ki so sposob
ni izpeljati takšne koncepte; tu si bo treba vze
ti več volje in več moči. kljub temu. da le-te na 
vseh področjih potrebujemo več. pač da bi 
dosegli te osnovne elemente strategije.

Pogosto se postavljajo vprašanja glede na
ložb. Prej sem namreč govoril o tem. ali 
hočemo ali nočemo videti programov, ki nas 
bodo popeljali iz razvojne krize in ki nam zato 
narekujejo naše nadaljnje razvojne cilje. 
Drugo vprašanje pa je, kako razreševati in 
kako usmerjati naložbe. Vem, da je to izredno 
težko vprašanje. Če enkrat pride ekonomija, 
kot celota, v položaj da je 80-% amortizirana, 
potem je jasno, da so na podjetniški ravni več 
ali manj prav vse naložbe upravičene. Zgolj 
podjetniška raven odločanja v glavnem obse
ga tehnološki, pt gramski aspekt, in v tem bi 
težko našli predložene projekte, kateri bi bili 
že apriori nesmiselni, (razen pri osebnih 
avtomobilih, kjer so dimenzije danes v strelu 
takšne, da je, npr., namenil Fiat razvoj«; 1,2 
milijarde dolarjev, robotizacija je preko
ild- ^ (Nadaljevanje aa 8. stečsi)
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Besede gostov na 13. konferenci
mednarodnega trženja Iskre na Brdu

(Nadaljevanje s 7. strani) 
Kot drugo mislim, da bomo morali razmi

šljanja o razvojnih odločitvah koordinirati tu
di na višjih ravneh naše družbe. To pomeni, 
da bi morala sektorska raven upoštevati 
predvsem to. kakšne resurse uporabiti. 
Vprašanja so takale ali imamo povsod dovolj 
kritične mase osnovnih proizvodnih faktor
jev... Če je za metalurgijo kritičen faktor kapi
tal — danes vse bolj tudi znanje — je za 
elektroniko predvsem znanje in kritična masa 
kadrov in vprašanje usmerjanja razvoja je tis
ta vrsta kritičnega potenciala, ki omogoča, 
koliko segmentov je sposoben kdo obvladati, 
pa naj bo to v Sloveniji ali znotraj Jugoslavije, 
itd. To pomeni, da. če ne bomo na tej ravni 
upoštevali teh osnovnih zakonitosti pr
oizvodenj. ki jih tehnološki razvoj diktira in 
tudi svetovni trg. se danes tudi v teh modernih 
proizvodnjah lahko pogubimo. Ne zanikam 
pa. da je prav današnji svetovni trg poznan po 
t. im. »nišah«, kjer je mogoče tudi na posa
meznih ozkih segmentih, obvladati tehnološl^o- 
programsko usmeritev in tudi s tem pozicijo' 
na svetovnem trgu. Tisto, kar smatram, da je 
najbolj ključnega pomena v Sloveniji je to. da 
gremo od najbolj primitivnih razmišljanj o 
razvojnih odločitvah na ravni TOZD, — 
temeljna banka — občina, nato pa gremo še 
na višjo raven in še povezujemo na ravni zd
ruženj itd. Za tem poskušamo te odločitve, 
posebno za večje investicije in programe, 
prenesti na narodno gospodarsko raven. Tu 
pa moramo, seveda, upoštevati, kaj se dogaja 
v svetu, v Jugoslaviji, kateri so naši resursi, ali 
je to kapital, med drugim — to ni niti energija 
- ampak je to zdaj predvsem kvalitetno delo in 
znanje. Če ga bomo znali vlagati in vzpodbu
jati — smatram ,— da bi taki nosilci izvoza in 
razvoja, kot je vaš SOZD, morali dobiti večjo 
težo ne samo v Sloveniji, ampak tudi v Jugo- 

* slaviji in ustrezno vplivati na sprejemanje 
razvojnih odločitev tudi na narodnogospo
darski ravni.

Gre za temeljito strokovno prefiltriranje 
vseh argumentov, od nosilcev iz gospodars
tva, do Gospodarske zbornice, bančnega 
sistema, plana v okviru izvršnega sveta, do 
vključenja specializiranih strokovnih inštitu
cij, pa naj so to tehnološke, ekonomske itd., 
do upoštevanja omejitev okolja, itd. Dokler 
ne bomo tudi na tej ravni imeli zbranih vseh za 
in protiargumentov, ne bomo mogli vedeti kaj 
izgubimo, če vlagamo v A, ne bomo pa vedeli, 
kaj zgubimo, če ne vlagamo v B. To je za na
rodnogospodarsko raven izredno kritično. Tu 
je torej koristno, da si vzamete čas in moč in 
da vplivate na celoten kompleks faktorjev, ki 
naj vplivajo na razvojne odločitve. Tudi, če 
gledamo stvari predvsem s tega zornega kota, 
kako naj odločitve sprejemamo, mislim, daje 
zelo poenostavljeno, če rečemo, — kolektivi 
naj danes, ko ni niti političnih niti avtokrat
skih ali tehnokratskih močnih ljudi, ki bi re
kli, to in to bomo zgradili, — danes pa bomo 
sprejemali odločitve in — kolektivi naj to 
sprejmejo. Kolektivi lahko sjtrejmejo le 
razvojne odločitve take ali take. Ce bodo imeli 
pomanjkljive in enostranske informacije, se 
bodo mogli odločati tudi za najslabše na
ložbe. Če pa bodo imeli zelo objektivne in 
vsestranske informacije o naložbah pa bo 
raven odločanja bistveno večja.

Iskra je gotovo eden najpomembnejših izv
oznikov v Jugoslaviji in v Sloveniji. Vaš delež 
v slovenskem izvozu je že leta preko 10%, in 
programi, o katerih razpravljate na današnji 
ZT konferenci, so gotovo zelo pomembni, saj 
kažejo, da bo Iskra ta svoj delež ne samo zad
ržala, ampak v bodočnosti celo še povečala.

Že nekaj let se srečujemo z vprašanji, kako 
povečati našo udeležbo v mednarodni delitvi 
dela v izvozu. Imamo dolgoročni program 
gospodarske stabilizacije, ki zahteva nad
aljnje operacionalizacije.

V Gospodarski zbornici Jugoslavije smo v 
letošnjem letu dobili nalogo, da pripravimo 
programe izvoza do leta 1990. Strokovne 
službe v Beogradu so pripravile program, kije 
bil nekoliko zahtevnejši, oz. je postavil višje 
cilje, kot je to opredeljeno s planskimi inst
rumenti. Predvideva nekako več kot 20% 
stopnjo, povečanja izvoza v naslednjem 
petletnem obdobju, to pa praktično pomeni v 
petih letih podvojitev našega izvoza.

Ta programje bil sestavljen v bistvu z admi
nistrativnim pristopom in je zahteval verifika
cije. Izbranih je bilo preko 150organizacij zd- 
ruže rga dela v Jugoslaviji, ki so naj- 
pomembnejši izvozniki. Njihov izvoz pred
stav!, danes, oz. za leto 1983, preko 80%.

jugoslovanskega izvoza. Republiškezbornice 
so v zvezi s tem zadolžili, da opravijo verifika
cijo. Verifikacija je bila opravljena, vendar 
smo tudi potem, koso bili opravljeni razgovo
ri z organizacijami — v Sloveniji je bilo izbra
nih 35 organizacij. — prišli do zaključka, da je 
bil tudi pristop v OZD precej nevsebinski. Iz
hajale so iz rezultatov v letih 1982—-83 in si 
potem postavile določene trende za naslednje 
obdobje. Prišli smo do rezultata, ki seje zelo 
pokril z rezultati, ki smo jih dobili iz strokov
nih služb v Beogradu. Na sestankih z. našimi 
organizacijami pa je nato prišlo do vprašanj 
glede tega, pod kakšnimi pogoji bomo v na
slednjem obdobju delali, kako 6o s tečajem, 
kako bo z deviznim razpolaganjem, z 
možnostjo za uvoz opreme, češ, če bomo to 
vedeli, bomo lahko planirali tudi naš izvoz. 
To je pravi začarani krog. Ne moremo se bori
ti za določene opredelitve in sistemske rešitve, 
če ne vemo, kakšne so te sistemske rešitve, ki 
bi jih zagotavljale. Prav konferenca danes pa 
je priča, da imate pri vas vsebinske programe 
in da imate zanje odrejene tudi zahteve in 
pogoje. Uvoz opreme je gotovo eden bistvenih 
pogojev za to, da bomo lahko odločene prog
rame realizirali.

Naslednje je vprašanje dohodkovnosti v 
izvozu, — če namreč ne bomo zagotovili, da 
bo naša izvozna industrija dohodkovno moti
virana — in to na dolgoročni osnovi — ne da 
se ti pogoji iz dneva v dan spreminjajo, potem 
čez leta gotovo ne bomo mogli razpravljati o 
tem, da so se naši zastavljeni plani tudi 
realizirali.

Pri naših izvoznih opredelitvah bomo tudi 
morali, veliko bolj kot doslej, upoštevati 
možnosti, kijih naše gospodarstvo in proizvo
dnja na tujih tržiščih imata. Priče smo oce
nam, da velikega gospodarskega oživljanja v 
svetu ne bo, da se stopnja gospodarske rasti 
industrijske proizvodnje, izvoza, uvoza, ne bo 
bistveno povečala. Srečujemo se z mnenji, da 
je nerealno pričakovati, da bi se naši izvozni 
plani in 15—20% stopnje rasti našega izvoza 
lahko uresničile glede na trende, ki so v svetu 
bistveno manjši.

Če pa gledamo na delež, ki ga naše gospo
darstvo ima v uvozu posameznih dežel po po
sameznih postavkah, pa lahko kar po vrsti 
ugotavljamo, da ne moremo govoriti niti o 
odstotkih, ampak o promilih in da se posta
vlja vprašanje, kako priti do ustreznih pr
oizvodov, ki jih tržišče potrebuje, in z bolj 
agresivnim pristopom priti do večjega deleža 
na tem tržišču. Pri tem verjetno ne moremo 
računati na rast uvoza teh držav, ampak na to, 
da v obstoječem uvozu teh držav pridemo do 
večjega deleža. Težiti bomo morali k temu, da 
bi naš izvoz bil bolj dolgoročen, da bi obnašali 
veliko bolj poslovno. V zadnjem času zaradi 
situacije v Jugoslaviji, ki je objektivna in tudi 
subjektivna imate v mnogih primerih prihaja 
do težkih pritiskov na naše izvoznike, ki ali 
odpovedujejo sodelovanje ali pa zahtevajo 
bistveno boljše pogoje zase v tem sodelova
nju. Za bodoče bo gotovo potrebno veliko več 
raziskav tržišč in za večje poznavanje tržišč in 
možnosti.

Ta naša potencialna možnost izvoza naj bi 
bila tudi usmeritev naše proizvodnje in orien
tacija za prestrukturiranje našega gospodars
tva, o katerem sicer veliko govorimo, se pa 
zadeva zelo počasi premika. Verjetno bo 
potrebno v bodoče doseči večje poslovno po
vezovanje tako v slovenskem in jugoslo
vanskem gospodarskem prostoru kot tudi s 
partnerji v svefii.

Verjetno sem že govoril o uvozu opreme. 
Rezultati zadnjih let so gotovo kritični in so 
razlog temu, da prestrukturiranje gospodars
tva ni potekalo s takim tempom, kot smo 
pričakovali.

Že v vaših programih se vidi, da v 
prihodnjem letu planirate večji uvoz opreme 
in upam, da bomo uspeli zagotoviti to, da bo 
izvozno usmerjena proizvodnja dobila dosti 
večjo podporo. V kritični analizi stanja na 
področju odpisanosti opreme slovenskega 
gospodarstva znaša stopnja za letošnje leto že 
80% in je v posameznih panogah že blizu 
100%.

To pa je že kritično in očitno nam je bilo, da 
gospodarstvo ni dalo dovolj konkretnih 
predlogov in zahtevkov za uvoz opreme. Zato 
bo verjetno ena od bistvenih nalog, da bomo 
še agresivneje šli v nove projekte in oprede
litve potrebnih pogojev za realizacijo teh 
projektov. Na današnji konferenci smo zopet 
slišali oceno mreže poslovnih enot v tujini. 
Gotovo je prisotnost na tujih trgih nujna, je 
poudari! Jakopič in dodal:

"V mnogih primerih, vendar niso sposobne 
na vseh tržiščih pokriti potrebe in je nujno, da 
skupaj sodelujemo in nastopamo na tržiščih. 
Naj navedem samo en konkretni primer: pred 
desetimi dnevi smo organizirali seminar o 
možnosti nastopa na avstralskem trgu. V 
Avstraliji se srečujemo z izredno razvejano 
mrežo Gorenja, ki ima svoje enote v mnogih 
mestih in skladišča, Iskra paje na avstralskem 
trgu, vsaj za sedaj, dosegla dokaj skromne 
rezultate. Sodelovanje z razvito mrežo, ki jo 
ima Gorenje s komplementarnimi programi, 
bi gotovo dalo dosti boljše rezultate, kot so 
dosedanji. Prav tako je v deželah v razvoju, 
kjer so se pokazale konzorcialne oblike kot 
uspešne in so edina možna varianta za začetni 
nastop v tujini. Rad bi vam še enkrat čestital 
za uspehe in želim vam tudi uspeh v nad
aljnjem delu.«
KREŠO PUHARIČ, EKONOMSKA FA
KULTETA UNIVERZE V LJUBLJANI 

V imenu delavcev Ekonomske fakultete vas 
pozravljam in želim vašemu delovnemu sreča
nju, ki je dejansko vsebinsko zelo uspešno

(Nadaljevanje na 9. strani)

Pred
referendumom

(Nadaljevanje s 7. strani)

Milena TRHIN — TOZD ELA 
(sestava konektorjev)

Razpoloženje med delavci je dob
ro. Zavedamo se, v kakšnem položa
ju smo in kaj pomeni referendum za 
naš nadaljni skupni razvoj. V prvi 
vrsti delavci pričakujemo, da bo zd
ružitev prinesla več dela in da ne bo 
več zastojev v proizvodnji.

Franc HANJŠEK TOZD TNN 
(vodja skupine posebna naročila)

V naši skupini delamo predvsem 
izdelke za izvoz, ki zahtevajo us
trezne delovne prostore. Trenutno 
imamo na razpolago cca 200 m2, kar 
je odločno premalo, da bi lahko pr
oizvodnja tekla nemoteno. Menim, 
da bo referendumska odločitev naše 
skupine odvisna predvsem od zago
tovitve ustreznih delovnih pogojev, 
kar naj bi nam bilo z združitvijo tudi 
zagotovljeno.

Marija SRČIČ TOZD TNN (de
lavka v montaži)

Zavedamo se, da je glede na da
našnje stanje v gospodarstvu to edini 
način, da najhitreje rešimo prostor
sko stisko v TOZD. V obratnem 
primeru bomo čez leto, dve na istem 
kot je danes ELA. Seveda pa se še 
vedno pojavljajo vprašanja prev
ozov delavcev, ki se bodo preselili na 
Cikavo, vprašanje glede osebnih 
dohodkov v novem TOZD-u itd.

Štefan SLAK — TOZD TNN 
(ključavničar v kleparni)

Združitev naj bi bila. Pri nas v kle
parni bomo pridobili s tem na 
prostoru in strojih. Sprašujem pa se, 
kako bo s prevozom izdelkov na 
dveh lokacijah, kako bomo rešili 
vprašanje osebnih dohodkov. Me
nim, da je pred referendumom 
potrebno na vprašanja, kijih še pos
tavljajo naši delavci, podati odgovo

re še bolj pa ustrezna zagotovila, da 
bomo v novem TOZD skupno reše
vali tekočo problematiko.

Š. D.

ISKRA — AVTOMATIKA
delavce iz Napajalnih naprav ali da 
bi bili kakšni večji problemi z našimi 
delavci, ki se bodo preselili na loka
cijo Napajalnih naprav.

V TOZD TELA uspešno 
izvedli seminar 
s področja relejne tehnike
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V začetku meseca novembra 
1984 smo v Iskra-Avtomatiki, 
TOZD TELA s pomočjo Ma
rjane Rangusove iz delovne 
skupnosti za skupne zadeve, or
ganizirali seminar s področja 
relejne tehnike.

Predhodno je psiholog Uroš Bla
tnik iz delovne dkupnosti za skupne 
zadeve izvedel testiranje slušateljev. 
Uporabljeni so bili vsi preskusi kot v 
aprilu 1984 pred pričetkom tečaja za 
spajkanje z nekaj dopolnitvami. Tes
tiranje je nadaljevanje sistematične
ga dela na spremljanju dejanskih 
sposobnosti posameznih delavcev. 
Med ostalim je pomembna tudi 
kontrola vida ter ostali kriteriji za 
preprečitev morebitnih obolenj ali 
okvar ter na osnovi tega potrebne 
prerazporeditve na druga ustrezna 
dela in naloge.

Seminarje bil namenjen predvsem 
delavcem iz montaže ter kontrole. 
Potekal je ločeno za montažerje, jus- 
tirke in kontrolorje. Izveden je bil 
organizirano in na visokem strokov
nem nivoju.

Predavanja so pripravili in izvedli 
sodelavci TOZD Razvojni institut 
— Področje ža razvoj elementov. 
Naslovi tem so bili sledeči:

Fedor Šebenik — Uvod 
Čebokli Radivoj — Vrste in ka

rakteristike relejev
Anželj Mirko —Tehnologija izde

lave relejev
Govednik Jože — Meritve na 

relejih
Pahor Božidar — Merilna oprema 
Slušatelji so dobili že vnaprej 

pisno gradivo, tako da so se lahko 
pripravili na seminar.

Omeniti je treba dejstvo, da smo 
prvič pripravili seminar s strokovno 
vsebino za slušatelje, ki v pretežni 
meri niso obiskovali nobene stro

kovne šole in niso torej im6** 
nobenega teoretičnega predznanja-

Trdimo lahko, da smo kmala 
prebrodili tudi ta začetni problen1- 
Predavatelji so se uspešno prilagodi
li nivoju predznanja slušateljev- 
Prisotnost na seminarju je bila zelo 
dobra. Skrbelo nas je, kako bo uspel 
končni preizkus znanja. Tudi pa 
zadnjo stopnico smo uspešno stopil1’ 
prizadevanja so rodila sadove, rezul
tati testov pa so bili zelo dobri, kar 
kaže na to, da smo se tudi te naloge 
lotili resno in uspeh ni izostal.

Skozi vsa predavanja seje nekako 
vlekla kot nit težnja in zahteva PP 
boljši kakovosti in zanesljivost' 
relejev, kot jih naša tovarna proizva- 
ja za domači in tuji trg. Sodimo, daje j 
ta seminar prispeval v sklop11 j 
prizadevanj te temeljne organizacij6 
za poslovno uspešnost in solidarno 
kvaliteto izdelkov.

Na željo slušateljev smo si ogledal' 
proizvodnjo sestavnih delov v stroj
ni delavnici in plastikami ter labo; 
ratoriju kvalitete v TOZD Razvojm ( 
institut.

Dobro je bilo tudi to, da je bilse'
minar kratek, trajal je 6 oziroma 9 ur
in smo ga kljub velikim planskim na- 
logam v montaži lahko speljali.

Ob zaključku tega zapisa velja p°' 
hvaliti sodelavce iz TOZD Razvojni 
institut, ki so se kot predavatelj1 
izredno prizadevno pripravili lc/ 
kvalitetno izvedli seminar. V bodoč6 
bi kazalo koristno bogato znanj6 
sodelavcev iz TOZD Razvojni insf' 
tut. Za intenzivnejši transfer znanj3 
na proizvodne delavce, saj se tudi tu
kaj kažejo sadovi dela razvojnikoV- 
Seveda velja pohvala tudi delavcenu 
ki so zavzeto sledili predavanjem- 
Pridobljeno znanje jim bo gotove 
koristilo pri vsakdanjem opravljanj3 
dela.

Venčeslav Kituk
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SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana

razpisuje strokovno izpopolnjevanje po programu:

»INTEGRIRANO ZAGOTAVLJANJE KAKOVOSTI ZA RR DELAVCE« 
od 4. — 7. 12. 1984 v Škofji Loki

Strokovno izpopolnjevanje je namenjeno delavcem, ki jih Iskra usmerja na 
odgovornejša dela in naloge pri razvijanju izdelkov. Za taka opravila je poleg 
strokovnega znanja potrebno tudi poznavanje osnov metode za integrirano zagota
vljanje kakovosti.
Program seminarja je sestavljen iz tem, ki so RR delavcem potrebne kot dopolnilno 
znanje pri izvajanju njihovih nalog.

VSEBINA:
1- Integrirano zagotavljanje kakovosti pri razvoju novega izdelka
2. Zanesljivost elementov sklopov naprav in sistemov ter njihovo upoštevanje pri 
razvoju.
3. Sodelovanje RR delavcev s področjem kakovosti in kupci
4. Razvoj izdelkov primernih za proizvodnjo in vzdrževanje

NOSILEC PROGRAMA: SOZD Iskra Izobraževalni center, Ljubljana 

VODJA PROGRAMA: dr. Jože Vogrinec

ČAS IN KRAJ: S_ strokovnim izpopolnjevanjem bomo pričeli 4. 12. 1984 ob 9. v 
hotelu 1 ransturist v Škofji Loki. Zaključek seminarja bo predvidoma 7. 12. 1984 ob 14-

CENA strokovnega izpopolnjevanja: v ceno 15.800,- din so vključeni vsi penzionski 
stroški in kotizacija. Za navedeno ceno bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane 
prijavnice. Potne stroške si uredijo udeleženci seminarja v svojih TOZD, oz. DSS.

PRIJAVE: prijavnice pošljite najkasneje do 23. II. 1984 na naslov: SOZD Iskra, 
Izobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XI.

Podrobnejše informacije lahko dobite pri vodji programa dr. Jožetu Vogrincu tel.: 
061/576-156 ali v Izobraževalnem centru na tel. št: 061/222-212.
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Letni plan proizvodnje 
hermetičnih kontaktnikov 
presežen že v novembru

V proizvodnji Iskre Telematike se zatika na vseh koncih in krajih. No
vice o izjemnih delovnih uspehih so redke, vendar zato toliko bolj razvese
ljive. Taka novica tokrat prihaja iz naše temeljne organizacije ATC.

Delavci iz proizvodnje hermetičnega (»reed«) kontaktnika so že v 
začetku novembra dosegli letošnji plan. izdelali so 12.100.000 hermeti
čnih kontaktnikov, računajo pa, da jih bodo do zaključka poslovnega leta 
še dva milijona. S tem bodo plan bistveno presegli in vzporedno zmanjšali 
potrebe po uvozu tega izdelka.

Iskra Telematika potrebuje letno 
18 milijonov hermetičnih kontak
tnikov za vgradnjo v svoje telekomu
nikacijske izdelke. Od tega si jih 12 
milijonov zagotavlja z lastnimi ka
pacitetami. 6 milijonov pa jih mora 
še vedno uvažati.

Letos se bo to razmerje obrnilo na 
bolje, in to po zaslugi delavcev iz pr
oizvodnje, ki so se odločili, da s 
konkretnim trdim delom prispevajo 
k čimprejšnji sanaciji delovne orga
nizacije. Že doslej so zaradi maksi
malne izrabe proizvodnih kapacitet 
delali v treh izmenah, in to tudi v 
prostih sobotah in nedeljah.

Delavci v proizvodnji hermetične
ga kontaktnika so nedvomno čvrst 
in vitalen kolektiv, kije sposoben tu
di v sedanjih težkih gospodarskih 
razmerah zagotoviti kvaliteto, izpol
niti dogovorjene roke in celo bistve
no preseči plan proizvodnje. To 
lahko uresničuje zaradi dobre orga
nizacije dela in prizadevanj vseh 
članov, ki so učinkovito vpeti v pr
oizvodni proces in imajo jasno oz
načene delovne cilje. Sedanjih delov
nih rezultatov seveda niso dosegli 
čez noč.

Do potrebe in zamisli o lastni pr-

DO TELEMATIKA na ta način zavarovana pred one
snaženjem kontaktnih površin).

Večino opreme je bilo treba naku
pili v Združenih državah Amerike, 
kjer je omenjena tehnologija nastala 
in je bilo na voljo tudi največ infor
macij o izkušnjah. Del opreme, ki ga 
ni bilo možno kupiti, pa je bil izdelan 
v Iskri.

Osvajanje in razvoj proizvodnje 
hermetičnega kontaktnika je bila 
ena najbolj zamotanih in komplek
snih in tehnoloških nalog, ki je bila 
kdajkoli rešena v kranjski Iskri. Ins
talacije naprav, zagon, poskusna pr
oizvodnja, preverjanje kvalitete no
vih kontaktnikov — vse to je trajalo

Anton Globočnik, vodja proizvodnje hermetičnega kontaktnika.

oizvodnji hermetičnega kontaktnika 
je prišlo že leta 1972, ko seje začelo 
osvajanje proizvodnje telefonskega 
sistema Metaconta 10 C. Nakup 
licence za ta sistem je vseboval tudi 
tehnologijo tako imenovanega ree- 
dovega kontaktnika (v stekleni cevki 
zataljena kontaktna jezička, ki sta

Marija Oblak dela pri napravi za strojno vstavljanje kontaktnih peres v mat- 
''ike, ki služijo kot transportno sredstvo pri nadaljnjih operacijah.

Vinko Šuštar skupaj s sodelavci skrbi, da programsko krmiljena galvanska lini
jo obratuje brez zastojev. Letno pozlatijo 320 kvadratnih metrov površin.

Vodja delovne izmene Marko Puhar pri montažnem avtomatu, ki je srce pr
oizvodnje. Vsake tri sekunde izdela nov hermetični kontaktnih.

skoraj dve leti. Konec leta 1974so bi
li izdelani prvi uporabni kontaktniki 
za vgradnjo v telefonsko centralo.

Tehnološko področje, kije v celoti 
prevzelo nalogo, da razvije proces 
izdelave kontaktnika, je v tem obdo
bju razpolagalo z močnim strokov
nim kadrom. Strokovnjaki z razli
čnimi znanji so se organizirali v sku
pine, ki so tekoče reševale in po 
potrebi razvijale nove postopke za 
posamezne faze dela. Z nasveti so pri 
tem sodelovali strokovnjaki z lju
bljanskega Inštituta za elektroniko

(Nadaljevanje na 10. strani)

DO KONDENZATORJI

Kako so
poslovale
semiškeTOZC

V prejšnji številki smo na kratko 
poročali o devetmesečnem poslova
nju semiške delovne organizacije kot 
celote. To pot pa si malce podrobne
je poglejmo, kako so v tem istem 
času poslovale njene temeljne orga
nizacije združenega dela.

Tako je v obdobju januar—sep
tember letošnjega leta TOZD Elek
tronski kondenzatorji povečal pr
oizvodnjo za 25%, TOZD Energet
ski kondenzatorji za 26%, TOZD 
Mehanski deli in naprave—eksterna 
prodaja za 48% in TOZD Elementi 
za odpravo motenj za 29%.

In kako so TOZD uresničile letni 
plan proizvodnje? TOZD Elektron
ski kondenzatorji je z doseženo pr
oizvodnjo v višini 794.044.881 di
narjev uresničila 78% letnega plana 
proizvodnje, TOZD Energetski kon
denzatorji je z doseženo proizvodnjo 
v višini 436.661.449 dinarjev realizi
rala 64% letnega plana proizvodnje, 
TOZD Mehanski deli in naprave je z 
eksterno prodajo v višini 45.811.521 
realizirala 69% letnega plana, med
tem ko je TOZD Elementi za od
pravo motenj z realizacijo proizvod
nje v višini 394.371.047 dinarjev 
izpolnila letošnji plan proizvodnje v 
višini 67%.

Glede izvoza pa je najboljše izv
ozne rezultate zabeležila v devet
mesečnem obdobju TOZD Elek
tronski kondenzatorji, kije izvozila 
blaga v vrednosti 3.382.447 dolarjev 
in tako uresničila letni plan izvoza v 
višini 70%. Nasprotno pa seje velik 
izpad izvoza pojavil v TOZD 
Elementi za odpravo motenj, kjer so 
z izvozom blaga v vrednosti 1.339.97% 
izpolnili izvozni plan le v višini 53%. 
Se bolj zaskrbljujoči so podatki o 
izvozu TOZD Energetski konde
nzatorji, ki je v devetih mesecih 
izpolnila le 44% letnega plana 
izvoza.

Pri tem pa je treba pripomniti, da 
je celotni izvoz ostal na ravni istega 
obdobja lanskega leta, pri čemer se

Besede gostov na 13. konferenci
mednarodnega trženja Iskre na Brdu

(Nadaljevanje z 8. strani)

Krešo Puharič.

zasnovano, dobro in koristno delo. Rad bi 
poudaril, da je sodelovanje med Iskro in 
Ekonomsko fakulteto B. Kidriča zgledno. 
Dobro smo sodelovali na področju zu
nanjetrgovinske šole, kjer smo po naših 
močeh prispevali vsaj skromen delež k vašim 
boljšim izvoznim uspehom.

Vendar na fakulteti prevladuje prepričanje, 
da bi lahko to naše sodelovanje v prihodnje še 
bolj razvili, zlasti tako, da bi zdajšnja oblika 
zunanjetrgovinske šole sčasoma prerasla v 
obliko specialističnega študija, morda tudi 
interdisciplinarnega, v sodelovanju s pravno 
fakulteto, ki bi dajala strokovnjake za pravno 
poslovno področje. Torej strokovnjake, ki bi 
bili oboroženi z vsem potrebnim pravnim in 
ekonomskim znanjem, od katerega bo 
odvisno uspešno nastopanje na tujih trgih. 
Hkrati smo letos na fakulteti naredili prvi po
skus, in pritegnili vrsto delovnih organizacij k 
sodelovanju v tem smislu, da svoje štipendiste 
usmerijo v pisanje diplomskih nalog take na
rave, ki rabijo potem tem študentom pri nalo
gah. ki jih opravljajo kasneje, ko pridejo v 
svoje delovne kolektive.

Zato bi prosil tudi vas, da štipendiste, us
merjate v take naloge, ki bodo koristile vašim 
prihodnjim izvoznim ciljem in vašemu us
pešnejšemu nastopanju na tujih trgih.

Najprej se v imenu združenja elektroindust
rije Slovenije pridružujem vsem, ki so vas 
pozdravili doslej.

Po tolikih predgovornikih bi težko dal še 
kak predlog k izvrševanju vaših sprejetih zad
olžitev. Vendar pa bi želel, kljub temu, izreči 
enega od pomislekov, ki se že pojavlja kot 
omejilni faktor vašega sedanjega in tudi po
večanega izvoza. Potrebno se mi zdi, da gre 
tudi iz današnjega srečanja apel, opozorilo, ali 
pa prošnja, za ureditev nekaterih cenovnih 
nesorazmerij, ki nas ta hip in, ki nas še bodo v 
prihodnjem letu, omejevala pri nastopih na 
tujih tržiščih. V mislih imanr veliko nes- 
kladnje v ceni elektropločevine.

Vemo, da je cena, glede na svetovno kar 
dvojna in prepričan sem. da nihče od vas, ki 
delujete v pogojih svetovnega trženja, ne more 
tega vnovčiti. Doma nam to več ali manj uspe
va, vendar bomo morali kljub temu, tako v 
okviru izvršnega sveta, gospodarske zbornice, 
kot tudi naših delovnih organizacij posvetiti 
še kakšno srečanje, da bomo uredili to 
področje in s tem bi omogočili uresničitev 
300-milijonskega izvoznega plana Iskre.

STANE FLANDER SOZD GORENJE:

FERDINAND TRUPEJ, ZDRUŽENJE 
ELEKTROINDUSTRIJE SLOVENIJE:

Ferdinand Trupej.

Dovolite, da se vam v Imenu SOZD 
Gorenje lepo zahvalim za povabilo na ZK 
konferenco. Želimo vam iskreno čestitati k 
doseženim uspehom z željo za uspešno nad
aljevanje in dokončanje zunanjetrgovinske 
konference in za še boljše uresničevanje pos
tavljenih načrtov in ciljev, kijih boste sprejeli 
na tej ZT konferenci.

Ob tej priložnosti bi želel poudariti našo 
željo in potrebo po sodelovanju SOZD 
Gorenje s SOZD Iskra in s tem samo podkre
piti izvajanje predsednika Lasiča v tistem delu 
njegovega izvajanja, kjer kaže potrebo po 
sodelovanju z našim sozdom.

Mučijo nas isti problemi, nas verjetno v še 
močnejši obliki kot vas. Zato je gotovo za 
oboje dobro, da jih rešujemo skupaj. Osnove 
za to imamo, saj je Iskra Gorenju največji 
partner. Naj za Ilustracijo povem, da nakupi 
na domačem trgu pri SOZD Iskra znašajo 20 
do MV/c vseh nakupov, ki jih je Gorenje izv
ršilo letos in, ki jih bo po planu za prihodnje 
leto. Na osnovi tega imamo dobra izhodišča 
za nadaljnje sodelovanje in za poglobitev na
šega sodelovanja.

Se enkrat, iskrene čestitke!

je struktura izvoza glede na področja 
prodaje nekoliko izboljšala in sicer v 
korist izvoza na konvertibilno ob
močje, saj je le-ta v primerjavi z istim 
obdobjem prejšnjega leta večji za 
17%, medtem ko je izvoz na kli
rinško območje v letošnjem letu ma
njši za 25%

Najvejči porast na konvertibilni 
trg beleži TOZD Elektronski konde
nzatorji in sicer v višini 34%, in za njo 
TOZD Elementi za odpravo motenj 
v višini 12%, dočim je v TOZD 
Energetski kondenzatorji konverti
bilni izvoz manjši v primerjavi z is
tim obdobjem lani za 17%.

Izvoz na klirinško območje je ma
njši v vseh TOZD in sicer so v TOZD

Elektronski kondenzatorji uresničili 
85% izvoza, doseženega v lanskem 
istem obdobju, v TOZD Energetski 
kondenzatorji 29% in v TOZD 
Elementi za odpravo motenj 34% 

Do zaključka letošnjega leta sicer 
ostajata še dobra dva meseca, ven
dar v Semiču menijo, da bodo težko 
do konca poslovnega letošnjega leta 
nadomestili v sorazmerno kratkem 
času, ki je še na voljo, izpad plani
ranega izvoza, ki so ga bili »pridela
li« v letošnjem devetmesečnem ob
dobju, čeprav pri vsem tem le preos
taja še kanček upanja in seveda tudi 
volje, ki je delavcem v Semiču sploh 
ne primanjkuje.

D. Ž.
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Letni plan proizvodnje 
hermetičnih kontaktnikov 
presežen že v novembru

DO TELEMATIKA

(Nadaljevanje z 9. strani)

in vakuumsko tehniko ter svetovalci 
iz firm BTM in Gunther.

Tehnologi so se srečevali z novimi 
zelo zahtevnimi tehnološkimi proce
si kot so kemični in elektrokemični 
postopki zlatenja jezičkov, postopki 
žarjenja v interni atmosferi z difuzij- 
skimi efekti ob izredno zahtevnih 
pogojih montaže v »čistem zraku« in 
z reduktivno atmosfero v herme
tično zaprti cevki kontaktnika. Vse 
instalacije, predvsem za dušik in vo
dik, so bile izdelane doma in ses
tavljene iz elementov najrazličnejših 
dobav iteljev, pač i/ takih, ki so bili v 
danem trenutku na voljo.

Posamezne faze obdelave je bilo 
potrebno večkrat spreminjati in uva
jati dodatne postopke kot so rezigle- 
vanje in jedkanje jezičkov, obločno 
čiščenje kontaktnih površin itd.

delovne pogoje. Zlasti je pomembna 
skrb za visoko stopnjo čistoče. Ne
vidni prašni delci v zraku lahko iz
ničijo trud vseh delavcev v delovnem 
procesu.

Globočnik: »Od začetka serijske 
proizvodnje do danes smo izdelali že 
85 milijonov uporabnih hermetičnih 
kontaktnikov. V letošnjem letu 
bomo postavili nov letni rekord: 14 
milijonov izdelkov. To bo rezultat 
prizadevanj celotnega kolektiva: vsak 
naš delavec vidi v tem cilju pomemb
no nalogo.

Produktivnost še vedno raste, 
prav tako tudi kvaliteta izdelkov. 
Naš hermetični kontaktnik je po 
kakovosti enakovreden tistim, ki jih 
proizvajajo svetovni proizvajalci. 
Imamo zelo malo izmeta in velik pr
oizvodni izplen. Taki rezultati nasta

jajo tudi na osno?! dobro razvite 
inventivne dejavnosti, ki prispeva k 
izboljšanju in izvajanju tehnologije. 
Doslej je bilo s področja našega dela 
prijavljenih že precej inovacij oziro
ma izboljšav. Tu bi rad posebej pou
daril inventivni prispevek našega 
sodelavca Marjana Dermote.

Lahko rečem, da je hermetični 
kontaktnik visoko-kvaliteten izde
lek, ki v primerjavi z drugimi elemen
ti za vgradnjo v centrale ne povzroča 
napak.«

V proizvodnji hermetičnega kon
taktnika je zaposlenih 59 delavcev. 
Iz krajših razgovorov z njimi je 
možno povzeti, da so ponosni na 
svoje delovne rezultate. Med njimi 
vladajo dobri odnosi, ki izvirajo iz 
skupne motivacije. Odgovorno pri
spevajo vsak svoj del k delovnem 
procesu. Zavedajo se, da je od kva
litetno izvedene posamezne delovne 
operacije odvisna naslednja in seve
da končni izdelek, ki oblikuje njihov 
osebni dohodek.

Delavcem iz proizvodnje herme
tičnega kontaktnika ob delovnem 
uspehu seveda iskreno čestitamo!

Kazimir Mohar

Nazadnje je bila le dosežena viso
ka kakovost izdelka. Licenčni part
ner BTM je kmalu priznal Iskrino 
kvaliteto hermetičnega kontaktnika 
in je bi! pripravljen določeno količi
no izdelkov tudi kupiti. Kontaktniki 
so bili izvoženi celo v Ameriko, v 
deželo, kjer seje ta tehnika začela.

Eden izmed Iskrinih delavcev, ki 
so vložili veliko truda v ta uspeh, je 
tudi Anton Globočnik. V Iskri je 
zaposlen že 15 let, s proizvodnjo 
kontaktnika pa seje srečal leta 1974, 
ko je postal vodja kemijske obde
lave. Spominja se vrste tehnoloških 
problemov, ki so bili ob sodelovanju 
delavcev TOZD RTC Iskre Kiberne
tike in drugih uspešno rešeni do 
samega zagona proizvodnje in tudi v 
kasnejših letih, ko je bilo treba pr
oizvodnjo povečati.

Leta 1979 je Anton Globočnik 
postal vodja proizvodnje herme
tičnega kontaktnika. Tako je zdaj 
zadolžen za organizacijo in vodenje 
celotnega delovnega procesa. Veliko 
skrbi posveča doslednemu vzdrževa
nju strojev, da ne prihaja do preveli
kih zastojev.

Vodi tudi tehnološke posege, oz. 
vpeljave sprememb pri izdelavi kon
taktnika. Pravi, da se pri svojem delu 
srečuje z zelo različnimi tehnologija
mi kot so preoblikovanje kovin, ke
mična oziroma galvanska obdelava, 
termična obdelava s problematiko 
eksplozivnih plinskih mešanic, spa
janje kovine in stekla s pomočjo 
svetlobe itd.

Poseben poudarek daje vzgoji 
kadrov pri prilagajanju na zahtevne

m

DO KIBERNETIKA

iajl iz ro a 
• s e tržišča

Po ocenjevanju devetmesečnega poslovanja v Iskri Kibernetiki ugota
vljamo podobne probleme kot v preteklih razdobjih. Tako moramo 
ponovno opozoriti na zelo slab likvidnostni položaj. Glede na dinamični 
plan izvoza smo premalo izvozili na konvertibilni trg. Premajhne so bile 
tudi naložbe v osnovna sredstva. Dosegli smo tudi nekaj ugodnih rezul
tatov: štiriodstotno prekoračitev plana skupne proizvodnje, 11-odstotno 
rast fizičnega obsega proizvodnje, šestoodstotno rast izvoza, 22-odstotno 
znižanje uvoza, 48-odstotno rast dohodka in 225-odstotno pokritje uvoza 
l izvozom na konvertibilnem trgu.

PROIZVODNJA
V devetih mesecih smo v Iskri 

Kibernetiki izdelali za 45% več kot v 
enakem obdobju lani. Dinamični 
plan skupne proizvodnje smo prese
gli za 4%. Fizični obseg proizvodnje 
smo povečali za 11%. Produktivnost 
pa je bila večja za 9%.

ZAPOSLENI
Kibernetika je imela 30. 9. 1984 

4.980 zaposlenih, kar je 35 več kot v 
začetku leta. Povprečno število 
zaposlenih je bilo za 2% večje kot v 
enakem obdobju lani. Zaposlili smo 
predvsem delavce z višjo in visoko 
izobrazbo. Največje povečanje sta 
imeli Vega in delovna skupnost 
ATS, v Tovarni stikal in Tovarni ses
tavnih delov pa seje število delavcev 
znižalo.

OSEBNI DOHODKI
Resolucija o družbenoekonom

skem razvoju SR Slovenije določa.

A / lej delovni liniji poteka očna kontrola gotovih izdelkov.

Tovarne Iskre Telematike potrebujejo za vgradnjo v telekomunikacijske 
s’sieme 18 milijonov hermetičnih kontaktnikov letno.

da se morajo sredstva za osebne 
dohodke povečevati za 20% počas
neje od rasti dohodka. V Kibernetiki 
smo v devetih mesecih razporedili za 
8% več sredstev za osebne dohodke 
in sklad skupne porabe na zaposle
nega, kot dovoljuje resolucija, kar 
pa je še v skladu z družbenim 
dogovorom. Stopnja reproduktivne 
sposobnosti je bila v Kibernetiki 
boljša kot v podskupini dejavnosti. 
Povprečni osebni dohodek na zapo
slenega je znašal 26.199 dinarjev, kar 
je 36% več kot v enakem obdobju 
lani.

IZVOZ
V devetih mesecih smo izvozili 

skupaj za 16 milijonov dolarjev bla
ga, kar je 6% več kot v enakem obdo
bju lani in le 55,3% letnega plana izv
oza. Na konvertibilni trg smo izvozi
li za 12,4 milijona dolarjev, kar je 3% 
več kot v enakem obdobju lani in le 
55,7% letnega plana izvoza na 
konvertibilni trg. Na klirinški trg 
smo izvozili za 3,6 milijona dolarjev, 
kar je 15% več kot v enakem obdo
bju lani in 53,8% letnega plana izv
oza na klirinški trg.

Kljub vsem prizadevanjem nismo 
dosegli načrtovanega izvoza na 
konvertibilni trg, predvsem zaradi 
upada naročil. Izpad izvoza je imela 
tudi Tovarna števcev, ki je največji 
izvoznik. Največ uspeha pri dosega
nju izvoza na konvertibilni trg so 
imeli v Instrumentih, Vegi in Tovar
ni stikal. Do konca leta bomo težko 
nadoknadili izpadli izvoz, čemur 
moramo nameniti posebno pozor
nost.

UVOZ
Uvažali smo le najbolj potreben 

material in tako izboljšali pokritje 
uvoza z izvozom s 184% na 225%. 
Uvoz je bil za 22% manjši kot v 
enakem obdobju lani. Uvozili smo 
tudi za 2,8 milijona dolarjev opreme 
v okviru naložbe Tovarne števcev.

(Nadaljevanje na 11. strani)

VABILO
UPOKOJENCEM!

Vabimo vse naše up
okojene bivše sodelavce, da 
se udeležijo svojega tradi
cionalnega novoletnega sre
čanja v soboto, 15. deq.
1984 in sicer: upokojenci 
Iskre Kibernetike ob 9., 
Telematike in Električnih 
orodij pa ob 14.

Fotokronika iz Telematike

V mesecu novembru se je v Jugoslaviji mudila delegacija s Kube. ki jo je 
vodi! Manuel Garcia, minister za PTT. Obiskala je delovno organizacijo 
Nikola Tesla. Združene PTT organizacije Slovenije in SOZD Iskra. F 
okviru teh obiskov se je ustavila tudi v Iskri Telematiki. kjer si je ogledala 
proizvodnjo telekomunikacij in se zadržala v razgovorih s predstavniki 
delovne organizacije. Pretresali so možnosti začetka gospodarskega 
sodelovanja. Kubanski gostje, ki sicer sodelujejo s tovarno Nikola Tesla, 
so se zanimali predvsem za Iskrine manjše telefonske centrale in 
telefonske aparate.

Sredi novembra sta Iskro Telematiko obiskala Mustafa Pljakič, zvezni 
sekretar za promet in zveze in Julka Žibert, republiška sekretarka za 
promet in zveze. Sprejeti so ju Vitomir Osojnik, Peter Mihelič in Alek
sander Mihev. Mustafa Pljakič se je zanimal predvsem za projekt SUKL, 
ki ga Iskra Telematika pripravlja za Zvezno upravo za kontrolo letenja. 
Pri tem ima zaradi svojih znanih gospodarskih težav veliko zamudo. Vrh 
tega projekta ne more dobaviti po cenah, ki so veljale ob podpisu 
pogodbe, saj je medtem prišlo do bistveno drugačnih splošnih gospodar
skih pogojev. Predstavniki Iskre so povedali, da je prototip izdelka tre
nutno v fazi montaže v Zagrebu. Treba bo počakati še na tehnični preiz
kus. da bo znano, kako naprava deluje. Zvezni sekretar je obljubil, da bo 
poskrbel za nadaljevanje pogodbe, pri čemer bo treba upoštevati interese 
in objektivne probleme obeh partnerjev.

Prejšnji teden so Iskro Telematiko na povabilo vodstva obiskali novi
narji domačih sredstev javnega obveščanja. V. d. glavnega direktorja 
delovne organizacije Vitomir Osojnik in predstavniki samoupravnih or
ganov in družbenopolitičnih organizacij so jim zelo odkrito predstavili se
danje zapleteno stanje delovne organizacije.

Kot smo v našem glasilu že pisati. Iskra Telematika še ni uspela zausta
viti negativnih gibanj v svojem gospodarjenju in je svojo izgubo iz prvega 
polletja še poglobila. To kaže na veliko resnost njenih problemov, ki vse
kakor zanimajo široko javnost. Nedvomno je tudi, da se bo delovna orga
nizacija ob pozitivnem odnosu gospodarskega in družbenega okolja lažje 
in hitreje izvlekla iz sedanjih težav.

Vitomir Osojnik je govoril o ukrepih v zadnjih tednih in mesecih, o ve
likem trudu in prizadevanjih, ki pa še niso prinesla konkretnih sadov. 
Delovna organizacija si je pridobila dovolj deviznih in dinarskih sredstev 
za najbolj nujne potrebe, zdaj pa seje zataknilo pri rokih dobav z domače
ga trga'in iz uvoza. Material sicer prihaja v hišo, vendar manjkajo posa
mezni elementi. Zato ni možno kompletirati izdelkov in uresničevali 
pogodbenih rokov. Poslovno leto pa j/č hitro izteka. V okviru SOZD Isk
ra, širši družbi in pri poslovnih partnerjih je precej razumevanja, vendar je 
vprašanje, kako dolgo bo še trajalo.

Vsi verjamemo v Iskro Telematiko, oz. njen telematski program, ki je 
program prihodnosti, brez katerega si v sedanjem razvoju sveta ne 
moremo zamisliti nadaljnjega družbenogospodarskega razvoja. TeT 
einformatika tudi v Jugoslaviji trka na vrata, zato bi morata Iskra in širša 
družba napraviti vse. da se gospodarske razmere v Iskri Telematiki 
čimprej uredijo in se omogoči nadaljnji razvoj njenih programov. Prav nič 
ne pretiravamo, če zapišemo, da gre pri tem pravzaprav za zgodovinsko 
nalogo.

Kazimir Mohar
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Premajhen izvoz na 
konvertibilna tržišča

(Nadaljevanje z 10. strani)
INVESTICIJE V OSNOVNA 
SREDSTVA

Investicijska dejavnost je bila zelo 
skromna, saj za nadomestitev opre
me ne namenjamo dosti denarja. 
Ovirajo nas tudi razni predpisi, ki se 
pogosto spreminjajo. Tako npr. 
temeljna organizacija, ki nima pok
ritih trajnih obratnih sredstev (zalog), 
ne more investirati, oziroma le v viši
ni minimalne amortizacije.

V osnovna sredstva smo v devetih 
mesecih vložili 662 milijonov dinar
jev.

ZALOCE
Vrednost zalog je bila 30. 9. 1984 

2.7 milijarde dinarjev, kar je 24% več 
kot konec leta 1983. Zaloge materia
la so se povečale kar za 42%.

PRODAJA IN NABAVA NA DO
MAČEM TRGU

Prodajni rezultati v devetih mese
cih so bili zelo ugodni, saj smo pro
dali kar za 48% več kot v enakem 
obdobju lani. Vrednost prodaje je 
znašala 3,6 milijarde dinarjev. S tem 
smo izpolnili že 87,7% letnega plana 
prodaje, na to je vplivalo tudi po
večanje cen naših izdelkov, ki smo 
jih dosegli v drugi polovici leta.

Ob tem seje občutno povečala tu
di nabava, katere vrednost je bila 2,1 
milijarde dinarjev, kar je 59% več 
kot v enakem obdobju lani. Na večjo 
nabavo so vplivale višje cene reprb- 
materiala na domačem trgu, ki so se 
pri posameznih vrstah celo podv
ojile, pa tudi za 11% večji obseg 
proizvodnje.

PRIDOBIVANJE IN RAZPORE
JANJE DOHODKA

V Kibernetiki smo največ prihod
kov dosegli s prodajo izdelkov na do
mačem trgu (4,5 milijarde din), na 
tujem trgu (2,3 milijarde din) in v 
okviru DO (2,2 milijarde din). Celo
tni prihodek je znašal 10,5 milijarde 
dinarjev, kar je za 58% več kot v 
enakem obdobju lani in 79,6% letne

ga plana. Dosegli smo 3,3 milijarde 
dinarjev dohodka, kar je za 48% več 
kot v enakem obdobju lani. Vred
nost čistega dohodka je bila 1.9 mili
jarde dinarjev, kar je 46% več kot v 
enakem obdobju lani. Za osebne 
dohodke smo namenili 1,5 milijarde 
dinarjev čistega dohodka, kar je 50% 
več kot lani in 77,4% letnega plana. 
Za sklade je ostalo 428 milijonov di
narjev, kar je 24% več kot v enakem 
obdobju lani in le 59,7% letnega pla
na. Zato ne moremo biti zadovoljni, 
saj nismo napolnili vseh skladov.

Po temeljnih organizacijah so bili 
doseženi rezultati različni. Tako kot 
v polletju še vedno ugotavljamo 
precejšnje motnje v Tovarni stikal, 
ki ni uspela oblikovati niti rezervne
ga sklada. Tudi Tovarna merilnih 
naprav ni ustvarila dovolj velik 
dohodek, da bi v celoti oblikovala 
sklade. Ostale tovarne so oblikovale 
vse sklade, kar še ne zagotavlja 
nemoteno poslovanje. Treba je nad
aljevati z izvajanjem sprejetih ukre
pov v prvem polletju in jih po potre
bi dopolniti.

KAZALCI USPEŠNOSTI GOS
PODARJENJA

Kazalce, ki izkazujejo dohodkov
no produktivnost na zaposlenega, 
smo v devetih mesecih povečali nad 
42% glede na enako obdobje lani. 
Kazalci, ki izkazujejo rentabilnost in 
akumulativnost na vložena sredstva, 
pa so praktično ostali na lanski rav
ni. Tako smo za doseženo akumula
cijo uporabili več sredstev kot v 
enakem obdobju lani.

Do konca leta moramo ustvariti 
toliko dohodka, da bomo lahko pok
rili vse obveznosti, oblikovali osebne 
dohodke in sklade. Ob izpolnjevanju 
že sprejetih ukrepov moramo name
niti vso pozornost zagotovitvi boljše 
likvidnosti, varčevanju z energijo, 
odpravljanju neažurnosti in napak 
pri nabavni proizvodni in prodajni 
dokumentaciji, zmanjševanju zalog, 
investiranju in drugim nalogam. 
Zaostriti moramo tudi odgovornost 
na vseh delovnih področjih.

Tako kot celotno gospodarstvo 
smo tudi v naši DO po poletnih 
mesecih povečali učinkovitost, kar 
nam je omogočilo, da smo se pos
tavljenim planom bolj približali kot 
v polletju. Vendar pa še ne moremo 
biti povsem zadovoljni, saj na 
določenih področjih že preveč od
stopamo, predvsem v izvozu, priso
tnih je še preveč pomanjkljivosti, na
pak, slabe kvalitete.

V proizvodnji smo izdelali 240.877 
;strojev, kar je 93% dinamičnega pla
na oz. 18.378 strojev manj in 20% 
več kot v letu 1983. Vrednostno pa 

‘Smo dinamični plan presegli za 4% 
predvsem na račun prekoračenega 
plana rezervnih delov med katerimi 
smo prodali tudi 1457 profesional
nih strojev v razstavljenem stanju.

Najslabše rezultate v primerjavi s 
planiranimi smo dosegli na izvozu. V 
proizvodnji smo izdelali za 5.542.359$, 
od tega pa smo dejansko že izvozili 
za 4.939.691$, kar predstavlja le 54% 
letnega plana in jasno je, da v 
letošnjem letu plana ne bomo dose
gli, temveč se bomo s težavo približa
li lanskim vrednostim.

Vzrokov za takšno odstopanje je 
več, predvsem pa je tu vpliv izpada 
izvoza oz. naročil iz. ZDA, Ma
džarske, CSSR in Equadorja, kjer z 
našimi stroji dosegamo najugodnej
še cene. Tako pa smo skoraj v celoti 
izvoz realizirali preko bivše Perleso- 
ve 1NO mreže v zahodni Evropi, kjer 
pa so cene zaradi svetovne kon
kurence tudi najnižje.

V devetih mesecih smo uvozili za 
3.905.000$ izdelkov, rezervnih delov

Iskrino predstavništvo 
v Pragi
med najboljšimi

DO ERO

Poslovni rezultati v devetih 
mesecih

Značilnost letošnjega tretjega četrtletja je, daje gospodarstvo kot celo
ta doseglo nekoliko ugodnejše rezultate in to predvsem v rasti investi
cijske proizvodnje in v izvozu na konvertibilno območje s tem pa seje izb
oljšala tudi tekoča devizno plačilna bilanca Jugoslavije. Statistiki so iz
računali, da se je v primerjavi s polletjem znižala tudi stopnja inflacije, 
kar potrjuje, daje »svoboda« na tem področju učinkovitejša od administ
rativnih »zamrzovanj«. Kljub uspešnosti poslovanja gospodarstva kot 
celote predvsem v smislu proizvodnje in izvoza pa so se na drugi strani 
izgube zgubašev še povečale.

Glavni elementi poslovanja v deve
tih mesecih 1984

V uredništvu našega tednika 
se novinarji pač ne moremo po
hvaliti, da smo obiskali že prav 
vsa Iskrina predstavništva v tu
jini. Zlasti ne tista »čez lužo«. 
Povsem razumljivo: veliko jih 
je, potovanja pa so draga.

Kljub temu pa si —vsaj podpisani 
novinar — upamo trditi, da smo ta
ko delavno in prijetno predstav
ništvo, kot ga ima Iskra v Pragi, le 
redkokdaj srečali.

Poleg direktorja Tilna Pečeta so v

imiiiiiiiiiiiiimmiimiiiiiiiiiiiiimiiiiimimmimiiiiiiiiiiim

in repromateriala ter za 450.000$ 
opreme, kar je za 25,5% več kot v 
lanskem letu in kar je zadoščalo za- 
nemoteno proizvodnjo. Ta uvoz pa 
se je v treh četrtinah realiziral po 
kooperacijah.

Na domačem trgu smo dosegli do
kaj ugodno prodajo, vendar pa je za
radi padca kupne moči že čutiti up
adanje na neprofesionalnem pro
gramu.

Nabava na domačem trgu (repro- 
material, kooperacije) od Iskrinih 
TOZD in od drugih se je povečala za 
79,2%.

V letošnjem letu smo povečali šte
vilo zaposlenih v primerjavi z lan
skim asortimanom za 7,7% in se s 
tem približali letnemu planu. 30. 9. 
1984 je bilo zaposlenih 670 delavcev 
od tega 374 moških in 296 žensk, 
povprečni osebni dohodek na zapo
slenega pa je znašal 26.659 din kar je 
za 31,5% več od lanskoletnega 
celotnega povprečja.

Ustvarjeni poslovni rezultat je bil 
ob teh elementih poslovanja nek
oliko boljši ob polletju, dosežene pa 
so bile naslednje rasti:

Celotni prihodek se je povečal za 
88,8%, porabljena sredstva za 88,9% 
in dohodek za 88,6%. Obveznosti iz 
dohodka so se povečale za 120%, v 
tem pa so največji delež predstavljale 
obresti, ki so znašale 184.269 tisoč 
din.

Ustvarjeni dohodek v vrednosti 
283.156 tisoč din smo razdelili za 
osebne dohodke 211.156 tisoč din, 
kar je 51,2% več kot lani, ostalo pa 
na sklade. Za poslovni sklad smo na
menili 24.686 tisoč din, kar je 17,2% 
več kot lani, rezervni sklad pa smo 
oblikovali zakonsko 4% od doseže
nega dohodka.

S tako delitvijo smo občutno po
večali akumulacijo, s tem pa so se 
izboljšali tudi kazalci uspešnosti 
gospodarjenja predvsem ekonomič
nost rentabilnost in akumulativnost.

Na koncu naj poudarimo, da so 
doseženi rezultati zadovoljivi, ven
dar popolnoma zadovoljni le ne 
moremo biti zaradi še vedno nam 
vsem poznanih težav in s tem neizko
riščenih možnosti.

v 000 din

letni plan 
*plan

ISKRA

9 mes. 9 mes. IND 9 mes %
Element 1983 1984 2:1 1984 2:4

1 2 3 4 5

l.Proizv. ekst. 2.138.263 3.614.662 169 *3.460.990 104,4
2.— domača 1.529.947 2.709.347 177 *2.525.634 107,2
3. — kooperac. 608.316 906.315 149 »935.356 97
4. — št. izd. strojev 201.408 240.877 119,6 »259.255 93
5. Izvoz (proizv. v$) 5.743.545 5.542.359 96,5 9.166.120 60,5
6. Izvod ICD (v $) 4.441.637 4.939.691 111 9.166.120 54
7. Uvoz UDC (v $) 3.469.000 4.355.000 125,5 6.740.000 64,6
8. Prodaja na D. T. 1.195.357 2.518.296 210,6 »1.792.251 140,5
9. Nabava na D. T. 851.987 1.526.896 179,2 1.804.000 84.6

10. Št. zaposl. 30. 9. 622 670 107,7 673 99,5
11. Št. nadur 27.254 28.314 103,9 43.800 64,6
Procent doseganja norm:
12. WF 108,13 108,89 100,7
13. REFA 170,52 171.16 100,4
14. Povprečni
NOD/zap. 19.124,53 26.659,00 139,4
15. Celotni prih. 1.579.009 2.981.284 188,8 3.844.755 77,5
16.Porab. sred. 1.276.622 2.411.027 188,9 3.035.158 79.4
17. od tega AM 46.706 74.663 159,8 110.000 67,9
18. Dohodek 302.387 570.257 188,6 809.597 70,4
19. Obveznpsti iz doh. 116.665 257.244 220,5 368.814 69,7
20. AM nad pred. st. — 29.852 — — —
21. Čisti doh. 185.722 283.156 152,5 440.783 64.2
22. Del ČD za OD 139.951 211.570 151,2 281.700 75.1
23. Del ČD za SSP 9.471. 12.657 133,6 16.878 75,0
24. Del ČD za stan. 7.-69 11.432 149,1 22.093 51,7
25. Del ČD za RS 7.559 22.810 301.7 32.283 70.4
26. Del ČD za PS 21 71 24.686 117,2 87.729 28,1
27. Akumulacija 2^ 77.353 270,2 120.122 64,4
(20+25+26)

27. november 1984

njem zaposleni še štirje češkoslova
ški državljani — ekonomista Dag
mar Mastalirova in Ladislav Strnad, 
tehnik Jirži Vrana in tajnica Eva 
Zurkova.

Naše vtise z obiska v Pragi pot
rjujejo tudi besede Tilna Pečeta, kije 
dolžnost direktorja predstavništva 
prevzel pred manj kot pol leta. Ta
kole je na kratko ocenil delo preds
tavništva: »Moji sodelavci tukaj v 
Pragi so izredno strokovno in 
poslovno zanesljivi. Moram prizna
ti, tudi uspešni. Tukaj ne obstajajo 
besede — ne morem, pozabil itd. 
Nekoliko karikirano bi lahko rekel, 
da delamo za Iskro, če je treba 25 ur 
na dan. Tudi medsebojno tovarištvo 
je na zavidljivi ravni. Prav zaradi 
vsega tega se v Pragi, že v teh prvih 
mesecih, dobro, celo čudovito poču
tim.

O tem, kako se počutijo drugi, pa 
so povedali sami.

DAGMAR MASTALIROVA, komer
cialist

»V Iskrinem predstavništvu v Pra
gi je kljub izredni obilici dela prav 
prijetno. Predvsem zaradi dobrih 
odnosov s sodelavci tukaj v Pragi 
kot tudi s predstavniki Iskre 
Commerce in Iskrinih tovarn v 
Sloveniji.

Iskra je na Češkoslovaškem soli
den partner z visoko tehnološko rav
nijo, takšnega partnerja pa je v svoji 
domovini prijetno predstavljati. Se
veda so tudi problemi, najhujši pa je 
ta, da imata tako Jugoslavija kot 
ČSSR težave zaradi pomanjkanja 
deviz. V praškem predstavništvu 
skušamo probleme reševati na naj
boljši način.

V Iskri sem zaposlena od prvega 
januarja leta 1979, skrbim pa za 
komercialne posle Telematike, 
Elementov, Kondenzatorjev in Avto- 
elektrike.«

LADISLAV STRNAD, komercialist

»Morda bi bilo to moje življenjsko 
delo, če bi Iskra s svojimi telefonski
mi centralami prodrla tudi na 
češkoslovaško tržišče. Možnosti so 
predvsem v kooperacijskem sodelo
vanju s firmo Tesla Praga. Končna 
odločitev bo znana verjetno sredi 
prihodnjega leta.

Poleg telefonije sem v predstavni
štvu zadolžen tudi za izvoz in koope
racije kranjske tovarne ERO in za 
izvoz Perlesa. Pri DO Široka potro
šnja imamo dve kooperacijski po
godbi z Železniki in eno z Ratečami. 
Kibernetika sodeluje s partnerji na 
češkoslovaškem na področju meril
nih instrumentov in merilnih siste

mov, Avtomatika pa predvsem 
opreme.

V Iskrinem predstavništvu v Pragi 
sem zaposlen že 11 let. V začetku Isk
ra v ČSSR ni bila znana, kmalu pa je 
postala ugledna firma. V zadnjih 
dveh letih seje marsikaj spremenilo.«

JIRŽI VRANA, tehnik

»V predstavništvu sem najstarejši 
Iskraš, in sicer od leta 1972. Kot teh
nik sem zadolžen predvsem za elekt
rična ročna orodja. V tem obdobju 
sem preživel kar pet direktorjev-od 
Fratine, Sonnenwalda, Virnika in 
Zoriča do Pečeta. Kaj več ne bi imel 
povedati, saj sta moja predhodnika 
povedala že vse. Morda le to, da smo 
v predstavništvu, zdaj, ko je prišel 
Tiln Peče, delavna in tovariška 
ekipa.«

EVA ZURKOVA, tajnica

Prikupna Eva, no, Dagmar prav 
nič ne zaostaja, je v predstavništvu 
že polnih 10 let. Podobno kot sode
lavci, tudi ona želi, da bi sedanje pri
jateljstvo in tovarištvo ostalo še na
prej, o samem delu pa je dejala tole: 
»Dela imamo zelo veliko, v zadnjih 
dveh, treh letih pa so to predvsem 
urgence, da bi Iskrine tovarne le 
spoštovale dogovorjene dobavne
ro*<e'< LadoDrobež

Gasilska vaja
Oktobra, v mesecu požarne var
nosti, je bila na lokaciji starega 
prevzema gasilska vaja. Name
njena je bila urjenju pripadnikov 
gasilske enote civilne zaščite. 
Takoj po alarmu so prihiteli gasil
ci. Dve skupini sta gasili, tretja pa 
je varovala sosednje objekte z 
vodno meglo. Ogenj je bil hitro 
pogašen, nakar so gasilci pos
pravili orodje in opremo. Po vaji 
so se zbrali v gasilskem orodišču 
in pregledali pomen in potek 
uspele vaje, ki so si jo ogledali tu
di člani štaba civilne zaščite iz 
Kranja.
Vaja je prispevek delavcev Iskre 
Kibernetike za boljšo usposoblje
nost pripadnikov civilne zaščite 
za gašenje začetnih požarov v na
ših tovarnah. Koristna je bila tudi 
za druge delavce, ki so jo sprem
ljali z velikim zanimanjem. .Požar
novarnostno kulturo moramo ne
nehno krepiti, saj nam sodoben 
razvoj prinaša tudi vrstno novih 
nevarnosti za nastanek požarov.

Rok Živkovič

ZAHVALA

Ob odhodu v pokoj se naj- 
iskreneje zahvaljujem sodelav
kam in sodelavcem TOZD 
M K D, za lepe besede in darilo.

Peter Petrič
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RAZGOVOR Z BENOM IŽANCEM, SVETOVALCEM- 
ZA STANDARDIZACIJO PRI TOZD STANDARDIZACIJA

Poenotenje obrazcev
O prizadevanjih, da bi v Iskri tudi s pomočjo poenotenja obrazcev, ki 

jih uporabljamo v vsakodnevnem pismenem komuniciranju znotraj Iskre 
pa tudi, oziroma še posebej, v neposrednih pismenih stikih z zunanjimi 
komitenti prispevali k trdnejši in enotnejši podobi Iskre, smo v našem listu 
že poročali. Na to, kako velik pomen prištevajo v njenem vodstvu prav 
temu vprašanju, kaže med drugim tudi dejstvo, da bo ustanovljen celo 
poseben organ, takoimenovani Svet za celostno podobo Iskre. Ker nas je 
zanimalo, v kateri fazi je zdaj ta vrsta prizadevanj v Iskri, smo se pogova- 
OCiZD**1*' *n^" IŽANCEM, svetovalcem za standardizacijo pri

Znano je, da je ta čas v teku 
prizadevanje za poenotenje obrazcev 
in tiskovin, ki so v rabi v Iskrinih orga
nizacijah. Vas smemo vprašati, kaj je 
privedlo posebej k tej vrsti novosti 
Iskrinega poslovanja?

Ne smemo pozabiti dejstva, da se 
vsaka poslovna organizacija kot 
subjekt v svojem poslovanju s ko
mitenti predstavi le-tem često, če že 
ne največkrat najpreje prav preko 
svojih poslovnih obrazcev in tisko
vin, ki jih uporablja v komuniciranju 
s komitenti.

Vzemimo na primer le dopise, 
vizitke, garancijske liste in druge ob
razce, ki so nekaj povsem vsak
danjega, pa se vendar premalo zave
damo, da se prav preko njih pogosto 
začenja in vzdržuje Iskrina komuni
kacija s potrošnikom.

Če potrošnik na primer opazi, da 
Iskra v stikih s potrošnikom upora
blja neenotno in včasih celo neestet
sko oblikovane obrazce, to napra
vlja pri potrošniku čuden vtis, na 
Iskro kot celoto pa to meče neko 
čudno luč.

Pri naši analizi smo ugotovili, da v 
tem pogledu v raznih delih Iskre obs
taja kar precejšnja neenotnost, še 
posebej, če pomislimo na grafični 
izgled njenih obrazcev. Ko smo pos
tali tudi mi pozornejši na to 
vprašanje, smo odkrili, da pogosto 
uporabljamo Iskrin znak in napis 
ozjroma njen logotip, kot temu tudi 
rečemo, dostikrat nepravilno.

Naša pozornost neenotnosti te 
vrste nas je pripeljala skupno z 
oblikovalci do sklepa, daje treba tu
di na tem področju zgraditi in napra
viti nek red, predvsem pa enotnost, 
oz. notranjo uskladitev. Prepričani 
namreč smo, da celotno zgrajena 
enotna podoba Iskre močno prispe
va k njenemu trdnejšemu položaju 
kot firme in s tem k boljšemu spreje
mu njenih izdelkov s strani vseh ko
mitentov, še predvsem pa potro
šnikov Iskrinih izdelkov katerekoli 
vrste.

Ob tem naj dodam, da poenotenje 
obrazcev v Iskri kot celoti nikakor ni 
tako enostavno opravilo, kot to 
morda izgleda zgolj na prvi pogled. 
Zavedajoč se kompleksnosti in 
težavnosti te spremembe ali, bi rekel, 
notranjeorganizacijskega dosežka, 
smo za ,o zadevno problematiko 
poskrbeli tako, da smo jo vključili 
tudi v projekt za enotni informacij
ski sistem Iskre. Pri tem namreč 
nismo prezrli dejstva, da v tujini 
prav temu vprašanju prištevajo velik 
pomen za zagotavljanje uspešnosti 
svoje prisotnosti na trgu.

Katere vrste obrazcev in tiskovin 
je torej treba v Iskri zdaj poenotiti?

Naše stališče je, da je treba poeno
titi vse tiste obrazce in tiskovine, s 
katerimi Iskra nastopa v javnosti. 
To pa vsekakor so vsi dopisi, vse 
vrste dobavnic, naročilnic in drugih 
tiskovin, med katerimi ne gre poza
biti tudi vizitk, ki jih člani Iskrine 
družine ob svojih predstavitvah in 
navezovanju stikov dajejo ljudem, 
ki niso iz Iskre. Prav tako je treba 
poenotiti, menimo, tudi vse listine, 
ki spremljajo Iskrine proizvode v 
prometu blaga. Med te pa sodijo vse
kakor garancijski listi, seznami ser
visov, navodila za uporabo naših 
izdelkov in podobno. Te tiskovine so 
obvezne tudi po samem zakonu 
(zakon o standardizaciji) in jih bi 
bilo tudi smotrno poenotiti.

Kaj pa obrazci v notranjem 
poslovanju Iskre?

Prav imate. Tudi obrazcev v not
ranjem našem poslovanju je veliko 
število. Vendar pri teh obrazcih ne 
gre toliko za ustvarjanje »podobe« o 
Iskri kot solidnemu proizvajalcu, 
temveč je pri notranjih obrazcih 
glede poenotenja pomembna neka 
druga stvar. Tu gre predvsem za ra
cionalnost poslovanja, ki je večja, če 
so podatki zapisovani vedno na enak

ali enoten način, v nekem enotnem 
zaporedju in podobno.

Enoten način navajanja podatkov 
prispeva k manjšemu številu napak 
pri delu z njimi. Mislim, daje v tej 
zvezi posebne pozornosti vredno 
področje obrazcev v zvezi z mate
rialnim poslovanjem, kjer je neka 
vrsta standardizacije nujna. Iste 
vrste podatki naj bi bili napisani pra
viloma na istem mestu in na isti na
čin. Tako se ljudje na to navadijo in 
isto vrsto podatka nekako že vnaprej 
pričakujejo na prav določenih mes
tih posameznih vrst obrazcev. Tako 
ne prihaja do prekomernega števila 
napak.

Videti je, da je takšno 
poenotovanje obrazcev kar zahtevno 
opravilo. Ali nam o tem morete 
povedati kaj več in podrobnejšega?

Vsekakor bi se strinjal z Vami v 
ugotovitvi, da je to opravilo v resnici 
precej zahtevno. Predvsem zahteva 
veliko znanja in pa skoraj neizo
gibno je kolektivno (timsko) delo. 
Prav zato se pretežni del standardi- 
ranja obrazcev in tiskovin opravi na 
sestankih komisije za splošne stan
darde. Vendar tudi ta komisija ne 
zadošča zgolj kot sama zase, saj mo
ra svoje delo tesno povezovati z or
gan za to ji v OZD in predvsem pa z 
Iskra Commercem — TOZD Marke
ting oziroma znotraj le-te s službo za 
oblikovanje.

Pri nas smo začeli s te vrste stan- 
dardiziranjem najpreje z obrazcem 
za dopise. Ta je sicer že standardizi
ran, vendar pa je v številnih Iskrinih 
delovnih organizacijah še vedno raz
ličen. Podobno je z ovojnicami in 
raznimi listinami, ki spremljajo Isk
rine izdelke v prometu blaga. Res pa 
seveda je, da je to področje že sedaj 
standardizirano z internimi standar
di.

Trenutno pa se še največ ukva
rjamo z oblikovanjem tiskovin, kot 
so računi, dobavnice in naročilnice. 
Ob internih obrazcih pa je treba ime
ti pred očmi tudi potrebe, ki niso v 
vseh organizacijah Iskre enake. Zato 
moramo pri oblikovanju internih 
standardov izhajati iz stališča, da je 
primerno predvideti nekaj variant, 
pač ustrezno posameznim primerom. 
V tem smislu bi tu opozoril na va
rianto obrazcev za orodjarske stan
darde, in obrazce za takoimenovani 
sistem IS 9000.

Videti pa je, da je za vsa druga 
področja materialnega poslovanja, 
če jih hočemo standardizirati, potre
bno razmeroma veliko dogovarjanj, 
da bi dosegli nek enotni Iskrin 
sistem. Kar pa se tega tiče, moramo 
seveda v tem (računalniškem) času 
kar močno sodelovati tudi s CAOP. 
Tu prihaja do številnih usklajevanj, 
ki se jim ni mogoče povsem izogniti.

Težav pri standardiziranju 
obrazcev in tiskovin torej ne 
zmanjka kar tako?

To drži, kot je normalno tudi pri 
vsakovrstnem drugem človeškem 
delu. Glede obrazcev v Iskri pa je 
treba reči, da so doslej vse delovne 
organizacije uporabljale svoje vrste 
obrazcev, ki so si jih izoblikovale 
večinoma še v času, ko niso bile še 
članice družine Iskrinih organizacij. 
Le po potrebi seje bilo potem doga
jalo, da so jih potem tako ali drugače 
spreminjali.

Toda, vsaka takšna novost je bila 
motivirana z drugačnimi razlogi in 
praviloma takšne spremembe ob
razcev niso prispevale k poenotenju 
na ravni sistema Iskre. Prej obratno. 
Posamezne delovne organizacije so 
si bile zagotovile določene zaloge sv
ojih obrazcev, kar se jim je pač zdelo 
racionalno. Toda, zdaj te zaloge raz
ličnih obrazcev v smislu doseganja 
enotnosti na ravni Iskre pomenijo 
ekonomsko oviro, kajti vendarle je 
tre-a priznati in pristati na to, daje še 
vedno najracionalneje in ekono
mično najpreje izčrpati in porabiti 
zaloge takšnih obrazcev, vanje so

delovne organizacije pač vložile 
določena svoja sredstva.

Omeniti je potrebno, da danes že 
živimo v neki novi dobi, ko se 
poslovni obrazci vse pogosteje ti
skajo s tiskalnikom računalnika. 
Ker pa imajo različne organizacije še 
naprej različne načine izpisovanja, 
ta praksa prihaja že sama po sebi v 
nasprotje s težnjo po poenotenju.

Prihajamo do spoznanja, da bo 
prizadevanje po enotenju obrazcev 
izzvalo med drugim tudi potrebo po 
poenotenju programov. Seveda pa 
se moramo ob tem zavedati številnih 
težav, ki bi ali bodo sledile iz tega 
povsem objektivno gledano. No, pa 
s tem bi se nedvomno in verjetno že 
prezgodaj spustili pregloboko v 
problematiko standardiziranja, ki 
ga le-to odpira že samo po sebi.

Zato menim, da je tudi ob tem 
vendarle potrebno zadržati nek 
določen občutek za pravo mero. In, 
kaj nas je pravzaprav spodbodlo na 
samem začetku, da smo se začeli 
ukvarjati s problematiko standar
dizacije obrazcev in se potem 
spuščali vanjo vse globlje in globlje?. 
Mislim, da je prav, če se na koncu 
tega našega razgovora spomnimo 
tistega, pri čemer smo pravzaprav 
začeli.

To pa je bilo zapažanje, da v Iskri 
ni bil enotno (standardizirano) 
opredeljen niti sam način pisanja niti 
firme Iskre kot celote niti imen posa
meznih TOZD v njej. Razlogi za to, 
da smo sčasoma postali v Iskri 
pozorni tudi na ta problem, problem 
nepoenotenosti, ki je bila pač 
povsem očiten pojav, so torej 
nedvomno obstajali. Od tod tudi 
naše sedanje prizadevanje za poeno
tenje.

Menim tudi, da bo ta naša 
prizadevanja pospešil tudi novi Pra
vilnik o skupnem razpoznavnem 
sistemu Iskre, oziroma za izvajanje 
tega pravilnika odgovoren Svet za 
celostno podobo Iskre, ko bo us
tanovljen. Toda, pri tem ne smemo 
izgubiti občutka za resnične naše 
potrebe v tem pogledu, ne smemo 
zapasti nekritičnosti in ne izgubiti 
občutka za pravo mero, kije pogoje
na tako s časom kot tudi z razvojno 
stopnjo, ki jo je Iskra že ali pa še ni 
dosegla. mak

ISKRINA POHODNA ČETA

Dvodnevni pohod 
k zagrebškim vrstnikom

Ko nanese beseda na Iskrino pohodno četo, se misel nehote preplete z bratstvom in 
enotnostjo, z mladostno razigranostjo, z smehom in pesmijo in nenazadnje, z obujanjem tra
dicij naše narodno osvobodilne vojne. Vse te in še druge vrline gojijo mladi pohodniki, četa, v 
katero niso vključeni le Iskraši, ampak tudi mladi iz slovenskih PTT, RTV Ljubljana in kot 
nazadnje vključeni tudi mladi iz RTV Zagreb. In prav četa RTV Zagreb je povabila 
-slovensko« četo na dvodnevni obisk, v soboto 27. in nedeljo 28. oktobra smo preživeli čudo
vita dneva pri prijaznih gostiteljih iz glavnega mesta sosednje republike.

Zbor slovenskih pohodnikov je bil v soboto 
zgodaj zjutraj na ljubljanski železniški postaji. 
Običajni jutranji vrvež, ljudje so hiteli sem in 
tja, prihajali so in odhajali, in vendar je imel 
vsak toliko časa, da je za trenutek postal in se 
zagledal v dekleta in fante, oblečene v enotne 
srajce z emblemi »Mladinski pohodni odred, 
partizanske delavnice 99d, Iskra, PTT, RTV.« 
Res nas ni bilo težko opaziti, h čemur je še naj- 
več^ pripomogel harmonikaš Marko, saj je 
svojo »ljubico« le malček raztegnil in že nam 
je zapela.

K meni je pristopil starejši možakar, obraz 
so mu prekrivale življenjske črte, ki so izpriče
vale težko mladost, ki pa jo je sem pa tja skril 
zadovoljen nasmeh in me vprašal, kdo smo in 
kam gremo. Potem, ko sem mu pojasnil 
pomen čete in našo namero, je dejal: »Tako je 
prav, fantje in dekleta. Vi morate nadaljevati 
in ohranjati tradicije naše NOB, vaših svetlih 
idealov. Mnogi, ki so prezgodaj umrli in mi 
preživeli borci smo se borili za to, kar danes 
imate, za svobodo in srečo in nikoli ne dopus
tite, da bi se kruti časi iz narodno osvobo
dilnega boja ponovili.«

Bližal se je čas odhoda vlaka proti Zagrebu. 
Zbralo se nas je več kot 40. Novogoričanov iz 
Avtoelektrike je bilo 12, Iskro pašo »zastopa
li« še pohodniki iz Iskre Commerce, Invest 
servisa in semiških kondenzatorjev. Pot do 
Zagreba je kar prehitro minila, in že smo

zagledali naše prijatelje in tovariše, člane 
pohodne čete RTV Zagreb.
Po prisrčnem pozdravu in tradicionalni gost
oljubnosti in prijaznosti zagrebških vrs
tnikov, smo kot prva četa zakorakali po 
zagrebških ulicah. Tudi tu smo bili deležni 
radovednih pogledov in občudovanja do
mačinov, marsikateri pa le ni mogel potešiti 
radovednosti, seveda pa je kaj kmalu izvedel, 
kdo smo in kam gremo. Na enem izmed posta
jališč smo vstopili v tramvaj in se odpeljali ci
lju naproti — pod vznožje planine Medvedni
ca, ki je priljubljena zagrebška izletniška to
čka, z najvišjim vrhom Sljeme, visokim 1033 
metrov.

Do vrha, do mladinskega turističnega cent
ra, kjer so v začetku letošnjega leta odprli 
renoviran dom »Izvidač«, smo hodili dobri 
dve uri. Pot nas je vodila mimo visokih in 
mogočnih dreves, marsikomu pa je pogled ob
tičal na debelih žicah, po katerih so krožile 
gondole, a nihče se ni dal, saj je bil vendar 
pohod in to po partizanski poti v spomin na 
enega izmed pohodov Prvega bataljona Kal- 
ničkega odreda januarja 1943. leta.

Zadovoljstvo na vrhu je bilo enkratno. 
Nihče ni omagal, nihče ni čutil utrujenosti in 
prav nič ne bom pretiraval, če zapišem, da 
borbena pesem med potjo ni niti za trenutek 
zamrla.

Prisrčen sprejem na zagrebški železniški postaji.

Nedeljku 
Jevšku 
v slovo

Včasih se zgodi kaj tako 
žalostnega, da nam zastane 
beseda v grlu, da se ustavi 
korak, da se vse misli zlijejo v 
žalost.

Tak je bil trenutek, ko nas je 
pred tovarno pričakala črna 
zastava, ki nam je nemo pove
dala, da nas je sredi načrtov, v 
rosni mladosti zapustil naš 
sodelavec, naš prijatelj Nedeljko 
Jevšek.

Vedeli smo, da se hudo 
poškodovan bori za življenje in 
verjeli, da bo zmagal. Toda 
usoda je hotela drugače — 
njegovo mlado, zdravo telo je 
klonih.

Komaj 25 let si izpolnil, ko si 
po šestih letih moral oditi iz 
naše vrste — veliko premalo, da 
bi lahko spozna! življenje z vseh 
plati, vendar dovolj, da si nam 
pokazal tvoj iskreni, pošteni 
značaj, široko razgledanost in

voljo do dela. Naložili so ti 
zahtevno in odgovorno delo 
kontrolorja, ki si ga odlično 
opravljal.

Želel si živeti in dehti s 
kolektivom, hotel si dati svoj 
doprinos k napredku naše TOZD, 
tako po družbenopolitični in 
samoupravni kot po poslovni 
plati. Bil si aktiven član ZK in 
OOZSMS, ki te je izbrala za 
svojega predsednika.

Tvoje besede so bile vedno 
odkrite, znal si naravnost in 
trdo pokazati na vse nepra
vilnosti. ki so se tudi dogajale. 
Rad si imel mir, tvoja velika 
ljubezen so bile gore, ki so te 
pogosto zvabile na svoje težko 
dostopne vrhove.

» Danes, ko se poslavljamo od 
tebe in počasi dojemamo, da je 
to slovo zadnje, nepreklicno, bi 
le težko našli besede, ki bi 
izrazih našo žalost, ki bi pove
dale, kako smo pretreseni.

Sočustvujemo s tvojimi svojci, 
mamo in očetom, ki smo ga 
srečevali v dneh po nesreči, obu
panega pa mu nismo znali izreči 
besede, ki bi ga potolažile. Naj 
mu bo v uteho zavest, da sta ti z 
materjo dah največ, kar starši 
lahko nudijo svojemu otroku, 
zagotovila sta ti lepo. brezb
rižno otroštvo, vzgojila sla te v 
plemenitega, poštenega človeka.

Šopek, ki smo ga ob tvoji 
smrti postavili na tvojo mizo, 
veni, na tvoje mesto bo mora! 
priti nekdo drug, življenje bo 
teklo dalje.

Kljub temu pa boš ostal z 
nami. kajti sledi, ki si jih pustil, 
so še vtisnile pregloboko, da bi 
zbledele.

Sodelavci TOZD TNN, 
Novo mesto

Po dobrem kosilu in namestitvi v sobe, seje 
pozno popoldne začel »uradni« del. Žal nam 
je slabo vreme preprečilo nekaj načrtovanih 
športnih srečanj, zato pa je bil kulturni prog
ram toliko bolj bogat in ploden. Slabo vreme 
je spet preprečilo obisk vsem na grobnico na
rodnih herojev na Mirogoju. Tja je odšla le 
posebej izbrana delegacija, se poklonila spo
minu padlim in v imenu vseh položila venec. 
Našemu pohodu in srečanju so posvetili 
izredno pozornost tudi ostali jugoslovanski 
RTV centri. To priča že podatek, da so se nam 
pridružili na sobotnem spoznavnem večeru 
prav vsi predstavniki RTV centrov, naslednji 
dan pa so spustili v eter informacijo o našem 
obisku in pomenu pohodne čete.

Za izjavo smo zaprosili tudi komandirja 
čete RTV Zagreb Zlatobora Petroviča—Bu
ča. Med drugim nam je dejal: »Zelo smo vese
li. da nam je uspelo pred dvemi leti ustanoviti 
tudi v naši delovni organizaciji pohodno četo. 
In danes smo ponovno priča, da je to najlepši 
možni način gojitve bratstva in enotnosti, da 
to ni le fraza, kot jo mnogi čestokrat pri
kazujejo. Tu se vidi resnično tovarištvo, pri
jateljstvo, to so pristni in nepozabni stiki mla
dih iz dveh republik. Zato moramo delati v 
smeri, da bo takih srečanj še več, da nas bo 
čimveč vključenih v ta nezlomljiv krog. ki ga 
res čvrsto povezuje bratstvo in enotnost«.

Zadovoljen je bil tudi komandam Iskrine 
čete Devo Kerič, ko je dejal: »To je vsekakor 
najbolj sveža oblika medsebojnega spoznava
nja in sodelovanja. Letos smo šli na pohod 
prvič preko slovenskih meja in tako najlepše 
zaključili serijo pohodov, ki jih je bilo letos 
skupaj sedem.«

Žal se tudi drugi dan vreme ni izboljšalo, 
toliko pa nam je vseeno »prizaneslo«, da smo 
prišli suhi v dolino. Od zagrebških gostiteljev 
smo se poslovili na železniški postaji, seveda z 
željo, da se prihodnje leto spet srečamo. V 
slovo je zadonela spet pesem ob spremljavi 
Markove harmonike, vstopili smo v vlak. ki 
nas je popeljal Sloveniji naproti.

In ni ga bilo pohodnika, ki ne bi izkazoval 
zadovoljstva, saj je vsak nosil v sebi misel, da 
je vzidan še en kamenček v mozaiku naše 
NOB.

Marko Rakušček

OBVESTILO
Obveščamo vse cenjene 

kupce, da bo trgovina v 
Tovarni gospodinjskih apa
ratov, Reteče 4, poslovala 
odslej samo ob torkih in 
četrtkih od 8. — 12.

Prodajni oddelek 
TGA Reteče
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0 Zakonu o merskih 
enotah in merilih (Zakon)

DO AVTOMATIKA, DSSZ, Področje za kakovost

Red na področju kontrole 
meril ni pomemben samo zaradi 
občutnih kazni pri nespoštova
nju zahtev zakona, ampak je 
tudi predpogoj za solidno poslo
vanje z našimi partnerji.

Prav zato, ker je smisel zakona v 
tem, da se skupaj dogovorimo za tak 
način dela, ki nam bo ustrezal in bo v 
skladu z načinom dela pri tistih, s 
katerimi sodelujemo, smo si že v 
času predloga Zakona prizadevali, 
da bi določila dobila tako obliko, da 
bo vse zahtevano tudi mogoče 
izvajati.

V organizaciji Gospodarske zbor- 
‘j niče smo 18. 4. 1984 sestavili zapi- 

: snik z vprašanji in predlogi Zveznemu 
zavodu za mere in dragocene kovine 
(Zavod), kjer pa naših predlogov 
niso upoštevali in na vprašanja niso 
odgovorili. Zdaj je zakon tu in 
dolžni smo ga spoštovati (Zakon o 
merskih enotah in merilih — Ur. list 
SFRJ št. 9/84 in Podzakonski akti 
<Jr. list SFRJ št. 26/84), vendar v 
Premnogih točkah to ni mogoče. 
Znova je pred nami zakon, ki je 
osnova za delo inšpekcijskih služb in 
ponovno so proizvodne delovne 
organizacije tiste, ki so potegnile 
krajši konec.

Zakonodajalec se je pred vsem 
mogočim zaščitil z izdajo zakona, 
inšpekcijske službe imajo prav tako 
v zakonu svoje osnovno navodilo za 
delo, le kako izvajati nekatera dol
očila, tega odgovora ni mogoče 
dobiti.

Zakonodajalec se tega verjetno 
Zaveda, zato je skušal vse skupaj 
Omiliti s pogovorom, ki je bil 26. 
septembra 1984 v Ljubljani kjer je 
eden izmed avtorjev Zakona o mer
skih enotah in merilih, prof. Rado
van Stevič, razložil pristop k problem 
miki in sam koncept dela pri obliko
vanju omenjenega zakona. Po raz
lagi je prof. Stevič odgovarjal na 
konkretna vprašanja prisotnih in 
Podal tolmačenje nekaterih členov.

Podobne sestanke je imel prof. 
Stevič že po vseh drugih republikah 
m pokrajinah, razen v Makedoniji in 
na Kosovem. Prav zato je bilo 
mogoče dobiti na sestanku vtis, daje 
bila večina vprašanj pričakovanih. 
Znanih že od prej, zato je imel že 
dokaj izdelane tudi odgovore. Žal so 
d odgovori skoraj v celoti neupo
rabni za delo v praksi.

Ponovno se lahko vprašamo, v 
čigavem interesu je izdajati zakon, ki 
ga v precejšnjem delu ni mogoče

izvajati, istočasno pa predpisati 
krepke sankcije. Tolikokrat pouda- 
rjane besede, da se moramo tako 
organizirati, da bomo v nacio
nalnem smislu čim bolje izkoristili 
razpoložljivo opremo, znanje in 
ljudi, ob takem načinu dela izgu
bljajo svoj smisel.

NEKAJ KONKRETNIH PROBLE
MOV

L V zvezi z merskimi enotami ni 
bilo vprašanj.

2. V 111. delu Zakona nastopi 
problem že takoj pri naslovu: 
Etaloni: Nikjer namreč ni definicije 
pojma etalona oziroma njegovega 
prehoda pri manjših točnostih v 
merilo. Problem je bistveno globji, 
kot izgleda na prvi pogled. V nadalj
njih členih Zakona je namreč 
natančno opredeljeno poslovanje s 
primarnimi, sekundarnimi, delov
nimi etaloni in z merili. Toda, če ni 
določeno kaj je še etalon, in kaj je že 
merilo, je tudi vse nadaljnje nemogo
če izvajati. Prof. Stevič je pojasnil, 
da pripravljajo ustrezno razdelitev 
za vsako mersko enoto posebej. Do 
kdaj bo to urejeno in zakaj že ni, ni 
povedal.

3. Zavod čuva, kontrolira in skrbi 
za primarne etaione, ki jih občasno 
primerja s tujimi. Prav tako določa 
Zavod metrološke pogoje za izde
lavo sekundarnih etalonov in etaione 
same. Sekundarne etaione upora
bljamo za pripravo delovnih etalonov. 
Pooblaščene organizacije lahko po
sedujejo sekundarne in delovne 
etaione (člen 24), vendar morajo 
spoštovati metrološke pogoje, ki jih 
določi direktor Zavoda.

Delovne etaione morajo imeti 
tisti, ki izdelujejo in popravljajo 
merila.

4. Težava je tudi vtem, da Zakon 
zahteva občasni pregled etalonov za 
vse enote, Zavod pa ima trenutno le 
12 primarnih etalonov. Kontrola 
etalonov (in s tem tudi meril) za 
enote, za katere nimamo v SFRJ pri
marnih etalonov je otežkočena, ker 
se moramo posluževati inozemskih 
inštitucij. Tu pa je vrsta težav z 
izborom teh inštitucij, priznavanjem 
pregledov in tudi nekatera carinska 
vprašanja niso dorečena. Drugače 
povedano, čakanje na tak pregled se 
meri v letih. Prof. Stevič je povedal, 
da se dela na tem, da bi prišel Zavod 
v posest čim več primarnih etalonov.

5. Posebno poglavje so odnosi 
med Zavodom in ustreznimi voja

Potrebe po sodelavcih

Prijave pošiljate naiudov, kije naveden vok vini objavta posamezoo delovno, obl 
N* temfl,stov* tedi natančacjfe infonn«iie ° prortft

ISKRA INDUSTRIJA ZA AVTOMATIKO,
TOZD TOVARNA ORODIJ LJUBLJANA 
STEGNE 15

rezkalca

Pogoji: poklicna kovinarska šola, 4 leta delovnih izkušenj, poskusno delo 60 dni 
osebni dohodek od 32.000,00 do 42.600.00 din

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in opisom dosedanjega dela naj kandidati 
pošljejo v 8 dneh po objavi v kadrovsko službo na gornji naslov.

Kandidate bomo o izbiri obvestili najpozneje v 30 dneh po končanem zbiranju 
ponudb.
ISKRA - IEZE 
TOZD ELEKTROLITI

Komisija za delovna razmerja 
objavlja prosta dela in naloge

— konstrukter za konstruiranje opreme za 
proizvodnjo kondenzatorjev — 3 delavci 
pogoji:
— dipl. inž. strojništva. 3 leta delovnih izkušenj
— inž. strojništva, 5 let delovnih izkušenj
— opravljen strokovni izpit

— elektronik za načrtovanje avtomatike za 
< krmiljenje strojev — 2 delavca

pogoji:
— dipl. inž. elektrotehnike, 3 leta delovnih izkušenj
— inž. elektrotehnike. 5 let delovnih izkušenj
— opravljen strokovni izpit

Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas s polnim delovnim časom in 
trimesečnim poskusnim delom. Nastop dela takoj ali po dogovoru.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo na naslov: ISKRA — 
IEZE 1 OZD Elektroliti Mokronog, Komisija za delovna razmerja, v 15dneh po objavi. 
O izbiri bomo vse kandidate obvestili v 30 dneh po sprejetju sklepa samoti prti vitega 
organa.

škimi inštitucijami. Prof. Stevič je 
pojasnil, da bo medsebojno priz
nanje atestov obeh omenjenih inšti
tucij rešeno v najkrajšem času in da 
že sedaj lahko smatramo preglede, ki 
izvirajo iz pooblastil obeh inštitucij 
za medsebojno enakovredne in 
veljavne. Ni pa mogel prof. Stevič 
povedati točno, kdaj bo to, zakaj že 
ni tako, prav tako pa se je zataknilo 
pri 1KM.

IKM je namreč pooblaščen za 
določene meritve s strani Zavoda in s 
strani vojske. Vendar so pooblastila 
zavoda bistveno ožja. Torej so 
prejšnje trditve prof. Steviča nelo
gične tudi zato, ker je IKM že prosil 
Zavod za razširitev pooblastil ven
dar brezuspešno.

6. Vrsta težav za proizvajalce, 
uvoznike in uporabnike se začne pri 
merilih. Vsa merila, ki jih v SFRJ 
uporabljamo za obračun ali za 
promet med organizacijami združe- 
negajJela moramo občasno preverja
ti. Ce zanemarimo že omenjeno 
težavo, da ni točno določeno kaj je 
merilo (merilne kladice na primer, so 
etalon ali merilo?), ni točno določeno 
tudi, kaj se smatra za obračun in 
promet navzven. Prof. Stevič je poja
snil, da je potrebno taka določila 
jemati življenjsko in logično.

7. Kontrola meril ni mogoča brez 
predpisanih metroloških pogojev, ki 
jih predpisuje direktor Zavoda. Teh 
pogojev pa ni za večino novih meril, 
(Metrološki pogoji določajo način in 
merilne metode za pregled merila).

8. Tipski preizkus merila je spre
jemljiv, če imamo v mislih merila, ki 
jih proizvajamo velikoserijsko. Po 
tipskem preizkusu merilo ni več 
primerno za prodajo in ga zato 
zadrži Zavod. Toda vse več je v naši 
proizvodnji kompleksnih elektron
skih meril, ki jih delovne organiza
cije izdelajo v enem primerku; cena 
takih meril je precejšnja. Prof. Stevič 
je dejal, daje potrebno v takih prime
rih postopati življenjsko, kaj točno 
pomeni pa ni razložil. Vsekakor v 
takih primerih ni potrebno izdelati 
enega merila za Zavod, kako tako 
merilo kontrolirati pa tudi ni dolo
čeno. Razvoj (ehnike je tudi pri nas 
bistveno hitrejši, kot uspejo v 
Zavodu slediti s predpisi.

9. Za vsa merila, ki jih je 
potrebno periodično kontrolirati, je 
obvezen tudi prvi pregled merila. To 
velja za doma izdelana in za uvožena 
merila (člen 54). Težava nastopi s 
tem, ko naše delovne organizacije 
skoraj praviloma uvažajo zahtevna 
in kompleksna merila, večinoma 
torej taka, ki zahtevajo za njihovo 
kontrolo izredno drago opremo. Te 
seveda nimajo niti naše pooblaščene 
organizacije, niti Zavod. To pomeni,- 
da pri takih merilih ni mogoče izvesti 
prvega pregleda in jih tudi ni mogoče 
dati v uporabo. Kako velika škoda v 
smislu narodnega gospodarstva se 
dela s tem, ni potrebno poudarjati. 
Prof. Stevič je tu ponovno pojasnil, 
da je zakon pač tak in bomo v takih 
primerih iskali pomoč v inozemstvu. 
Koliko časa bo to trajalo in koliko 
dodatnih stroškov bo tu, o tem 
nismo razpravljali. Ali pomeni to 
izvoz in kako je s carino, tudi ne. 
Slovenski predlog je, da bi Zavod 
priznaval dokumentacijo, ustrezno 
našemu prvemu pregledu, proizva
jalca uvoženega merila. Zavod pred
loga še ni sprejel.

10. Pri nadaljnjem zapletanju ok
rog pojma merilo, je prof. Stevič dal 
približno definicijo:

Merilo je samo tisto, kar izpol
njuje predpisane metrološke pogoje, 
oziroma tisto, kar je našteto v 
podzakonskih aktih.

Za tista merila, ki tej definiciji 
ustrezajo, uporabljamo jih pa kot 
indikator, ni obvezen periodični 
pregled. Osnovni kriterij, kaj je 
merilo v procesu in kaj ne, je namen 
merila.

11. Prof. Stevič je nadalje poja
snil, da je obveza Zakona, ki se 
nanaša na kontrolo meril v organiza
ciji združenega dela skoncentrirana 
v naslednjih zahtevah:

— etaloni, (ki jih je pregledal in 
žigosal Zavod ali pooblaščena orga
nizacija)

— ustrezen samoupravni akt
— delavci, ki so ustrezno uspo

sobljeni
Kontrolo meril je na primer v 

SOZD Iskra mogoče urediti tudi 
centralno, ni nujno, da je to na ravni 
delovne organizacije ali TOZD. Če 
bi pa želeli opravljati preglede meril 
izven SOZD, bi morali pridobiti 
pooblastilo od Zavoda.

(Nadaljevanje na 14. strani)

Sklepi 3. zasedanja 
delavskega sveta SOZD
Iskra (15. novembra 1984)

Na osnovi podane informacije sekretarja DS Jasta Marcona, 
sprejme DS soglasno naslednji sklep:

DS potrdi sklepe 2. zasedanja z dne 25. 9. 1984 in sprejme za znanje 
informacijo o izvršitvi in izvajanju sklepov ter pri tem ugotavlja

— Odbor za samoupravno usklajevanje Letnega programa SOZD 
Iskra za leto 1985 sestavljajo naslednji delegati DO:
Tematika 
Iskra Delta 
Kibernetika 
Električna orodja 
Elektrozveze 
Elektrooptika 
Avtomatika 
Široka potrošnja 
Avtoelektrika 
Kondenzatorji 
Baterije Zmaj 
Iskra Commerce 
IKM 
ZORIN 
In vest servis 
Srednja šola

Franc Fajmut 
Tomaž Herman 
Božo Lampič 
Igor Poljšak 
Metod Kačič 
Majda Krevelj 
Alenka Pukl 
Jože Vidic 
Ludvik Jelinčič 
Vida Težak 
Rado Čope 
Franc Borko 
Anton Simonič 
Marjan Trojar 
Jože Babšek
Dragica Založnik

DS sprejme na znanje informacijo člana K PO SOZD Zorana Poliča 
o poteku planskih aktivnosti pri pripravi letnega programa, srednjero
čnih planskih dokumentov in dolgoročnega plana razvoja Iskre ter 
oceno poslovanja SOZD Iskra v prvih devetih mesecih letošnjega leta 
in informacijo o poteku projekta McKinsey.

DS sprejme na znanje informacijo predsednika strokovne skupine 
za sistemsko rešitev problematike DO Elektrozveze Staneta Preska rja 
o nadaljnjem poteku razreševanja problematike v tej DO.

DS sprejme na znanje informacijo direktorja TOZD ZT Iskra 
Commerce Miloša Resnika o zunanjetrgovinski menjavi v prvih dese
tih mesecih letošnjega leta in o oceni do konca leta.

Na osnovi podane obrazložitve direktorja TOZD ZT Iskra 
Commerce Miloša Resnika in predloženega gradiva, sprejme DS so
glasno naslednp sklep:

DS sprejme na znanje informacijo o poteku 13. konference med
narodnega trženja Iskre in potrdi sklepe konference.

Na osnovi podane obrazložitve predstavnika Iskre Commerce Bori
sa Slapnika, predloga poslovnega sveta ZT skupnosti ter predloženega 
gradiva, sprejme DS v soglasju s podanimi stališči delegacij, soglasno 
naslednje sklepe:

L DS potrdi Poročilo o poslovanju Iskrine zunanjetrgovinske 
mreže v prvem polletju 1984 v predloženi obliki.

2. DS sprejme na znanje informacijo o lastništvu zunanjetrgovinske 
mreže in soglaša, da se analitična evidenca o deležih OZD vodi v DO 
Iskra Commerce.

3. DS odobri povečanje kapitala v mešanem podjetju TTE Istanbul. 
Turčija za znesek 66.891.000,—TL.

Na osnovi podane obrazložitve direktorja DO ZORIN Marjana Tr- 
ojarja ter predloženega gradiva, sprejme DS soglasno naslednje sklepe:

1. DS določi na osnovi 466. člena ZZD in 71. člena Samoupravnega 
sporazuma o zdi uževanju v SOZD Iskra predlog Samoupravnega spo
razuma o skupnih osnovah in merilih za delitev sredstev za osebne 
dohodke na podlagi minulega dela v SOZD Iskra besedilu ki je bil 
objavljen v časopisu Iskra št. 40/41 z dne 29. 10. 1984 in s spremembo 
oz. dopolnitvijo kot sledi:

— k 22. členu se doda nova alinea z naslednjo vsebino:
»— ki jih je dal k povečanju dohodka temeljne organizacije z 

izumom, inovacijo, racionalizacijo ali drugo obliko ustvarjalnosti — 
ta prispevek povečanja dohodka temeljne organizacije in višino de
lavčevega deleža osebnega dohodka iz tega prispevka ugotavljamo v 
skladu s splošnim aktom, ki ureja spodbujanje in vrednotenje ustva
rjalnega dela.«,

— črta se druga alinea 23. člena
2. DS razpisuje o predlogu samoupravnega sporazuma na osnovi 8. 

clcna zakona o referendumu in drugih oblikah osebnega izjavljanja ter 
42. in 43. člena Statuta SOZD Iskra glasovanje na referendumu po 
temeljnih in enovitih delovnih organizacijah v SOZD Iskra.

Referendumi morajo biti izvedeni do 31. 12. 1984. datume izvedbe 
referendumov v I OZD in enovith DO. OZD izvedejo referendume v 
skladu s svojimi splošnimi akti. Organi za izvedbo referendumov v DO 
pošljejo komisiji za ugotovitev izida referenduma SOZD do 10. L 1985 
izvirne zapisnike o ugotovitvah izida referendumov po TOZD in eno
vitih DO.

3. Za izvedbo predhodnih obravnav predloga samoupravnega spo
razuma v OZD so odgovorne osnovne organizacije sindikata in 
strokovne službe, s strani SOZD pa DO ZORIN (TOZD Bil). Za po
vezavo OZD z DO ZORIN so odgovorni koordinatorji, ki jih ime
nujejo DO.

Na osnovi podane obrazložitve predsednika razpisne komisije Av
guština Ciuhe, predloga predsedni ka K PO SOZD in predloženega gra
diva, sprejme DS soglasno naslednji sklep:

DS imenuje za člana kolegijskega poslovodnega organa SOZD Isk
ra za kakovost in za pomočnika predsednika K PO SOZD tov Go j mi
ra Blenkuša, dipl. ing.

Na osnovi podane obrazložitve predsednika KO SOZD Av guština 
Ciuhe m predloženega gradiva, sprejme DS soglasno naslednji sklep:

DS razreši Odbor za varstvo pri delu in humanizacijo dela. ki je bil 
imenovan na 1. zasedanju dne 14. 6. 1984 in se imenuje odbor v nov i 
sestavi:
predsednik Alojz Ramuta
namestnik Miro Albinini
člani Dušan Mikic

Jurij Vojvoda 
Miran Tavčar 
Mitja Papež 
Žare Petrovski 
Janko Bratuš 
Bojan Plešee 
Mija Uzelac 
Milan Hvale 
Mitja 1'orlič 
Andrej Rožič

Kondenzatorji 
Kibernetika 
Električna orodja 
Telematika 
Široka potrošnja 
Elementi 
Avtomatika 
Avtoelektrika 
Iskra Delta 
Elektrozveze 
Baterije Zmaj 
Iskra Commerce 
In vest servis

(Nadaljevanje na 14. strani)
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DO AVTOELEKTRIKA

Po 25 letih na obisk v Iskro v Kranju
Prihodnje leto bo novogoriška Iskra Avtoelektrika praznovala srebrni ju

bilej, 25-letnico obstoja. To bo velik in pomemben praznik, prežet z nenehno 
rastjo in delovnimi uspehi, ki jfli boste lahko spoznali in občutili tudi ostali 
Iskraši, saj boste za en dan naši, ker bo Avtoelektrika v čast jubileju organi
zator tradicionalnega dneva Iskre, dneva borca, 4. julija. Vendar o tem ob
širneje prihodnje leto, danes naj bo to le napoved in obenem uvod v jubilej, ki 
ga bodo prihodnji mesec praznovali prvi delavci Avtoelektrike.

V decembru pred 25. leti, ko se je pričel zbirati nov kolektiv za osnovanje 
proizvodnje avtoelektrike tu v Novi Gorici, je bilo treba na priučitev, po zna
nje v matično tovarno v Iskro Kranj, v takratno Elektromehaniko. Odšle so 
tri skupine, približno 50 delavcev je bilo, v spomin na ta dogodek, pa so v 
petek 26. oktobra obiskali delovno organizacijo FERO, prostore, kjer je bila 
nekoč avtoelektrika, kjer so se pred 25. leti učili znanja, ki so ga potem leta 
1960 prinesli skupaj s proizvodnjo avtoelektrike v Novo Gorico.

Pred odhodom na obisk v kranjsko Iskro smo se pogovarjali z nekaterimi 
pionirji Avtoelektrike in jih povprašali, kako se spominjajo odhoda v Kranj, 
vrnitve, prvih dni dela tu v Novi Gorici itd.

RAJMUND PRINČIČ, vodja bru- 
silnice v tovarni velikih zaganjalnikov. 
V Kranj sem odpotoval 13. decembra 
1959, v skupini pa nas je bilo 24. Po 
enotedenskem uvajalnem seminarju 
sem bil odrejen v takratno produkcijo, 
v oddelek brusilnice, kjer so me mojster 
Božič ter sodelavci Benedik, Žergaj in 
drugi nesebično naučili osnov in po
drobnosti o brušenju rezilnega orodja, 
za kar sem jim še danes hvaležen. V 
Novo Gorico sem se vrnil aprila 1961. 
leta. Delal sem kot brusilec, zaradi po
treb v orodjarni pa sem nekaj čas 
opravljal orodjarska dela. Leta 1964 
sem se vrnil v delno opremljen oddelek 
brusilnice, kjer sem ostal vse do danes. 
Prvih začetnih dni se vedno rad spomi
njam, predvsem zaradi večjega medse
bojnega spoštovanja, pravilnejšega od
nosa do družbene imovine, pa tudi 
večja disciplina, red in čistoča je pre
vladovala. Nikakor pa nismo slutili, da 
bomo priča tako naglemu napredku. In 
prav Iskra Kranj je z otvoritvijo — ta
krat še obrata — rešila velik problem 
zaposlovanja, predvsem ženske de
lovne sile.

Naj izkoristim to priložnost še za 
nekaj. Kot takratni predsednik mladih, 
se v imenu vseh nas, ki smo bili na priu- 
čevanju v Iskri Kranj ponovno najto
pleje zahvalim vsem delavcem, predde
lavcem, mojstrom in vodjem, predvsem 
tov. Marcu, ing. Grčarju in nenazadnje 
tudi takratnemu direktorju Hrastu za 
vse nudeno znanje in nesebično pomoč 
pred daljnimi 25. leti...

SUZANA ČERNE prevzemni refe
rent — administrator — v TOZD Ko
merciala. Predno sem odšla v Kranj, to 
je bilo 7. 12. 1959, sem morala mesec 
dni v brigado. Na priučitvi sem bila 
sedem mesecev, navijala pa sem rotor
je. Po vrnitvi je bilo treba poprijeti za 
razna dela, od čiščenja šip in prostorov, 
do nakladanja in razkladanja kamio
nov, ker je delo pri navijanju rotorjev 
večkrat zmanjkalo. Celo zemljo na pro
stor kjer je danes park, smo vozile. Iz 
mogočne tovarne smo prišli v pustoto, 
zaradi primanjkovanja gtolov smo sedeli 
na lesenih zabojčkih, vratarnica je bila 
lesena »čajba«. Bilo je res težko. Delali 
smo vse sobote, imeli smo le 12 dni do
pusta. Več zim smo delali v neogreva
nih prostorih. Kljub temu pa smo bili 
kot velika družina, složni in disciplini
rani. Veliko smo naredili za mlajše so
delavce, saj se je marsikdo izšolal na 
račun naših 80 odstotnih »plač«, ki smo 
jih mnogokrat dobili. Danes pa, ko 
imamo skorajda vse, je opaziti po
manjkanje iskrenega prijateljstva in 
bolj družinskega življenja. Kljub 
ogromnemu napredku pa me čudi še 
vedno ročno navijanje rotorjev. Želim, 
da bi v bodoče še modreje gospodarili, 
delali dobre in kvalitetne izdelke in jih 
uspešno prodajali.

ANGEL ŠULIGOJ, vodja tekočega 
vzdrževanja v tovarni delovnih sred
stev. V Kianj sem odšel s skupino 23 
ljudi 14. decembra 1959. Priučitev ni 
trajala za vse enako, saj so se nekateri 
vračali skupaj s posameznimi proi
zvodnimi linijami, sam pa sem bil v 
Kranju 8 mesecev v oddelku vzdrževa
nja strojev. Ob moji vrnitvi so prenesli

ti, skratka, opravljal sem delo vzdrže
valca. Vendar so spomini na začetne dni 
grenki. Ni bilo rezervnih delov, ni bilo 
najosnovnejših vijakov matic, itd., ni 
bilo obdelovalnih strojev. Seveda pa 
tudi veselja ni manjkalo, predvsem ob 
doseženih vidnejših uspehih. Razlika je 
opazna na vseh področjih. Veliki smo 
postali, žal pa moramo povedati, da je 
bil takrat delovni čas veliko bolj izko
riščen, disciplina je bila boljša, delovni

tudi obdelovalno linijo polovega čevlja 
treba je bilo montirati stroje, jih pogna

Sklepi 3. zasedanja 
delavskega sveta SOZD
Iskra (15. novembra 1984)

Na osnovi podane obrazložitve predstavnika Iskra banke Cirila 
Dragonje, predloga Odbora za finance in predloženega gradiva, 
sprejme DS v soglasju s podanimi stališči delegacij, soglasno naslednja 
sklepa:

L DS odobri DO Široka potrošnja TOZD Elektroakustika Sežana 
podaljšanje sedanjega kratkoročnega kredita iz rezervnega sklada 
SOZD Iskra v višini 15.200.000 din v petletni dolgoročni sanacijski 
kredit z enoletnim moratorijem in 120 obrestno mero. Zapadlost prve 
anuitete po tem kreditu je 30. 5. 1985.

2. DS naroča Iskra banki, da za DO Široka potrošnja TOZD 
Elektroakustika prouči možnost kreditiranja iz.lastnega potenciala po 
benilicirani obrestni meri za leto 1984.

DS sp: ime na znanje pisni odgovor na delegatsko vprašan je dclega-

prostori in stroji so bili veliko čistejši in 
bolj vzdrževani. Sestankovali smo ve
liko manj in to izključno po delovnem 
času. Kot prvi predsednik upravnega 
odbora se spominjam, da smo imeli 
večkrat sestanke do poznih nočnih ur... 
Bilo je častno biti član samoupravnih 
organov, danes je drugače, kot daje po
sredi neka prisila.

Razmeroma naglo rast naše DO sem 
pričakoval tudi zato, ker je bila jugo
slovanska avtomobilska industrija ne
kako na začetku, kot avtoelektrika. Bili 
smo veliki optimisti, planirali smo sko
raj nedosegljive cilje. Z velikimi napori 
smo uspeli, mirno pa lahko rečem, vse 
skupaj tudi presegli.

STANA TRIBUŠON, knjigovodja 
osebnih dohodkov. Na priučitvi v 
Kranju , kamor sem odšla 24. decem- 
gra 1959 sem bila le malo časa, do fe
bruarja 1960, saj sem se kaj hitro vpe
ljala v delo v materialnem knjigovod
stvu. To delo sem nadaljevala tudi po 
vrnitvi v Novo Gorico. Takrat nas . je 
bilo zelo malo, le okrog 25, nameščeni 
pa smo bili v prostorih, kjer je sedaj to
varna generatorjev in elektronike. Ra
zumljivo je, da smo bili takrat bolj po
vezani, bolj enotni, danes — ne le za
radi velikosti, pa smo preveč odtujeni, 
preveč zaprti vase, v določene skupine, 
oddelke. Bolj bi se morali ».opreti « in 
složneje zavihati rokave, saj le medse
bojno razumevanje in pomoč vodi k 
boljšemu jutri: Ko mi spomini uidejo v 
tiste začetne dni, se mi zdi praktično 
nemogoče, da smo postali to, kar smo, 
da smo steber razvoja v novogoriški ob
čini in da smo zrasli iz 25 zaposlenih v 
3200, kolikor nas je danes. To je plod 
modrega načrtovanja, sposobnosti in 
želje — ne samo moje, da bi še naprej 
dobro gospodarili in bili uspešni.

(Nadaljevanje na 15. strani) 
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O ZAKONU O MERSKIH 
ENOTAH IN MERILIH 
(ZAKON)

(Nadaljevanje s 13. strani)

12. Omenjeno je že bilo, da je cilj 
vsake družbe, čim boli racionalno in 
učinkovito izkoristiti tiste kapa
citete, ki jih imamo na razpolago. To 
bi moralo pomeniti, da bi si orga
nizacije, ki imajo ustrezno merilno 
opremo prizadevale za pridobitev 
pooblastila pri Zavodu, da bi tako 
povečali izkoristek svojih naprav in 
zmanjšali čakanje in sploh stroške s 
pregledi. Žal pa tudi tu ni tako. 
Zavod je zvezna inštitucija, ki je 
plačana iz proračuna in jih prav nič 
ne moti, da so tarife za pregled meril 
še iz leta 1980. Tarife so tudi za poo
blaščene organizacije obvezne, do
loča pa jih Zvezni izvršni svet na 
predlog Zavoda. Prof. Stevič je z 
razumevanjem sprejel negodovanje 
pooblaščenih organizacij in pojasnil, 
da so v pripravi nove tarife, ki bodo 
veljale leta 1985. Prav tako je dodal, 
da pooblaščene organizacije lahko 
zaračunajo posebej še pripravo 
meritev, urejanje delovnega mesta, 
morebitno kalibracijo, ali popravilo.

Tudi to pojasnilo ni moglo zabri
sati vtisa, daje usmerjeno le k izigra
vanju štiri leta starih tarif. Tako 
ostaja še naprej odprto vprašanje, 
kaj stimulira naše' organizacije pri 
dajanju zahtevka za pridobitev sta
tusa pooblaščene organizacije.

13. Po vsem skupaj je ostalo 
odprto še eno vprašanje: Dejstvo je, 
da je Zakon tu, dejstvo je tudi, da so 
inšpektorji na delu in da so že izdali 
odločbe s čisto določenim datumom, 
ko mora organizacija uskladiti svoje 
razmere z zahtevami Zakona. Ob 
vsem naštetem se upravičeno sprašu
jemo. kako to narediti in sprašujemo 
sc še vedno, tudi po sestanku s prof. 
Radovanom StevičVm. pomočnikom 
zveznega sekreta ja za standardi za-

Iz tujega strokovnega tiska
Računalnik že prevaja

Japonska družba Hitachi je izdelala sistem programske opreme z oz
nako Athene/N za prevajanje tehničnih dokumentov in patentov iz japo
nščine v angleščino. Hitachijev veliki računalnik Hitach M 1980 H preva
ja 60 tisoč besed na uro. Isto podjetje je razvilo tudi še izpopolnjen sistem 
programske opreme za prevajanje gospodarskih besedil.

Težave s katalizatorji
Med tem ko se v Evropi pripravljajo na obvezno instalacijo kata

lizatorjev v avtomobilih zaradi škodljivih avtomobilskih izpušnih plinov, 
so katalizatorji v ZDA obvezni že več kot 10 tet.

Po podatkih časopisa Wall Street Journal iz New Yorka bodo ameriški 
proizvajalci morali popraviti več kot 500 tisoč katalizatorjev, ki so mon
tirani v novih avtomobilih. Po sedanjih preiskavah so namreč našli konst
rukcijske napake v regulacijskem sistemu za odstranjevanje škodljivih 
plinov. Ameriški časopis pripominja, da so avtomobilski proizvajalci 
sklenili prostovoljno popraviti določene serije avtomobilov izleta 1981 in 
1982 srednjega in gornjega razreda.

Računalnik za vozovnice
Znane železniške vozovnice iz kartona rjave barve je prvi predlagal 

angleški železničar Edmondson leta 1836. Od tedaj je v prometu na angle
ških železnicah 2.971 stoječih in 1.750 prenosnih sistemov z obveznimi 
oznakami voženj.

Angleške železnice bodo sedaj končale s tem načinom izdaje vozovnic, 
zato so poverile nekemu angleškemu elektronskemu koncernu izdelavo 
enotnih računalniških naprav za izdajo vozovnic in pregled magnetsko 
vtisnjenih podatkov na vozovnicah. Prve nove naprave bodo vključili v 
promet že naslednje leto. Računalnik bo imel v svojem pomnilniku celotne 
podatke o razdaljah, tarifah za 2.500 smeri, mimo tega bo odtiskal cene 
vozovnic in hkrati hranil za železnico potrebne statistične podatke.

Novo z razstave
V pariškem Porte de Versailles je bil med 4. in 14. oktobrom 71. 

avtomobilski salon, na katerem so pokazali vse, kar je novega v avtomo
bilski industriji do tega trenutka.

Tako je bila na ogled nova konstrukcija avtomobila iz programa ECO 
2000. Vozilo ima izrazito aerodinamično obliko jajca na kolesih z up- 
ornostnim koeficientom 0,21. Izdelano je za štiri osebe, porabi 3 litre go
riva na 100 km in dosega največjo hitrost 140 km na uro. Masa vozila je 
480 kg.

Kot zanimivost je salon predstavil tudi prvi avto na svetu, ki sta ga izde
lala 12. februarja 1884 Delamare — Debouteville in Maladin. Vozilo v 
obliki starinske kočije ima 4-taktni motor, sistem Beau Rochas, elektri
čni vžig in vplinjač za gorivo. Trditev o prvenstvu je sporna.

Galijev arzenid izriva silicij
Strokovnjaki za mikroelektroniko menijo, da bo galijev arzenid kmalu 

izpodrinil sedanji silicij. Razvojna dela pri raziskavi novega temeljnega 
materiala so že tako napredovala, da sta ameriški Honeywell skupaj z 
Rock\vell International dobila nalogo za postavitev prve poskusne pr
oizvodne linije za izdelavo mikroelektronskih komponent na temelju ga- 
Hjevega arzenida. Linija bo nared naslednje leto in prvi testni čipi prav 
tako. Predvidevajo, da bodo z redno proizvodnjo začeli leta 1987.

Galijev arzenid ima številne prednosti pred silicijem. Predvsem je 
hitrost nabojnih nosilcev večja kot pri siliciju, s tem pa tudi hitrost obde
lave podatkov. Razen tega lahko galijev arzenid emitira svetlobo in jo tu
di zazna. Se posebno pa je pomembna novost, da novi čipi prenesejo večje 
temperature in so tudi neobčutljivi ob sevanju, kar je izredno važno za 
uporabo v vesoljskih vozilih.

Žveplove spojine v Evropi
Osrednji zahodnonemški tehnični časopis VDI Nachrichten je objavil 

zanimivo tabelo, koliko žveplovih spojin v gramih pade v letu dni na m2 
površine v različnih evropskih državah.

Oglejmo si jo:
CSSR 12,2 Balija 4,2
NDR 8,6 Švica 4.1
Belgija 6,4 Romunija 4.1
Madžarska 6,0 Danska 3.0
ZRN 5,5 Francija 2.6
Nizozemska 5,5 Šjianija 1.4
Jugoslavija 5.2 Švedska 1.2
Poljska 5, l Irska 1.1
Luksemburg 5,0 Norveška 1.0
A vstrija 4.9

Zanimivo je, da CSSR ni največji onesnaževalec v Evropi, marveč NDR 
z 18,5 grama na vsak m2. Dejansko prenesejo vetrovi pretežni del 
žveplenih plinov iz dežele in jih odlagajo drugje. V. manjši meri velja 
isto tudi za Zahodno Nemčijo. Majhne žveplene padavine so samo še 
na robovih,Evrope in na nekaterih otokih.

Elektronski mikroskop za atome
Znanstvenikom Lov rence Berkele v laboratorija LBL v Kaliforniji je 

prvič uspeh fotografirati posamezne atome z elektronskim mikrosko
pom. Gre za posnetkepolprevodniških kristalov in kovinskih mrež. Zani
mivo pa je, da so A meri ča ni pri tem uporabili elektronski mikroskop A to- 
mic Resolution Microscope (ARM). ki ga je izdelalo japonsko podjetje 
Jcol.

Instrument je skupaj s pospeševalnikom visok K) metrov in sloni na 
osmih blažilcih, le-ti pa na 100 ton težkem betonskem bloku. Deluje pri 
vakuumu HYS lorr z napetostjo 1.000 k Vin elektronskim tokom 25 mikr- 
oamperov. Tako težak podstavek in blažilci so potrebni, ker je običajna 
osvetlitev dolga 2 sekundi, pri čemer se ne sme nič premakniti. Zc majhni 
pretresi, npr. na cesti mimo vozeči avto vpliva na kakovost posnetkov. 
Poskusi so vzbudili veliko zanimanje polprevodniških proizvajalcev v Si
licijevi dolini. Mnogi bi radi videli, kako potekajo meje med posameznimi 
materiali, oziroma strukturami mejnih plasti.

ARM mikroskop, ki je velja/ 3 milijone dolarjev, bodo poskušali še zb
oljšati z namenom, da bi lahko razlikovali posamezne atome različnih 
elementov. Razpoznavali jih bodo po različnem številu protonov in 
nevtronov.



S pomočjo računalnika
do boljše proizvodnje 
v živinoreji

Ko nam statistika postreže s primerjavo naših dosežkov v živinoreji z do
sežki visoko razvitih držav si le strežka predstavljamo, kako so takšne razlike 
možne in kako da smo pri tem tako nemočni.

Seveda je lahko odgovor po svoje preprost — več znanja. Toda zakaj 
potem ni večje želje po njem. Vse to so vprašanja in odgovori, ki jih lahko 
premlevamo na več načinov in jih zato prepuščamo našim izobraževalnim in
stitucijam še naprej. Misel, ki se nam ob tem porodi pa je, da so morda največ 
vredni tisti posegi, ki nas vržejo v tok dogajanj na tak način, da nas zajame 
pretok informacij. V' tem smislu ima računalništvo izredno močno kompo
nento.

Na posvetu o uporabi računalništva v živinoreji, ki sta ga 19. in 20. pret 
meseca v Rodici pri Domžalah organizirala Iskra Delta skupaj z biotehniško 
fakulteta, so se udeleženci lahko strokovno poglobili v pomen te nove tehno
logije za njihovo uporabo. Kaj vse prinaša in omogoča v detajlnih rešitvah in 
kaj v kompleksnih in s tem tudi o načinu dela, ki omogoča in uvaja uporab
nika v bolj strokovno delo ter ga s tem sili v boljše 'proizvodne rezultate. Ži
vahne razprave udeležencev so prav tako potrdile, daje uvajanje računalnika 
na to proizvodno področje nujno če nočemo še naprej tako močno zaostajati 
za razvitim svetom.

Sicer pa so nam o pomenu tega seminarja povedali nekaj več organizatorji 
in udeleženci:

Velimir Kovačevič, tehnolog za re
produkcijo v agroindustrijskem kom
binatu Bosanska Krajina iz Nove Topo
le: Prihajam iz večje proizvodne orga
nizacije z nad 40000 zaposlenih in je 
Zato računalniška tehnologija za nas 
Zelo zanimiva. Tudi se na tem posveto- 
vanju ne srečujemo prvič z njo, ampak 
jo spremljamo že poldrugo leto. Seveda 
^e zanimamo predvsem za vzpostavitev 
računalniškega sistema v celoti, za vse 
Potrebe in 1 smo v tem smislu tudi iz
delali projekte. Vendar nas je neugo
den položaj živinorejske proizvodnje v 
Zadnjem času prisilil, da jih nekoliko 
Preložimo, vsaj dokler ne bomo mogli 
zbrati sredstev zanje.

Glede posvetovanja pa lahko rečem, 
da je bilo koristno. Mi smo zainteresi- 
rani za sodelovanje z Iskro Delto, se- 
veda pa bi Iskra Delta morala narediti 
vse, da bi bila cenejša in še bolj dostop
na. Lepo je, da je na tem posvetovanju 
Prisotnih toliko strokovnjakov z uni- 
verz, vendar menim, da morajo pri teh 
Projektih močneje sodelovati nepo
sredni proizvajalci, tako da bi potem 
skupno dosegli cilje o katerih je bilo 
Sovora na tem posvetovanju.

Andrej Šalehar, profesor na Bioteh
nični fakulteti in eden od organizator
jev posvetovanja:

Tega strokovnega posvetovanja pod 
naslovom »Vodenje živinorejske proi
zvodnje s pomočjo računalnikov« se je 
ndeležilo 110 zunanjih udeležencev, 11 
strokovnjakov iz Iskre Delte in 22 stro
kovnjakov iz naše v TOZD za živino- 
rejo. Namen tega posvetovanja je bil, 
da seznanimo ljudi z novima progra- 
nioma AGRO/G in AGRO/S, ki sta na
stala v sodelovanju med Iskro Delto in 
našim VTOZD za živinorejo ter da 
nnirnira ljudi k uporabi računalništva v 
Živinoreji.
. Na tem področju je že tako, da 
'niamo opraviti z veliko podatki in me- 
btvami, ki so potrebne zato, da ugoto- 
vimo odstopanja od predvidenih vred
nosti ter da na osnovi obdelave podat
kov iz teh meritev lahko uravnavamo 
Proizvodnjo oziroma rejo živali. To 
velja tako za govedorejo, pridobivanje 
nileka, kot v prašičereji za proizvodnjo 
Pujskov.

Mislim, da so bili udeleženci s tem 
Seminarjem, ki je bil prvi take vrste v 
naši deželi nasploh, zadovoljni. Ugoto- 
v'li smo, da je veliko stvari še potrebno 
dopolniti, veliko bo še treba na novo

programirati, dodelati in ugotovili smo 
še drugo, morda najbolj veselo dejstvo, 
da bodo morali vsi tisti, ki bodo uporab
ljali računalnik, stalno izpopolnjevati 
svoje strokovno znanje, kajti šele ta
krat bodo lahko tudi s pridom izkoristili 
vse tiste možnosti, ki jih računalnik 
omogoča. To pa pomeni, da je napre
dek s pomočjo računalnika v živinoreji 
možen le, če bo vsak strokovnjak ob
vladal računalnik kot veščino in bo imel 
veliko biološkega znanja, s katerim bo 
lahko rezultate razume! in jih tudi upo
rabil pri vsakdanjem delu.

Janez Pogačar, profesor za biostati- 
stiko in obdelavo podatkov: Moje po
dročje raziskav je selekcija in genetika 
v govedoreji ter predvsem optimaliza- 
cija proizvodnje v mlečnih čredah. Kar 
tu lahko takoj rečem, da je mlečna 
proizvodnja zelo zapletena in zahtevna. 
Definirajo jo številne biološke lastno
sti, hkrati pa na to proizvodnjo vplivajo 
tudi številni tržni pogoji in organizira
nost znotraj vsake proizvodne enote. 
Tako, da če hočemo imeti optimalne 
ekonomske rezultate, moramo vse te 
dejavnike sproti upoštevati. Torej jih 
moramo spremljati, pri čemer se kaj 
hitro soočimo z dejstvom, da posa
mezni tehnolog, posebej na velikih 
farmah, tega preprosto ne zmore brez 
računalnika. To ni le naša ugotovitev, 
temveč je že potrjena v razvitejših de
želah od naše in tudi mi smo že opravili 
prve preizkuse takega spremljanja. Z 
nabavo računalnika DEC 10 smo naše 
raziskave razširili še na uporabnika, s 
katerim smo vzpostavili dialog. Vendar 
smo kmalu lahko ugotovili, da tak 
način, ki temelji na mesečnem vnašanju 
podatkov, ne zadostuje. Zato smo se 
povezali z Iskro Delto in skupno nada
ljevali delo ter dosegli rezultate, ki smo 
jih na tem posvetovanju posredovali. 
Seveda bodo sledile še izpopolnitve, 
vendar lahko s tem kar imamo, že dose
gamo dobre rezultate. To pomeni, da 
tehnologu že omogočamo sprotno in
formiranje z dejanskim stan jem v čredi 
ter mu s tem nudimo osnovo za stro
kovno odločanje in močno povečanje 
proizvodnje.

Glede našega sodelovanja z Iskro 
Delto pa lahko rečemo, da je v tem pol
drugem letu bilo plodno, pokazalo se je 
tudi, da na našem področju lahko pri
čakujemo dobre rezultate predvsem od 
dolgoročnega sodelovanja in ob tako

RAZPIS
TRIDNEVNEGA >ELOVNEGA SEMINARJA ZA ORGANIZATORJE IN 
ANIMATORJE ŠPORTNE REKREACIJE TOZD in DO SOZD Iskra 

Seminar bo od 14. do 16. decembra 1984 v Kranjski gori v Hotelu »Prisank«. 
Obsegal bo praktični in teoretični del.

Teoretični del:
1 Novosti v športni rekreaciji in informacije o rekreaciji v razvitih deželah.
2. Oblika športno rekreativne dejavnosti v TOZD in DO
3. Razvoj in organizacija delavsko športnih iger
Praktični del:
1. Šola smučanja
2. Družabne igre (program za večje skupine)
3. Skupinske igre v telovadnici
4. Organizacija tekmovanja VSL in teki
5. Druge aktivnosti (kegljanje, drsanje, hoja v naravi itd).
Navodila:
1 Rok za pismene prijave je 5. december 1984 na naslov:

Dejavnost za šport in rekreacijo Iskra Invest Servis, Ljubljana, Trg revoluvije 3, ali 
na tel.: 213-2,13 int. 22-50, Cvetka ANDREJAŠ.

2. Prijava mora vsebovati priimek in ime udeleženca ter točen naslov delovne organi
zacije.

3. Seminar se bo pričel 14. decembra ob 8., zaključek pa bo 16. decembra ob 15.
4. Stroški na udeleženca znašajo 2.250 din.
5. Organizacijske in ostale stroške krije organizator.
6. Znesek nakažite na žiro račun Iskra Invest Servis, Ljubljana, Trg revolucije 3 

(50101-601-17218) s pripisom za seminar. Stroške lahko poravnate v gotovini ob 
prihodu v hotel »Prisank«.

7. V kolikor ste nakazali na žiro račun morate prinesti s seboj kopijo nakazila.
8. Vsi, ki posedujete alpsko, ali tekaško opremo, jo prinesite s seboj, kakor tudi telo

vadno opremo (trenirko, copate).
9. V primeru slabih snežnih razmer, seminarja ne bomo prestavljali.

Za predsednike športnih komisij DO Iskra je udeležba obvezna.

zastavljeni poti velja vsekakor tudi 
skupno nadaljevati.

Andrej Terkaj, vodja projekta 
AGRO: Predstavljena programa
AGRO/G in AGRO/S nastajata že dve 
leti, tako da smo otroške bolezni že 
preboleli, V AGRO/S pa smo prišli že 
do druge stopnje, za katero je značilna 
podatkovna zbirka. Ta ni klasična ozi
roma taka kot jo prodajajo veliki proi
zvajalci programske opreme, temveč je 
narejena povsem za področje živinore
je. Nekoliko bi še predstavil naš sistem 
AGRO. Sestavljen je iz mikroračunal
nika Partner in aplikativne programske 
opreme. Osnovo za spremljanje pro
cesa pa sestavlja podatkovna zbirka, ki 
omogoča urejevanje podatkov. Izde
lani so tudi programski moduli, ki vne- 
šene podatke obdelujejo v poročila in 
statistike o stanju v vzrejnem procesu. 
Poljubne terminske analize se izpisu
jejo na zaslon ali tiskalnik, pomožni 
programski moduli pa omogočajo 
shranjevanje podatkov na diskete ozi
roma restavriranje podatkovne zbirke 
iz disket na disk.

Programski paket AGRO/S temelji 
na dialogu med človekom in računalni
kom. Rejec si zjutraj lahko izpiše, ka
tere plemenske svinje bo potrebno 
osemeniti, katere bodo prašile, ali pa 
katere je potrebno pregledati na bre
jost. Za tiste svinje, ki jih je potrebno 
osemeniti, lahko poišče najprimernej
šega merjasca, ki ni v sorodu s plemen
sko svinjo. Z izpisanim formularjem 
lahko odide na zbirno mesto in vpiše 
podatke, ki se nanašajo na pripust. I1«- 
dobno se vnašajo tudi podatki o pregle
dih na brejost, prasitvah, odtavitvah, 
izločitvah ali prodaji.

Na osnovi vnešenih podatkov je 
rejcu omogočeno spremljanje proi
zvodnje.

Programska oprema AGRO/G omo
goča vnos in ažuriranje osnovnih po
datkov, podatkov o estrusu in osemeni
tvi, kontroli brejosti, presušitvi, telitvi, 
izločitvi ali prodaji.

Programski modul za spremljanje 
mlečnosti omogoča vnos količine mleka 
in tolšče v poljubnih časovnih kontro
lah. Omogočen je tudi pregled stan
dardne in cele laktacije za posamezno 
molznico, pasmo ali celotno čredo.

Modul za spremljanje in prilagajanje 
krmljenja omogoča vnos, popravo, bri
sanje, pregled in izpis podatkov o zalo
gah in kvaliteti voluminozne in močne 
krme, ki so poleg podatkov mlečnosti 
osnova za izračun predvidene , količine 
močne krme, ki jo je potrebno polagati 
molznici ali telici.

Seveda pa bo vso to programsko

Po 25 letih 
na obisk v 
iskro v Kranju

(Nadaljevanje s 14. strani)

LOJZE FAGANEL, skladiščnik v 
TOZD Komerciala. Po osmih mesecih 
priučevanja v matični tovarni v Kranju, 
sem se vrnil v skoraj prazne prostore, 
kjer je bilo zelo malo strojnega parka. 
Prevzel sem dela na liniji polovega čev
lja, delal sem na strojih, ki sem jihspoz- 
nafv Iskri, bil sem preddelavec na liniji 
prednjega pokrova. Skratka vsi smo de
lali vse, predvsem ročno, saj ni bilo vi
ličarjev in ne potrebnega orodja. Veli
kokrat smo ostali tu več kot osem ur, ob 
malici, ki smo jo prinesli od doma, se
veda je bila hladna, kot so bili hladni 
naši premraženi udje. No, kasneje smo 
montirali termogene, za vzdrževanje 
sem skrbel sam, časi so se spreminjali, 
bilo je prijetneje, delovni prostori so se 
iz dneva v dan bolj polnili, ne le s stroji, 
tudi z novo delovno silo. Seveda sem 
danes, po 2.6 letih toliko bolj vesel, še 
posebej srečni smo tisti, ki smo že četrt 
stoletja skupaj, ki smo rasli od skro
mnih začetkov do giganta, ki smo mu 
priča danes. Ni mi žal naporov, ni mi žal 
samoodrekanja in vložene dediščine, 
saj se danes bogato obrestuje, še naj
lepše darilo in zahvala za tiste težke 
čase pa je medalja dela, ki sem jo prejel
Pred letl- Marko Rakušček

opremo potrebno sproti dopolnjevati in 
prilagajati posameznim potrebam upo
rabnika.

Dušan Zupančič, vodja dejavnosti 
»Prehrambna industrija in kmetij
stvo«: Iskra Delta že vrsto let uspešno 
sodeluje z Biotehnično fakulteto v 
Ljubljani in tako smo sedaj tudi poka
zali prve rezultate v okviru katerih smo 
organizirali to posvetovanje. Povabili 
smo še ostale znanstvene institucije in 
strokovnjake iz neposredne proizvod
nje. Udeležba je bila nad pričakovanji 
in tudi razprave in sugestije so bile vse
stransko koristne.

Vendar se v tem času nismo osredo
točili le na teoretična vprašanja, ampak 
smo povsod postavili vprašanje, kje se 
računalnik lahko uporabi in kakšne ko
risti nudi v živinorejski proizvodnji. 
Torej smo zajeli celoten proizvodno fi
nančni učinek in to že na osnovi prak
tičnih izkušenj. Prav iz slednjih smo 
lahko pokazali primere kako hitro se 
povrnejo stroški vlaganja v računalni
ške zmogljivosti. Navedemo lahko pri
mer. ko je bil v enem letu samo eden od

prihrankov v višini .30 mio ND, naša ce
lotna strojna in programska oprema pa 
velja približno 4,5 mio ND.

Torej dileme o smotrnosti vlaganja v 
računalniške zmogljivosti ne more biti, 
ostaja le, da jih čimbolj izkoristimo. 
Predstavljeni sistemi AGRO so name
njeni za operativno delo na farmah, 
vendar se končni učinek pokaže šele s 
povezovanjem v republiški sistem, kjer 
naj bi vodili strokovne obdelave od ge
netike do selekcije. Pretok informacij 
mora hiti obojestranski torej v zbirno 
središče in iz njega, če hočemo izkori
stiti vse možnosti, ki nam jih nudi raču
nalniška tehnologija.

Ob tem lahko rečem še to, da se naš 
računalnik Partner dobro povezuje v si
steme in da je uporaben tudi kot inteli
gentni terminal, ki naj bi imeldostop do 
osrednjega republiškega računalnika, 
torej do bogatega vira podatkov in in
formacij, kar uporabniku omogoča 
strokovnejše odločanje in doseganje 
boljših proizvodnih rezultatov.

Boris Gerin

DOBRO ZASTAVLJEN PROGRAM IZOBRAŽEVANJA

Za začetek teoretični
in praktični tečaj 
iz računalništva

Človek se uči vse življenje. To je večno pravilo, ki ga ne kaže pozabiti 
niti za trenutek. 1 udi diploma — kakršnakoli že — ne zagotavlja nikomur 
mirnega počitka, pač pa ustvarja — tako zatrjujejo vsi izobraženci — še 
večjo lakoto po znanju. Osnovno vodilo slehernega zdravega sodelavca 
torej je, zanimati se za napredek in učiti se brez prestanka, saj le znanje 
zagotavlja občutek zadovoljstva in hkrati varnosti na delovnem mestu.

V Invest servisu smo raziskali 
problematiko izobraževanja v pre
teklem obdobju in presenečeni ugo
tovili sorazmerno majhno zanima
nje našega kolektiv;, za vse vrste 
izobraževanja. Zasledili smo tri ali 
štiri poskuse naših sodelavcev, da bi 
sj pridobili višjo stopnjo izobrazbe. 
Žal so vsi predčasno prekinili študij. 
Uspeh je bil torej stoodstotno 
negativen.

Po drugi strani ugotavljamo raz
korak med zahtevano izobrazbo in 
tisto, ki jo imajo naši sodelavci. Pre
malo je tako imenovane funkcio
nalne izobrazbe od splošnih družbeno
ekonomskih znanj do znanj, ki so 
vezana na področje delovnih nalog 
za posamezna delovna mesta.

Invest servis načrtuje dovolj sred
stev za tovrstno izobraževanje, ven
dar ugotavlja, da zaradi preskrom
nega zanimanja doslej niso bila izko
riščena. Morda je razlog v tem, da je 
imela delovna organizacija do po
drobnosti nedodelan razvojni prog
ram in s tem tudi neizdelane načrte o 
strokovni rasti slehernega delavca. 
Če bi imeli izdelano razvojno 
strokovno pot za slehernega našega 
delavca, bi verjetno uspeli, saj bi po
slali določene delavce na funkcio
nalne seminarje, predvsem za tista 
področja, ki jih terja zakon, ali pa bi 
v primerih, ko izstopa očitno po
manjkljivo znanje, delavca prepro
sto z odločbo napotili k izobraževa
nju.

Ko smo razmišljali o razvojnem 
konceptu naše organizacije v na
slednjem srednjeročnem obdobju, 
smo ugotovili, da mora biti pravza
prav kakovost dela eden od poglavi
tnih ciljev. Najti moramo pota in na
čine najprej kako vzbuditi zani

manje delavcev za izobraževanje 
nasploh.

Najprej smo se odločili za orga
nizacijo osnovnega tečaja iz računal
ništva. Zamislili smo si določeno šte
vilo delavcev med 20 in 40, ki bi si 
pridobili temeljne strokovne preds
tave o informacijskem sistemu, 
podprtem z računalništvom. Tema 
je v sodobnem svetu zanimiva za 
slehernega našega sodelavca, saj 
vemo, da bo računalništvo v prihod 
nje podlaga za sleherno znanstveno, 
komercialno, tehnično in drugo — 
celo upravno dejavnost.

Prvi tečaj je organizirala Delavska 
univerza Cene Stupar z mladimi 
strokovnjaki. Tečajniki so delali na 
računalniku UR 84 in tako spoznali 
teoretično in praktično plat osnov 
računalništva.

Ob koncu smo naredili anketo 
skupaj z Delavsko univerzo in 
ugotovili, da so tečajniki z veseljem 
sprejeli to obliko izobraževanja in da 
so pripravljeni tudi vnaprej sodelo
vati za poglobitev znanja. Že sedaj 
so ugotovili, da se bodo poslej vsaj 
laže pogovarjali z računalniškimi 
strokovnjaki, ki uresničujejo naloge 
avtomatske obdelave podatkov.

Pri pogovoru je vzklila tudi ideja o 
nabavi mikroračunalnika za obde
lavo naših specifičnih podatkov, 
vendar bi morala biti oprema kom
patibilna in povezana z našim osre
dnjim računalnikom v delovni orga
nizaciji ZORIN.

Prvo seme, ki smo ga posejali, je 
torej padlo na rodovitna tla, zrasel 
nam je pogum. Vzbudili smo zani
manje, zato bomo s podobnimi akci
jami nadaljevali tudi na drugih podr
očjih izobraževanja.

Andrej Stržinar

ZAHVALE

Ob boleči izgubi moje drage 
mame

KRISTINE PRAŠNIKAR
se iskreno zahvaljujemo sodelavcem 
in sodelavkam v TOZD Števci 
pomožna orodjarna in navijalih str
oji, za izrečena sožalja, denarno 
pomoč in spremstvo na njeni zadnji 
poti

Vsi njeni!

Ob težki izgubi moje drage mame

TEREZIJE LOMŠEK
se iskreno zahvaljujem vsem sode
lavkam in sodelavcem TOZD Števci 
— oddelek končna kontrola in pa
kirnica za izrečeno sožalje in de
narno pomoč

hčerka Mira Varjačič.

Ob smrti najine mame

MARIJE ZUPANC
se iskreno zahvaljujem sodelavcem 
in sodejavkam Iskra Kibernetika 
TOZD Števci Kontrola, obdeloval- 
nica Trak *T 22' za izrečeno sožalje 
podarjeno cvetje denarno pomoč in 
spremstvo na njeni zadnji poti

sin Tone. hči Milka z 
družinama.

Ob prerani izgubi moje sestre

MARICE ŠENK, por. MARKUN

se iskreno zahvaljujem sodelavcem 
DO Kibernetika za izraze sožalja ter 
spremstvo na njeni zadnji poti

brat Francelj.

'SKRA 27. november 1984 STRAN 15



Praznična nagradna križanka
Že spet smo ljubiteljem križank pripravili celostransko skandinavsko 

križanko in naslednjih osem denarnih nagrad:
1 nagrada 800 din >
2 nagradi po 500 din 
5 nagrad po 200 din
Pravilne rešitve pošljite na: Uredništvo „Iskra“, Ljubljana, Trg revolucije 3, 
prizidek, do 10. decembra 1984.
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